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ДАЛЕКОЕ – БЛИЗКОЕ

Крупный пЛАн

Далеко не все отечественные бизнесмены сегодня 
соглашаются на разговор под диктофон. Особенно после 
некоторых громких арестов. Злободневные темы многие 

предпочитают обсуждать вполголоса, а о политике 
вообще молчать.

Бизнесмен, чье имя давно и прочно ассоциируется с 
частным предприятием «Дарида», – приятное 

исключение. Как оказалось, для Владимира Делендика нет 
запретных тем. И когда я предложила обсудить 

некоторые резонансные вопросы, он легко согласился.
Заплати налоги и 
дыши свободно

– Владимир Викторович, 
как вы отреагировали на задер-
жания известных бизнесменов? 
Есть мнение, что это может 
негативно сказаться на инве-
стиционном климате и в целом 
на стране. Как говорит сопред-
седатель Республиканской кон-
федерации предприниматель-
ства Виктор Маргелов, «бед-
нейшие слои населения снова 
воспрянули духом ненависти ко 
всему предпринимательству»…

– Конечно, всех настора-
живают аресты и министров, и 
предпринимателей. Бизнесмены 
теперь затаятся и станут выжи-
дать, что будет дальше. И кто 
пойдет следующим. Может, 
кстати, и я – не известно ведь, 
кого следующего спецслужбы 
возьмут в разработку. А задер-
жания еще будут – народ всегда 
жаждет потрясений.

– А у вас есть несколько 
десятков свободных миллио-
нов долларов, которыми в слу-
чае чего можно пожертвовать, 
чтобы ночевать дома, а не в 
СИЗО КГБ?

– Откуда? У меня ведь не 
купля-продажа, а производство, 

все находится в оборотных 
средствах предприятия.

Кстати, в мою бытность 
депутатом Палаты представи-
телей меня проверяли вдоль 
и поперек: где живу, почему 
часто езжу за границу, есть ли 
у меня левые деньги. Изучали 
буквально все! Но я очень 
открытый человек. И говорил 
представителям спецслужб: не 
тратьте время, приходите сра-
зу ко мне, я вам все покажу. 
И советовал обязательно зай-
ти в «Приорбанк» – там могут 
рассказать о каждом шаге 
«Дариды». Я все операции через 
этот банк делаю, у меня нет 
никаких левых фирм и серых 
схем. Я спокойно сплю и вовре-
мя плачу налоги.

– Вы много времени про-
водите в Испании. У вас там 
недвижимость? Спрашиваю, 
потому что совсем недавно на 
глаза попалась заметка про 
бизнесмена Юрия Аверьянова, 
который задолжал кредиторам 
десятки миллионов долларов и 
теперь скрывается от правоох-
ранительных органов где-то за 
границей…

– Я недавно в зарубежном 
банке взял кредит на 15 милли-
онов евро и привез эти деньги в 

Беларусь. Заметьте – не вывез, 
а привез!

В Испании бываю часто, 
потому что у меня там живет 
семья. Дочка вышла замуж за 
испанца, у нее уже трое детей. 
Жена уехала ей помогать. Мой 
зять тоже занимается бизнесом 
– у него своя страховая компа-
ния. И когда я брал кредит, он 
за меня поручился – дело в том, 
что на Беларусь так просто кре-
диты не дают. А так я совершен-
но официально получил кредит 
под 1,7 процента годовых.

Кстати, я знаю, наверное, 
всех министров, у которых дети 
живут и учатся за рубежом. А 
то, что я много времени прово-
жу за пределами Беларуси, так я 
бизнесмен, имею право тратить 
заработанные деньги!

Скажу открыто: я буду толь-
ко приветствовать, если каждый 
белорус начнет зарабатывать 
столько, чтобы можно было раз 
в год вместе с семьей без осо-
бых ужимок ездить отдыхать за 
границу. В конце концов, такие 
поездки – не роскошь, а необхо-
димость. У нас ведь до сих пор 
эхо Чернобыля звучит – щито-
видки удаляют, как орешки 
щелкают!

(Окончание на 2-й стр.)

чуЛі?

Прадпрымальнікі ствараюць свой прафсаюз
Лідары прадпрымальніцкага 

руху распачынаюць кампанію 
па зборы подпісаў за адмену 
Указа №222 “Аб рэгуляванні 
прадпрымальніцкай дзейнасці і 
рэалізацыі тавараў індывідуальнымі 
прадпрымальнікамі і іншымі 
фізічнымі асобамі” і Указа №48 “Аб 
мерах па забеспячэнні дзяржаўнага 
кантролю за захаваннем 
патрабаванняў тэхнічных 
рэгламентаў”. Адначасова яны ства-
раюць прафсаюз, каб адстойваць 
свае інтарэсы. Прадпрымальнікі 
вырашылі змяніць тактыку пасля 
таго, як вычарпалі ўсе магчымасці 
наладзіць канструктыўны дыялог з 
уладамі. Вулічныя акцыі таксама не 

апраўдалі сябе з-за малой колькасці 
ўдзельнікаў. Слабая актыўнасць 
прадпрымальнікаў тлумачыцца 
страхам страціць нават тое, што 
засталося ад няхітрага бізнесу. 
Адсутнасць станоўчых прыкладаў, 
калі хоць бы адзін з іх здолеў у судзе 
выйсці пераможцам, падштурхнула 
да стварэння свайго прафсаюзу. 
Менавата ён будзе ажыццяўляць 
кваліфікаваную юрыдычную 
дапамогу. Прадпрымальнікам 
неабходна сабраць не менш за 
50 тысяч подпісаў для таго, каб 
Канстытуцыйны суд прыняў іх 
зварот да разгляду. Падпісныя 
лісты будуць распаўсюджвацца 
ва ўсіх рэгіёнах. У звароце 

прадпрымальнікі патрабуюць 
прызнаць, што нормы ўказаў №222 
і №48 не адпавядаюць Канстытуцыі 
Беларусі. Яны настойваюць на 
тым, каб быў падрыхтаваны 
базавы нарматыўны акт аб умовах 
дзейнасці прадпрымальнікаў, 
уніфікаваны з міжнароднымі 
нормамі, а таксама каб быў  
гарантаваны разгляд спрэчак паміж 
уладамі і прадпрымальнікамі ў 
трацейскім міжнародным судзе. 
Прадпрымальнікі  патрабуюць 
спыніць пераслед па абвінавачванні 
ў несапраўднасці дакументаў, калі 
прадукцыю рэалізоўваюць у межах 
адзінай эканамічнай прасторы.

Любоў ЛУНЁВА.

Юрий ГАГАРИН:
«Быть первым  
в космосе – можно ли 
мечтать о большем!»

Сегодня, 12 апреля, исполняется 55 лет  
со дня первого полета человека в космос.

Сегодня космосом уже мало 
кого удивишь: были полеты 
на Луну, исследования планет 
Солнечной системы… Но тот пер-
вый полет, длившийся 108 минут, 
был самым трудным и опасным.

Обращаясь ко всем жителям 
Земли перед стартом 12 апреля 
1961 года, Юрий Гагарин сказал: 
«Дорогие друзья, близкие и незна-
комые, соотечественники, люди 
всех стран и континентов! Через 
несколько минут могучий кос-
мический корабль унесет меня в 
далекие просторы Вселенной. Что 
можно сказать вам в эти послед-
ние минуты перед стартом? Вся 
моя жизнь кажется мне сейчас 
одним прекрасным мгновением. Все, 
что прожито, что сделано пре-
жде, было прожито и сделано ради 
этой минуты. Сами понимаете, 
трудно разобраться в чувствах 
сейчас, когда очень близко подо-
шел час испытания, к которому 
мы готовились долго и страстно. 
Вряд ли стоит говорить о тех чув-
ствах, которые я испытал, когда 

мне предложили совершить этот 
первый в истории полет.

Радость? Нет, это была не 
только радость.

Гордость? Нет, это была не 
только гордость.

Я испытал большое счастье. 
Быть первым в космосе, всту-
пить один на один в небывалый 
поединок с природой – можно ли 
мечтать о большем! Но вслед за 
этим я подумал о той колоссаль-
ной ответственности, которая 
легла на меня. Первым совершить 
то, о чем мечтали поколения 
людей, первым проложить дорогу 
человечеству в космос. Счастлив 
ли я, отправляясь в космический 
полет? Конечно, счастлив. Ведь 
во все времена и эпохи для людей 
было высшим счастьем участво-
вать в новых открытиях...» 

Полет Ю.А.Гагарина сделал 
гипотезу о возможности прак-
тической деятельности человека 
в космосе реальностью, открыл 
новое направление в развитии 
цивилизации.

Шчыра дзякуем ГА “Саюз беларускіх пісьменнікаў”, Беларускай Праваслаўнай царкве, 
газеце “Народная Воля”, ГА “Таварыства беларускай мовы імя Францішка Скарыны”, іншым 
арганізацыям і СМІ, амбасадам замежных краін, родзічам, сябрам, аднадумцам і ўсім добрым 
людзям за спачуванні і падтрымку падчас напаткаўшага нас гора – развітання з дарагім нам Нілам 
Сымонавічам.

Сям’я ГІЛЕВІЧАЎ.

СіТуАЦыЯ
У сталічных гіпермаркетах, уладальнікам якіх з’яўляецца 

арыштаваны кіраўнік кампаніі «Трайпл» Юрый Чыж, 
з’явіліся пустыя паліцы

Яшчэ раней паведамлялася, 
што магазіны ProStore 
маюць праблемы, звязаныя з 
пратэрміноўкай аплаты шэрагу 
буйных пастаўшчыкоў. Пасля 
затрымання Юрыя Чыжа чуткі 
аб складанасцях у гэтай гандлёвай 
сетцы не толькі ўзмацніліся, 
але і сталі пацвярджацца 
дакументальна. Сёння ў многіх 
магазінах ProStore – паўпустыя 
паліцы. Пустыя маразільнікі, 
некаторыя вітрыны наогул 
завешваюць, каб тыя не палохалі 
пакупнікоў адсутнасцю тавару…

Тэлефонны званок на 
“гарачую лінію” кампаніі 
“Прастор-Трэйд” яснасці ў 
сітуацыю не прынёс. “Афіцыйных 
дадзеных, што ў магазінах ёсць 
дэфіцыт тавараў, у нас няма”, – 
аптымістычна адказалі там.

А вось работніца магазіна 
ProStore на праспекце Пераможцаў 
на ўмовах ананімнасці намалявала 
больш сумную карціну.

“Праблемы ў нас растуць, як 
снежны камяк, – распавяла мая 

суразмоўца. – Тавару не хапае, на 
паліцах даводзіцца раскладваць 
аднайменную прадукцыю… 
Кажуць, што і паставак няма, 
і ў магазіна грошай няма. 
Прайшлі скарачэнні, а зараз 
работнікаў адпраўляюць на два 
дні ў адпачынак за свой кошт. Так 
што сітуацыя сумная, ніхто не 
ведае, калі закончацца гэтыя, як 
нам кажа кіраўніцтва, “часовыя 
цяжкасці”.

Вырашылі мы даведацца 
з гэтай нагоды і аб афіцыйнай 

пазіцыі кіраўніцтва сеткі ProStore, 
але тым, відаць, няма чаго казаць, 
а таму не каментуюць тое, што 
адбываецца ў іх магазінах, а свае 
працоўныя тэлефоны і наогул 
перавялі ў рэжым аўтаадказчыка.

Тым часам у інтэрнэце сталі 
цыркуляваць чуткі, што сетка 
гіпермаркетаў ProStore можа быць 
прададзена бізнесмену Паўлу 
Тапузідзісу, які валодае сеткай 
гіпермаркетаў “Карона”.

Аляксандр НІКАНОРАЎ.

Конечно, многие сейчас 
позлорадствуют: вот, дескать, 
украинская революция пое-
дает если не своих детей, то 
своих отцов. Но на самом-то 
деле никаких поводов для зло-
радства нет. Постмайданная 
парламентская коалиция изна-
чально декларировала, что для 
нее важнее судьба страны, чем 
судьба отдельных политиков. 
Пусть даже эти политики – 
руководители входящих в коа-
лицию партий.

Яценюка стоило бы кри-
тиковать не за то, что он ушел 
с поста, а за то, что слишком 
долго, по мнению украинских 
избирателей и экспертов, за 
него держался. Падение лич-
ного рейтинга премьер-мини-
стра автоматически повлекло 
за собой и усугубление поли-
тического кризиса в стране: 
одно дело, когда правитель-
ство возглавляет лидер самой 
популярной – если судить по 
полученным голосам изби-
рателей – партии, и совсем 
другое – если он постепенно 
превратился в «кролика отпу-
щения» (о «козлах» умолчим 
из вежливости).

Но и в этом случае Арсения 
Петровича можно понять. 
Да, досрочные выборы были 
не нужны возглавляемому им 
«Народному фронту», кото-
рый после них вряд ли был бы 
представлен в Верховной Раде. 
Но, с другой стороны, остав-
ляя пост премьер-министра, 
Яценюк вынужден сосредо-
точиться на своей партийной 
работе, а значит, он просто 
обязан был заручиться опреде-
ленными гарантиями со сторо-
ны, прежде всего – президента 
Петра Порошенко, для своих 
соратников по партии и по все 
еще действующему Кабинету 
министров. Ответственность 
лидера команды – это ответ-
ственность за команду, а не 
только удовлетворение личных 
амбиций, и Яценюк это усвоил 
достаточно хорошо.

Как бы ни сложилась в 
ближайшем будущем его судь-
ба, Арсений Петрович остал-
ся в истории современной 
Украины со знаком скорее 
положительным, чем отрица-
тельным. Он стал одним из 
тех политиков, кто однознач-
но поддержал «Революцию 
достоинства» и отказался 
стать премьер-министром при 
Викторе Януковиче. Он при-
нял на себя ответственность 
за страну в кризисной ситуа-
ции. Он сумел провести пере-
говоры с западными донорами 
и стабилизировать, насколько 
это в принципе было возмож-
но в сложившейся ситуации, 
национальную экономику. 
Сейчас если у Украины полу-
чится сколько-нибудь быстро 
преодолеть кризис и построить 
нормально функционирующее 
государство, роль Яценюка 
как одного из отцов постмай-
данной «шестой республики» 
(это если считать еще со вре-
мен Украинской Народной 
Республики и УССР) трудно 
будет переоценить.

Показателен и еще один 
момент. Как бы ни хотелось 
партии Яценюка «Народный 
фронт» зарезервировать пре-
мьерский пост именно для 
одного из своих лидеров, никто 
не ставил вопрос ребром: 
«Больше некому!» Просили 
предъявить программу, гаран-
тировать наличие коалиции 
в составе 226 голосов и так 
далее. Но власть при этом не 
пытались персонализировать. 
Потому что власть рассматри-
вается как некоторая сово-
купность институтов государ-
ственного управления, а не как 
персональная задница, при-
росшая к креслу. Это – важ-
но. Это – признак выздоровле-
ния политической нации, имя 
которой сегодня – Украина. 
Правители приходят и уходят, 
а Украина остается.

И, насколько можно 
судить, останется.

Александр ФЕДУТА

ТАМ, нА КрЕЩАТИКЕ

«Кролик» 
ушел

В воскресенье Арсений Яценюк объявил о том, 
что покидает пост главы украинского 

правительства. Это стало итогом длительных 
консультаций в правящей коалиции, о которых 
мы уже сообщали читателям «Народной Воли».

Что же теперь?

Что в Указе?
Молниеносно разлетелось вчера сообщение, что А.Лукашенко подписал указ «О 

совершенствовании пенсионного обеспечения». Что в нем сказано?
«1.Установить, что начиная с 1 

января 2017 г.:
1.1.  общеустановленный 

пенсионный возраст (статья 11 
Закона Республики Беларусь от 
17 апреля 1992 года «О пенси-
онном обеспечении» (Ведамасцi 
Вярхоўнага Савета Рэспублiкi 
Беларусь, 1992 г., №17, ст.275) 
повышается ежегодно с 1 января 
на 6 месяцев до достижения воз-
раста мужчинами 63 лет, женщи-
нами – 58 лет;

1.2.  возраст, дающий право на 
трудовую пенсию по возрасту и 
трудовую пенсию за выслугу лет, 
назначаемую до достижения обще- 
установленного пенсионного 
возраста в соответствии с зако-
нодательными актами, на пен-
сию за выслугу лет по Закону 
Республики Беларусь от 14 июня 
2003 года «О государственной 
службе в Республике Беларусь» 
(Национальный реестр правовых 
актов Республики Беларусь, 2003 
г.,  №70, 2/953), а также на ежемесяч-
ное денежное содержание по Указу 
Президента Республики Беларусь 
от 30 ноября 2006 г. №705 «О еже-

месячном денежном содержании 
отдельных категорий государствен-
ных служащих» (Национальный 
реестр правовых актов Республики 
Беларусь, 2006 г., №201, 1/8123), 
повышается ежегодно  1 января на 
6 месяцев, но не более чем на 3 года 
в общей сложности;

1.3.  предельный возраст 
состояния на военной служ-
бе (службе   в военизированных 
организациях) военнослужащих 
(сотрудников)   в воинских (спе-
циальных) званиях до подполков-
ника включительно повышается 
ежегодно с 1 января на 6 месяцев, 
но не более чем на 3 года  в общей 
сложности.

Указанное повышение пре-
дельного возраста состояния на 
военной службе (службе в вое-
низированных организациях) не 
распространяется на военнослу-
жащих (сотрудников), признан-
ных военно-врачебной комиссией 
по состоянию здоровья негод-
ными (не отвечающими специ-
альным требованиям) к военной 
службе (службе в военизиро-
ванных организациях) по зани-

маемым должностям, категории 
которых утверждаются Советом 
Министров Республики Беларусь 
по согласованию с Президентом 
Республики Беларусь.

2.Совет у Министров 
Республики Беларусь совместно с 
Государственным секретариатом 
Совета Безопасности Республики 
Беларусь и иными заинтересован-
ными в шестимесячный срок:

2.1.обеспечить подготовку и 
внесение в установленном поряд-
ке предложений о приведении 
законодательных актов в соот-
ветствие с настоящим Указом, а 
также приведение других актов 
законодательства в соответствие с 
данным Указом;

2.2.принять иные меры по 
реализации настоящего Указа.

3.Рекомендовать руководи-
телям организаций (независимо 
от форм собственности) с учетом 
имеющихся финансовых возмож-
ностей шире применять практику 
участия работодателей и работни-
ков в программах добровольно-
го страхования дополнительной 
пенсии…»

О чёМ гОвОрЯТ

З пЕрШыХ вуСнАЎ
Вікторыя АзАРАНкА:

«Я прыязджаю ў Мінск да сям’і,  
а не да журналістаў»

Днямі беларуская тэнісістка 
Вікторыя Азаранка сустрэлася 
ў Мінску са сваімі прыхільні-
камі.

У Палац тэніса народу на 
сустрэчу з Азаранка прыйшло 
дастаткова шмат. Неслі кветкі, 
паштоўкі, каб “зорка” пакінула 
аўтограф. Сама Віка вяла сябе 
свабодна – закінуўшы нага за 
нагу, з усмешкай вяла дыялог 
з балельшчыкамі. Вось толькі 
некаторыя пытанні і адказы…

– Віка, хто вам такія 
прыгожыя касічкі заплятае? 

– Сама, хаця ў дзяцінстве мне 
косы заўсёды заплятала бабуля, 

калі вадзіла мяне на трэніроўкі. 
Там было самае сапраўднае 
мастацтва на галаве, а пасля, калі 
мне было 10 гадоў, мама мяне 
пастрыгла пад карэ, таму што ў 
мяне былі вельмі доўгія валасы. 
Пасля ўжо навучылася сама 
заплятаць косы.

– Табе падабаецца твой 
трэнер?

– Які канкрэтна? У мяне іх 
чатыры. (Смяецца.) І ўсе мне 
вельмі падабаюцца.

– Чаго вы больш за ўсё 
жадаеце ў жыцці? 

– У мяне ўсё ёсць. Самае 
галоўнае – каб было здароўе.

– Як можаце ахаракта-
рызаваць свае ўзаемаадносіны з 
беларускімі журналістамі?

– У мяне няма ні добрага, 
ні дрэннага стаўлення да 
журналістаў. Проста калі я 
арганізоўваю такія сустрэчы ці 
майстар-класы, то раблю гэта не 
на публіку і не дзеля журналістаў. 
Я гэта раблю ад душы і для таго, 
каб сустрэцца з балельшчы- 
камі. Калі прыязджаю дадому, 
хачу ў першую чаргу адпачыць,  
а не хадзіць і раздаваць 
 інтэрв’ю. Я прыязджаю сюды да 
сям’і…

Алесь СІВЫ.

віЗіТ

Даніэль Мітаў, міністр 
замежных спраў Балгарыі, – 

у Мінску
Учора ён меў гутарку з міністрам замежных спраў 

Рэспублікі Беларусь Уладзімірам Макеем і спікерам 
Палаты прадстаўнікоў Уладзімірам Андрэйчанкам.

Асаблівая ўвага была акцэнтавана на 
супрацоўніцтве ў межах міжнародных арганізацый, у 
тым ліку ў Савеце Еўропы, дзе Балгарыя старшынствуе 
ў Камітэце міністраў.

САЦыЯЛОгіЯ
Калі б зараз у нас адбыўся рэферэндум 

наконт аб’яднання Беларусі і Расіі, «за» 
прагаласавалі б толькі 24,8 працэнта 

жыхароў нашай краіны, якія маюць права 
ўдзельнічаць у плебісцытах.

52,4 працэнта беларусаў – супраць 
аб’яднання з Расіяй.

Гэта вынікі сакавіцкага апытання 
Незалежнага інстытута сацыяльна-

эканамічных і палітычных даследаванняў 
(НІСЭПД, зарэгістраваны ў Літве).

Владимир ДЕЛЕНДИк:

«Я сам у себя 
не ворую»
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З 1991 года ў беларускіх 
дзяцей ёсць магчымасць 
навучацца ў прыватных 
школах. Калі ўсё пачына-
лася, у Мінску працавала 
11 такіх устаноў адукацыі, 
сёння ў сталіцы іх толькі 
чатыры. Прычым ніводная 
са школ не мае ўласнага 
будынка, як адзінай адмет-
най формы для навучэнцаў 
– з чым часцей за ўсё і 
асацыіруецца прыватная 
школа.

Чаму інстытут пры-
ватнай школы не атрымаў 
актыўнага развіцця ў 
Беларусі? Нашай сістэме 
адукацыі ён не патрэбны? 
Дзяржава не зацікаўлена 
ў камерцыйных школах і 
не дапамагае прыватнікам? 
Ці адказ на пытанне кры-
ецца ў больш банальных 
рэчах – у краіне бракуе 
заможных людзей, якім 
камерцыйная адукацыя па 
кішэні?

Пра праблемы і 
перавагі прыватнай 
сярэдняй адукацыі я 
размаўляю з дырэкта-
рам мінскай прыватнай 
школы “Альтасфера” 
Аляксандрам ГАЛУЗАМ.

300 еўра –  
не ўсім па кішэні
– Аляксандр Мікалаевіч, 

шчыра кажучы, была здзіўлена, 
што ваша школа выглядае так 
сціпла і вонкава, і ўнутры. 
Маленькі старэнькі будынак, 
інтэр’еры застылі ў савецкім 
часе, няма лоску, шыку – таго, 
што многія лічаць сінонімам 
слова “прыватная школа”…

– Што і казаць, прыват-
ная школа павінна выгля-
даць па-іншаму. Але таму ёсць 
аб’ектыўныя прычыны, і мы 
вымушаны існаваць у такіх умо-
вах...

У мяне ёсць правіла: кож-
ны тыдзень я гутару з дзецьмі. 
І падчас такіх размоў, схіляючы 
галаву, прызнаю: ну не тыя ў нас 
бытавыя ўмовы. І тут жа з боку 
дзяцей і з боку бацькоў чую: 
«А для нас гэта абсалютна не 
мае значэння. У першую чаргу 
мы задаволены і цэнім тое, што 
нам тут камфортна». І я ніколькі 
не пакрыўлю душой, калі ска-
жу, што абсалютная большасць 
нашых вучняў ідзе ў школу з 
задавальненнем. Прыходзяць 
пасля вакацый са словамі: «Ну 
нарэшце мы сустрэліся!» На 
зімовых канікулах кожны дзень 
па некалькі званкоў я прымаў 
ад дзетак пачатковай школы: 
«Аляксандр Мікалаевіч, ну, 
можа, давайце чвэрць раней пач-
нём». Вось гэта, канешне, нат-
хняе і, калі хочаце, акрыляе. 

– Але праблем, як я разу-
мею, хапае?

– Зараз праблема ва ўсіх адна 
– крызіс, падаюць заробкі… З 
пачатку гэтага навучальнага года 
з нашай школы сышлі восем 
вучняў. Калі ўлічыць, што ў нас 
навучаецца крыху больш за 50 
школьнікаў, то гэта шмат.

Калі дзіця сыходзіць са шко-
лы, я размаўляю з бацькамі: у 
чым прычына? У гэтым годзе 
не было ніводнага вучня, якога 
нешта не задавальняла б, штосьці 
не падабалася. Сыходзяць таму, 
што бацькі не могуць плаціць. 
І што мяне як дырэктара тур-
буе, калі размаўляю з бацькамі 
наконт наступнага навучальнага 
года, то, на жаль, ёсць тыя, хто 
кажа адназначна: “Не пацягнем 
фінансава”. Некаторыя яшчэ раз-
важаюць, але схіляюцца да таго, 
што будуць вымушаны перавесці 
дзіця ў дзяржаўную школу.

– Так дорага каштуе пры-
ватная адукацыя?

– Мы пяць гадоў не павы-
шаем плату за навучанне. 
Прывязана яна да еўра, месяц 
навучання ў нашай школе каш-
туе 300 еўра. Карэкціруем суму, 
але не нашмат ад яе адыходзім. 
Ёсць дадатковыя паслугі, напры-
клад, урокі музыкі, харэаграфіі, 
тады ўся сума можа дайсці да 330 
еўра, але не больш.

– Зараз, у крызіс, маглі б у 
чымсьці і падціснуцца...

– А ўжо няма куды. Самае 
балючае пытанне для нас – гэта 
камунальныя плацяжы. Асабліва 
мы гэта адчулі ў апошнія меся-
цы: кошт камуналкі вырас на 60 
працэнтаў. Мы, напрыклад, ужо 
на пачатку красавіка адключылі 
ацяпленне – эканомім. Б’е па 
кішэні і арэнда, штомесяц выму-
шаны плаціць каля 30 мільёнаў 
рублёў. Будынак хоць і невялікі, 
але трохпавярховы, належыць 
«Гарызонту». У завода спра-
вы сёння не вельмі, знізіць нам 
арэнду ён не можа. Хаця хачу 

сказаць, што “Гарызонт” заўсёды 
ідзе насустрач, з якой бы прабле-
май мы ні звярнуліся.

У складаных абставінах 
апынуліся ўсе прыватныя шко-
лы. А хочацца трымаць марку, 
хочаца захаваць калектыў, каб 
працавалі лепшыя настаўнікі 
(пяць апошніх год яны не 
мяняліся), хочацца, каб дзя-
цей смачна кармілі тры разы на 
дзень, улічваючы іх пажаданні, 
бо ў школе ёсць і вегетарыянцы, 
і мусульмане.

«Іна Афанасьева  
не хацела,  

каб нехта ведаў,  
што яе сын  

вучыцца ў нас»
– Настаўнікі працуюць 

толькі ў вашай школе?
– Не. Школа невялікая. 

Напрыклад, настаўніка геаграфіі 
альбо біялогіі я не магу забяспе-
чыць поўнай стаўкай. Зразумела, 
што некаторых педагогаў мы 
запрашаем з іншых школ.

– Але ўсе яны маюць 
вышэйшую катэгорыю? Стаж?

– Апошнія гады я адышоў 
ад існуючай раней сістэмы пад-
бору кадраў. Дырэктар, пры 
якім школа нараджалася (гэта 
быў 1997 год), прытрымліваўся 
правіла, што выкладчыкі 
павінны быць з ВНУ, дакта-
ры навук, кандыдаты. Але я ў 
гэтым крышку расчараваўся. 
Гэта мая асабістая думка, але 
школа і ўніверсітэт – розныя 
рэчы. Студэнты і школьнікі 
7-га класа адрозніваюцца: там, 
лічы, дарослыя людзі, тут – 
падлеткі. Падыход іншы мусіць 
быць. І з майго пункту гледжан-
ня, праблемы былі. Таму сён-
ня ў нас працуюць выкладчыкі 
школ. Цудоўныя выкладчыкі, 
прафесіяналы. І не абавязко-
ва гэта спецыялісты вышэйшай 
катэгорыі. Гэта не самае галоўнае 
патрабаванне пры прыёме на 
працу ў “Альтасферу”. Сёння ў 
нашай школе англійскую мову 
выкладае настаўнік, стаж у якога 
два гады. Але трэба бачыць, які 
гэта настаўнік!

– Зарплаты ў вас высокія? 
Можаце назваць канкрэтныя 
лічбы?

– Як і ў дзяржаўных школах. 
Памылковае меркаванне, што ў 
прыватных школах плацяць мно-
га. Заробак настаўніка залежыць 
ад вычытаных гадзін, катэгорыі, 
стажу. Гадзіна можа каштаваць і 
50 тысяч, і 60 тысяч рублёў.

– Значыць, у сярэднім, як 
агучыла нядаўна віцэ-прэм’ер 
Качанава, 5,6 мільёна?

– Магчыма, так. Але 
выкладчыкі не хаваюць, што ім 
падабаецца ў нас працаваць, яны 
атрымліваюць асалоду – класы 
маленькія, атмасфера спакой-
ная. У прыватнай школе, згодна 
з палажэннем, у класе не можа 
навучацца больш за 14 дзяцей.

– Але ж вучні могуць быць 
капрызныя. Як кажуць, хто 
плаціць, той і музыку заказвае.

– Гэта абсалютна не так. У 
мяне ёсць правіла: з кожным 
новым вучнем мы гутарым адзін 
на адзін у маім кабінеце. Я рас-
казваю пра нашы ўстоі, зако-
ны, агучваю, што мне хацелася 
б бачыць, і мы падыходзім да 
нейкай згоды. Бо, калі нешта не 
будзе атрымлівацца, лепей адра-
зу разысціся. Быў у нас хлопец з 
вельмі багатай сям’і, яго дзядуля 
казаў мне: “Ну не прыходзіць ён 
на заняткі – не парцеся! Пасля 
заканчэння школы я яму шэсць 
фірмаў падару”. Але такі пады-
ход для нас непрымальны. Дзеці 
прыходзяць у школу за ведамі. 
І веды мы можам даць. Класы 
па 5–6 чалавек, вучань разумее, 
што нельга ісці непадрыхтава-
ным да ўрока, бо яго абавязко-
ва спытаюць, правераць хатняе 
заданне. Другое – пазаўрочны 
час: вучань можа дадаткова зай-
мацца па любым прадмеце. З 4-га 
класа ў дзяцей ёсць магчымасць 
акрамя асноўнай замежнай мовы 

– англійскай вывучаць таксама 
нямецкую, французскую.

– Лепш за ўсё пра якасць 
адукацыі гавораць вынікі 
ўступнай кампаніі ў ВНУ. І тое, 
як выпускнікі здаюць іспыты, і 
тое, у якія ўніверсітэты, на якія 
спецыяльнасці паступаюць…

– У мінулым годзе адзін 
наш выпускнік з’ехаў працяг-
ваць адукацыю за мяжу, астатнія 
паступілі ў БДУ, Лінгвістычны 
ўніверсітэт, Педагагічны. Тры 
гады таму ўвесь выпуск з’ехаў 
за мяжу. Тры чалавекі паступілі 
ва ўніверсітэты Чэхіі, двое 
вырашылі працягнуць навучан-
не ў Польшчы, яшчэ двое – у 
Літве, адна дзяўчына паехала за 
дыпломам у Лондан, другая – у 
Лос-Анджэлес. І калі выскачыла 
100-працэнтнае паступленне за 
мяжой, мяне нават запрашалі на 
размову…

Хацеў бы падкрэсліць: у пры-
ватную школу не заўсёды пры-
ходзяць дзеці багатых бацькоў. 
Шмат дзетак, якія проста не 
могуць навучацца ў звычайнай 
велізарнай школе: канфлікты ў 
класе паміж дзецьмі, канфлікты 
з выкладчыкамі… І ў нас дзесьці 
палова такіх дзетак.

– А другая палова – дзеці 
знакамітасцяў, бізнесменаў?..

– …дыпламатаў. У нас наву-
чаюцца дзеці супрацоўнікаў 
расійскай амбасады, казахскай. 
Гэта асобны кантынгент, з імі 
вельмі цікава працаваць…

– Ведаю, што вашу 
школу скончыў сын Іны 
Афанасьевай…

– Так, Ванька Стральцоў 
– наш вучань. Цудоўны хло-
пец, зараз мы ўсе радуемся яго 
поспехам, яго ролям у Рускім 
тэатры. Але гэта вы сказалі… 
Іна Афанасьева, між іншым, не 
хацела, каб нехта ведаў, што яе 
сын вучыцца ў прыватнай шко-
ле. І так амаль усе бацькі. Хто 
вучыцца, хто вучыўся – бацькі не 
любяць агалоскі.

– Прыватныя школы ўсе 
такія маленькія, як ваша?

– Не. Кожны выбірае свой 
шлях, сваю нішу. Я стараю-
ся адказна ставіцца да сваёй 
справы, і кожны з маіх вучняў 
ведае, што напрыканцы дня я 
ведаю, хто і як з іх папрацаваў. 
У мяне дамоўленасць з 
нашым заснавальнікам: 60 
навучэнцаў – гэта максімум. 
Пры гэтым ні з майго боку, ні 
з боку выкладчыкаў далёка не 
аўтарытарны падыход. Нашы 
выпускнікі, калі мы сустракаем-
ся, першае, за што дзякуюць, – за 
тое, што была магчымасць мець 
свой пункт гледжання і магчы-
масць гэты пункт гледжання 
выказваць. Гэта галоўнае.

«Падтрымка з боку 
дзяржавы ёсць, але 

хочацца больш 
свабоды»

– Аляксандр Мікалаевіч, 
дзеці ў прыватных школах 
навучаюцца па тых жа прагра-
мах, што і ў дзяржаўных?

– Так, зацверджаных 
Міністэрствам адукацыі.

– А гэта правільна?
– Не магу адназначна адка-

заць на гэтае пытанне.
З аднаго боку, я разумею: 

калі мы даём выпускнікам атэ-
стат дзяржаўнага ўзору, то гэта 
пацвярджэнне таго, што вучань 
атрымаў той мінімум, базу, якая 
зацверджана міністэрствам. Але 
ж мы – прыватная ўстанова. Нам 
дазваляюць дадаткова ўводзіць 
на наш выбар альбо курсы, аль-
бо прадметы. І калі ў нас ёсць 
жаданне ў нейкім накірунку 
рухацца яшчэ, мы ім карыстаем-
ся. Таму прыватныя школы яшчэ 
і профільныя.

– А вас часцей правяраюць, 
чым дзяржаўныя ўстановы?

– Раз на 5 год, як і звычайныя 
школы, праходзім акрэдытацыю. 
Не думаю, што кваліфікацыю 
нашых настаўнікаў, веды вучняў 
правяраюць неяк па-іншаму. 
А вось дакументы глядзяць 
пільна, да кожнай коскі… 
Безумоўна, даволі часта прыход-
зяць чыноўнікі з дэпартамента 
адукацыі, з упраўлення адукацыі 
Мінгарвыканкама, раённага 
аддзела. Але дзеля справядлівасці 
зазначу, што ціску на нас няма. 
Ніхто знянацку не прылятае, 
да нечага там не чапляецца – 
паважліва ставяцца да нашай 
справы. Не хачу крывіць душою 
– падтрымка ёсць, паразуменне 
ёсць. Апошнім часам у нейкіх 
пытаннях нам пайшлі насустрач. 
Адмянілі платныя медагляды 
для нашых дзетак, кіраўніцтва 
раёна дапамагае з падручнікамі, 
бо ў продажы іх амаль няма. 
Прыватныя школы не абклада-
юць падаткамі…

– Гэта ўсё бытавы бок. А 
вам хацелася б крышку больш 
свабоды, магчымасці навучаць 
дзяцей па нейкіх іншых прагра-
мах, даваць настаўнікам больш 
магчымасцяў?

– Мая дачка ў свой час скон-
чыла 5-ю сталічную гімназію. На 
той час гэта была прэстыжная 
ўстанова адукацыі, і мне пада-
балася, што там дазвалялі кары-
стацца ў тым ліку і замежнымі, 
і расійскімі праграмамі. Я як бы 
збоку сачыў за гэтым, назіраў, 
наколькі гэта эфектыўна, каб 
дзіця не губляла час. Мая дач-
ка далёка не матэматык, стала 
медыкам, але і цяпер, калі мы з 

ёю нешта абмяркоўваем, відаць, 
наколькі добра ёй выкладалі ў 
школе матэматыку, наколькі 
добра яна засвоіла праграму. 
А займаліся яны з 1-га кла-
са па сістэме Пітэрсана, якую 
распрацавалі расійскія педагогі. 
Аднак праграму гэтую забаранілі. 
Сёння гэта не вітаецца. Шкада. 
Падручнікі ў нас не лепшыя. І 
мне падаецца, нічога дрэннага не 
было б, калі б настаўнікі ў сва-
ёй працы выкарыстоўвалі нейкія 
іншыя методыкі ці элементы 
методык, якія даюць цудоўны 
вынік.
«Максімум, што магу 

сабе дазволіць, – 
тыдзень адпачынку»

– Аляксандр Мікалаевіч, а 
як вы прыйшлі ў прыватную 
школу? Можа, быў кастынг на 
пасаду дырэктара?

– Выпадкова. Шмат гадоў 
я працаваў у сферы вышэйшай 
адукацыі. У Рэспубліканскім 
інстытуце прафесійнай адукацыі 
ўзначальваў кафедру, затым 
выкладаў ва Універсітэце 
інфарматыкі і радыёэлектронікі, 
мне там усё падабалася. А потым 
мяне папрасілі папрацаваць у 
якасці выкладчыка беларускай 
мовы ў “Альтасферы”, пачытаць 
некалькі гадзін. І так здарыла-
ся, што ў хуткім часе дырэктар 
школы па сямейных абставінах 
была вымушана сысці, і яна на 
прамілы Бог мяне прасіла заняць 
гэтую пасаду. Я доўга вагаўся, 
сям’я была супраць. І да сённяш-
няга дня жонка крышку шкадуе, 
што я перайшоў у школу.

– Згубілі ў заробку? Менш 
сталі бываць дома?

– Безумоўна, тут больш 
галаўнога болю, школа адбірае 
больш часу. У паўнавартасным 
адпачынку я не быў гадоў дзе-
сяць, максімум, што магу сабе 
дазволіць, – тыдзень.

– Пра што марыць дырэк-
тар “Альтасферы”, самае пата-
емнае жаданне якое?

– Яно не адно. Па-першае, 
хацелася б больш свабоды ў 
арганізацыі вучэбнага працэсу, 
магчымасці выкарыстоўваць 
не толькі тыя праграмы, 
якія зацверджаны нашым 
міністэрствам. Хацелася б 
фінансавай дапамогі ад дзяр-
жавы. Мы вучым беларускіх 
дзетак. Мы дапамагаем дзяржа-
ве. Бо, як я ўжо казаў, да нас 
нярэдка прыходзяць складаныя 
дзеці. Ні капейкі мы не атрымалі 
з дзяржбюджэту на рамонт. А 
пытанне памяшкання для шко-
лы – вельмі надзённае, склада-
нае. Сёлета ў нас заканчваецца 
тэрмін арэнды, “Гарызонт” ужо 
выставіў будынак, дзе месціцца 
наша школа, на продаж. І калі 
прададуць, паўстане пытанне: 
а куды нам з’язджаць?! За гады 
свайго існавання мы ўжо змянілі 
тры адрасы. Дагэтуль арандавалі 
будынак дзіцячага садка на 
Нававіленскай. Зрабілі там 
нядрэнны рамонт, і літаральна за 
два месяцы да пачатку чаргова-
га навучальнага года гэты буды-
нак у нас забралі быццам для 
расійскай амбасады. Аднак амба-
сада туды не заехала. Колькі мы 
ні звярталіся ў розныя ўстановы 
адукацыі з просьбай дапамагчы, 
бо засталіся, лічы, на вуліцы – 
паўсюль разводзілі рукамі.

Калі б нам аддалі ў кары-
станне нейкі будынак, напры-
клад дзіцячы садок, і бралі за 
гэта сімвалічную арэндную пла-
ту – мы былі б вельмі ўдзячныя! 
Нас, прыватных школ, няшмат, 
але мы робім добрую, патрэбную 
справу.

ДА вЕДАМА
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АБ гЭТыМ – упЕрШынЮ!

Б Е Л А Р У С ь Б Е Л А Р У С ь

Борис ЖЕЛИБА,  
профессор, доктор экономических наук

нЕЗАвИСИМАЯ ЭКСпЕрТИЗА

Крупный пЛАн

СКАнДАЛ

АДуСЮЛЬ

Ключ  
в Кремле? 

Нет, в наших 
руках

Программа правительства до 2020 года уже раскрити-
кована независимыми аналитиками за декларативность, 
недосказанность, прожектерство. Читая ее, вспоминаешь 
брежневские времена: «обеспечить… укрепить… повы-
сить…». А потом – «цели намечены, задачи поставлены, 
за работу, товарищи!». Так, обозначены вехи очередно-
го пятилетнего пути: инфляция снижается до 5%, объем 
золотовалютных резервов достигает трехмесячного объ-
ема импорта, платежный баланс будет финансироваться 
бездолговым образом. Конечно, этого достигнем, если не 
преподнесут сюрпризы внешние факторы – не будет ката-
клизмов со стоимостью нефти и курсом российского рубля. 
И в этом разработчики программы совершенно правы, 
потому что за пять лет какие-то катаклизмы обязательно 
будут. Почему бы в таком случае не уйти от этих советских 
пятилеток, не перейти на 2–3-летнее планирование и не 
делать его более приземленным? Более конкретным и дей-
ственным.

Если же вернуться к трем главным условиям перехода к 
нормальному функционированию белорусской экономики, 
обозначенным премьером в парламенте, то сразу напраши-
ваются вопросы: как обеспечить золотовалютные резервы 
в объеме трехмесячного импорта, если валютная выручка 
от экспорта за прошлый год упала на четверть, и как обе-
спечить бездолговой платежный баланс, если страна как 
жила, так и продолжает жить не по средствам – внутрен-
ний и внешний государственный долг только растет? После 
получения первого транша кредита от Евразийского банка 
внешний госдолг вплотную приблизился к порогу безопас-
ности в 25% ВВП.  Из-за сокращения в 2015 году ВВП в 
долларовом эквиваленте на 21 млрд валовой внешний долг 
достиг 70% ВВП при установленном лимите 55%. Лишь 
относительно жесткая монетарная политика Нацбанка за 
последнее время дает некоторую надежду на приближение 
к однозначной годовой инфляции.

В программе правительства определены источни-
ки роста экономики страны. Большинство из них давно 
известны, поэтому и возникает вопрос: что препятствовало 
правительству использовать их ранее? К примеру, развитие 
и диверсификация экспорта. Но как поменять иерархию 
белорусского экспорта «нефтепродукты – 30–33%, удобре-
ния – 10–12%, мясомолочные продукты – 7–8%»? Как поме-
нять географию экспорта? Для этого нужна конкурентоспо-
собная продукция. А можно ли ее иметь без современных 
технологий? Чтобы в наши заводы и фабрики вдохнуть 
вторую жизнь, нужны прямые иностранные инвестиции, 
кредиты. И не китайские и российские, а прежде всего 
западные. Вот почему тому же Кобякову, выступая в Палате 
представителей, надо было бы четко и ясно сказать, что 
предпримет правительство для того, чтобы в Беларусь 
пошел серьезный иностранный капитал. Должен был про-
звучать ответ и на вопрос, как поднять суверенный рейтинг 
Беларуси и снизить страновой риск для инвесторов.

Где в программе конкретика по ускоренному развитию 
малого и среднего бизнеса? Конкретику мы наблюдаем в 
другом – в конфликте правительства с ипэшниками.

Знаю, некоторые депутаты провоцировали премьера 
предложениями вновь «разогреть» денежно-кредитный 
станок. На мой взгляд, на этот шаг ни в коем случае нельзя 
идти. Как раз реально то, что записано в программе, – 
возможность снижения ставок по банковским кредитам. 
Но  в настоящее время главный регулятор делает это по 
большей части административными методами. Равно как и 
создавать рабочие места должен в первую очередь мелкий и 
средний бизнес, а не местные администрации.

Правительство намерено профинансировать в текущем 
году из бюджета экономику на сумму 1 млрд в долларо-
вом эквиваленте. Это при потребности нашего реального 
сектора в десятки миллиардов долларов. В Беларуси 30% 
предприятий промышленности убыточны и амортизацию 
практически не начисляют. Не начисляют ее – кстати, с 
разрешения правительства – и многие другие предприятия. 
Тем самым сегодня они снижают себестоимость продукции 
и показывают для статистики прибыль, увеличивая посту-
пления налога на прибыль в бюджет,  а завтра – останутся 
без источников для развития производства. В госсекторе 
амортизация должна составлять ежегодно до 8 млрд в 
долларовом эквиваленте, а реально – на 4–5 млрд мень-
ше. Когда от этого уйдем? В программе об этом ничего. 
Считают, что проблема не стоит внимания.

В программе правительства, по сути, ничего не сказано 
о том, о чем говорят все и уже давно: о глубоких структур-
ных реформах. Надо полагать, что правительство руковод-
ствовалось установками главы государства – ничего менять 
не будем, будем совершенствовать то, что есть. Знакомство 
с программой и докладом премьера создает впечатление, 
что правительству и неведомо, как достичь ряда заложен-
ных в них параметров, определенных, в частности, прези-
дентом. Не так давно в интервью председатель Нацбанка в 
шутку сказал: «Каждое утро я смотрю на церковь и думаю: 
«Боже, сделай так, чтобы в России было все хорошо. Дай 
нам на следующий год цену на нефть выше 50 долларов…» 
А мне кажется, это шутка по Фрейду: Нацбанк, правитель-
ство связывают все надежды на лучшее, может, и с Богом, 
но в главном – с выздоровлением российской экономики. 
Они не верят в свою программу, в свои силы.

А что же  экономика нашей восточной соседки? По 
мнению российских экспертов авторитетной   Высшей шко-
лы экономики (ВШЭ), Россию до 2020 года ждет рецессия 
экономики даже при цене на нефть 50 долларов. Население 
будет массово нищать, бизнес бороться за выживание, 
недовольство граждан расти. Присутствие сильных лобби-
стов в госкорпорациях и оборонном секторе будет способ-
ствовать ухудшению социальной сферы и чревато откатом 
к временам массовой бедности. ВВП России за 2016–2019 
годы может упасть на 4,6%. Средняя зарплата вернется на 
уровень 2010 года. На сегодня бедных в России стало 19,2 
млн человек, что на 3 млн больше, чем в 2015 году.

Стоит ли уповать на очередную помощь от союзника 
с деградирующей экономикой в виде кредитов, дешевых 
цен на газ и других поблажек? Стоит ли ждать, когда 
вновь откроется для белорусской продукции российский 
рынок? Ведь в программе правительства записано: выйти 
к 2020 году на темпы роста ВВП выше среднемировых. 
ВВП Польши, к примеру, так и растет – не менее 3% в год. 
Поэтому ключ от будущего страны находится все-таки не в 
Кремле, а в руках белорусского народа.

Прыватная школа

Што і за якую цану прапаноўваюць 
камерцыйныя школы?

Выбар прыватных школ у Беларусі сапраўды не багаты. Увогуле, калі ўлічыць, што ў краіне каля  
965 тысяч школьнікаў, то з іх платную адукацыю атрымлівае толькі 0,06%. Але калі ў бацькоў ёсць жаданне 
і магчымасць аддаць дзіця ў прыватную школу ці па нейкай прычыне ён не можа займацца ў дзяржаўнай, 
знайсці прымальны для сябе варыянт можна. Праўда, толькі ў сталіцы. У рэгіёнах сёння няма ніводнай 
прыватнай сярэдняй школы.

Навучальная 
ўстанова

Агульная 
колькасць 

навучэнцаў
Што прапаноўваюць

Кошт  
(у сярэднім 

за месяц 
навучання,  

у еўра)
Альтэрнатыва

100
паглыбленае вывучэнне англійскай мовы, а таксама  
любога прадмета па выбары вучня;  пераводныя 
экзамены з 3-га класа; дадатковыя гурткі і секцыі

450

Альтасфера
60

паглыбленае вывучэнне англійскай, нямецкай і  
французскай моў; профільнае вывучэнне прадметаў 
па жаданні бацькоў; штодзённыя заняткі па фізічным 
развіцці дзіцяці, тэатральная творчасць

300

Адраджэнне 120 паглыбленае вывучэнне англійскай мовы, дадатковыя 
гурткі і секцыі 350

Эка-Эл
270

школа з эстэтычным ухілам, паглыбленае вывучэнне 
англійскай мовы і дадатковае вывучэнне замежных 
моў з 4-га класа; узроўневая дыферэнцыяцыя па 
матэматыцы

550

Марыя ЭЙСМАНТ.

чуЛі?

Французы 
заказваюць дамы  

са Шклова
За мяжой паўстане цэлая 

вёска з беларускіх хорамаў.
Першыя два каркасныя дамы, 

якія вырабляюць на філіяле 
“Домабудаванне” РУП “Завод 
газетнай паперы”, “з’ехалі” ў 
Францыю яшчэ год таму.

“Усяго ў мінулым годзе ў 
Францыю было пастаўлена 12 
камплектаў каркасна-панэль-
ных дамоў, – сказаў мясцовым 
журналістам намеснік дырэк-
тара па будаўніцтве прадпры-
емства Аляксей Малчанаў. – З 
пачатку года на адрас кампаніі, 
якая ажыццяўляе забудову жылых 
пасёлкаў на тэрыторыі Францыі, 
адпраўлены чатыры камплекты 
каркасна-панэльных дамоў, тры 
камплекты гаражоў. Ёсць і іншыя 
пастаўкі. Работа ў гэтым напрамку 
будзе працягвацца. Так, з мэтай 
забудовы французскай вёскі 
Бабадзін на гэты год плануецца 
размяшчэнне замовы на вытвор-
часць 13 камплектаў каркасна-
панэльных дамоў.

У свеце расце попыт на 
экалагічнае і энергазберагальнае 
жыллё. Каркасна-панэльныя дамы, 
што вырабляюцца ў нас, адпавяда-
юць гэтым крытэрыям, бо для іх 
вырабу выкарыстоўваецца толькі 
натуральнае дрэва, у асноўным 
драўніна іглічных парод, якая 
даўжэй захоўвае свае ўласцівасці, 
а пры спецыяльнай апрацоўцы 
практычна не схільная да гніення. 
Тэрмін эксплуатацыі дома з 
поўным захаваннем тэхналогіі 
будаўніцтва складае 50 гадоў і 
больш”.

СТАЛА вЯДОМА, ШТО...

Святлана 
Алексіевіч 
выступіць 
 у Палацы 
Рэспублікі

Адбудзецца гэта  
14 красавіка ў 16.00 
падчас прэзентацыі  

кнігі «Алексіевіч  
на Свабодзе», якую 

ладзіць Радыё Свабода.
Гэта будзе першае выступлен-

не Святланы Алексіевіч у Мінску 
пасля атрымання Нобелеўскай 
прэміі.

“Уваход толькі па запра-
шэннях, колькасць месцаў абме-
жавана”, – папярэджвае Радыё 
Свабода.

Владимир ДЕЛЕНДИк:

«Я  сам у  себя  не  ворую»
(Окончание. Начало на 1-й стр.)

– Среди бизнесменов ходит слух, 
что в ближайшее время под прице-
лом окажутся как раз те, кто выводит 
свои капиталы из страны и доверяет 
их иностранным банкам.

– Мне кажется, любой бизнесмен, 
если у него есть какая-то прибыль, 
будет очень осторожно вкладывать 
ее в новый бизнес, покупать какие-то  
объекты. Но ведь частному бизнесу 
нужно давать развиваться. Люди, если 
у них есть голова на плечах, должны 
иметь возможность зарабатывать. А в 
предпринимательских кругах сейчас на 
самом деле существует мнение, будто 
составлен список из нескольких десят-
ков компаний, руководители которых 
будут задержаны. Такое впечатление, 
словно у нас объявлены гонения на 
предпринимателей.

Впрочем, в мире не могут быть 
только одни олигархи и миллиардеры. 
Это ненормально. Но если у кого-то 
имеется 50–100 миллионов долларов 
капитала – это нормально.

Кстати, сегодня даже 5 миллионов 
долларов так просто в европейском 
банке не разместишь. Авторитетно 
говорю! Незаконные деньги не возьмет 
ни один банк, даже если ты придешь 
к ним с чемоданом наличности! За 
исключением, конечно, так называемых 
стран-помоек. А в любой цивилизо-
ванной европейской стране ты должен 
подтвердить, что с каждого рубля упла-
чены налоги.

Поэтому, еще раз повторюсь, 
я сплю спокойно, поскольку у меня 
нет зарубежных сбережений, все в 
«Приорбанке».

Как тучи развести руками
– А как вы оцениваете сегод-

няшнюю экономическую ситуацию 
в стране? Одни говорят – глубокий 
кризис. Другие – что не так уж все и 
плохо. Кому верить?

– Кризис коснулся всех, кто связан 
с евразийской зоной. За счет блока-
ды России уменьшился и товаропоток 
через Беларусь. Логистические центры 
пострадали – вон, «Белтаможсервис» 
сегодня пустой, хотя раньше все было 
забито машинами.

Многие предприниматели, полу-
чившие удар ниже пояса, были закре-
дитованы мощнейшими деньгами под 
большие проценты. У нас очень высокая 
кредитная ставка – раньше было 50 про-
центов годовых, сейчас немного меньше. 
Пусть не обижаются на меня правитель-
ство и банкиры, я скажу честно: ну где 
такая рентабельность?! Где такая про-
изводительность, чтобы 50 процентов 
отдать банку и себе оставить хотя бы 
10 процентов? Вот и получается, что 
субъекты хозяйствования вынуждены 
привлекать заемные средства: произ-
водители обращаются к кредитованию 
в банковской системе, торговые орга-
низации прибегают к коммерческому 
кредитованию за счет поставщиков. Как 
следствие – рост цен в течение одного 
года вплоть до 25 процентов и снижение 
покупательской способности.

Я предлагаю уменьшить необходи-
мость в кредитовании предпринимате-
лей благодаря увеличению оборотных 
средств вследствие роста покупатель-
ской способности. 

– За счет чего?
– Почему в Европе такие малень-

кие кредитные ставки? Почему мы 
не можем так сделать? Можно вне-
сти изменения в законодательство,  
предусматривающие выдачу кредитов 
гражданам с процентной ставкой от 
5 до 7 процентов годовых, максимум 
– 15 процентов. Это увеличит покупа-
тельскую способность граждан и будет 
благоприятствовать увеличению това-
рооборота и способствовать стабиль-
ной работе предприятий, поступлению 
налогов в государственную казну. Это 
повлечет за собой уменьшение кредит-
ной нагрузки на предприятия, посколь-
ку отпадет необходимость привлекать 
заемные средства в силу достаточного 
количества собственных оборотных 
средств. Конечно, такая ситуация пред-
полагает риск невозвращения креди-
тов, но данные риски банков заложены 
изначально при их создании. В такой 
ситуации банки смогут зарабатывать 
на обороте – к ним будет обращаться 
большее количество людей. 

И на сельское хозяйство средства 
нужно не из банков брать, а изначаль-
но заложить эти расходы в бюджет. Во 
всем мире существуют государствен-

ные дотации для сельского хозяйства.
– Вы на посевную деньги даете?
– Все дают, я уверен в этом.
– Независимые экономисты 

наверняка раскритикуют ваши пред-
ложения. То, что вы предлагаете, – 
это не рыночные, а административно-
командные методы…

– Я вообще выступаю за то, что-
бы собрать большой «круглый стол». 
Пригласить министров, бывших и 
нынешних депутатов, независимых 
экономистов, банкиров и обсудить 
самые актуальные темы. Это ведь не 
выступление против работы прави-
тельства, а диалог. Такой открытый и 
откровенный разговор нашему обще-
ству только на пользу пойдет! Всем 
вместе нужно думать о том, как под-
нять экономику страны. Иначе будет 
застой. Или пропасть...

– У нас есть Совет по развитию 
предпринимательства, в который вхо-
дят известные бизнесмены. Почему 
вас нет в списке этих заседателей?

– Меня не приглашали. Если позо-
вут – пойду. Я конструктивный чело-
век, с удовольствием излагал бы свои 
мысли.

Ну вот только несколько актуаль-
ных примеров. Идешь на Комаровку 
– нужно обязательно мешок денег с 
собой брать, особенно если что-то 
дорогое планируешь купить. Я всегда 
возмущаюсь. Это ведь теневой бизнес! 
Почему не ввести терминалы?

Или зарплата в конвертах. Как 
платили, так и платят! Ну и откуда 
с такой системой оплаты труда пен-
сионеры будут получать нормальные 
пенсии? Разве налоговая инспекция не 
в состоянии вывернуть все наизнанку и 
навести порядок в этом вопросе?

Сфера услуг. Все теневым способом 
работают. Маникюр-педикюр на дому, 
ремонт штор, сборка и ремонт мебели – 
да все что угодно! Надо создавать усло-
вия, чтобы люди работали прозрачно. 
Если у предпринимателя нет оборота 
50–100 тысяч долларов в месяц, не бери-
те с него налог на прибыль – пусть НДС 
платит, дайте ему как следует развер-
нуться, нанять людей на работу, платить 
им достойную зарплату. Не разбогатеем 
мы от этого налога на прибыль!

– Налоги – это вообще тема для 

отдельного разговора.
– В Европе с налогами все просто 

– все вопросы по электронной почте 
решаются. А у нас бумагу переводят 
до сих пор. Не дай Бог у тебя на руках 
не будет контракта со всеми подпися-
ми! На Западе ничего этого давно нет: 
ударили по рукам и разошлись. Там 
главное, чтобы налоги были заплачены, 
вот и все.

– Может, порекомендовать прези-
денту завести советника по вопросам 
бизнеса?

– На мой взгляд, разумное предло-
жение. И хорошо, чтобы он имел к пре-
зиденту прямой доступ и регулярно и 
беспристрастно докладывал о том, что 
творится в этой сфере. Сегодня ведь 
согласовать какой-то строящийся объ-
ект – ой, не хочу даже говорить, чтобы 
не вызвать бурю огня на себя…

– Думаете, тот же Юрий Чиж 
не рассказывал Лукашенко, как 
дела у бизнесменов? Или Александр 
Шакутин, который с Александром 
Григорьевичем даже к его теще на бли-
ны ездит, не заводит этот разговор?

– Может, не верит им президент. 
Думает, что каждый свои вопросы лоб-
бирует. Нужен помощник, который 
работал бы со всей системой бизнеса 
и с мелкими предпринимателями в том 
числе. Сегодня чиновники в рай- или 
облисполкомах никакой вопрос решить 
не могут, боятся взять ответственность 
на себя. В принципе, их понять можно. 
У них настольная книга – Уголовный 
кодекс, статья «Превышение служеб-
ных полномочий». Проявил малейшую 
инициативу – собирайся в тюрьму. 
Далеко за примерами ходить не надо. 
Вот мне торговля не платит, я иду на 
компромисс и забираю положенную 
мне сумму продуктами питания – что-
бы хоть как-то компенсировать потери. 
Но я не могу удешевить цену на эти 
продукты больше, чем на 20 процентов, 
даже если там сроки годности заканчи-
ваются! Иначе налоговая решит, что я 
таким образом решил уйти от налогов. 
Так я сам у себя не ворую. А если бы 
на моем месте оказался госчиновник – 
пошел бы в каталажку.

– Сегодня бизнесменам, которые 
попадают в поле зрения правоохра-
нительных органов, главное – быстро 

принять правильное решение. Или 
сидишь – или платишь.

– Нужно работать предельно чест-
но, без серых схем. И тогда не нужно 
будет бояться, что завтра за тобой при-
дут. Хотя, конечно, стоит признать, что 
законодательство у нас несовершенно.

– Есть старый анекдот в тему: биз-
несмену предлагают вложить деньги 
или в детский садик, или в тюрьму, и 
он отвечает: «В детском садике я уже 
был…»

– В тюрьмы вообще не хочу инве-
стировать, а детcкие дома всегда под-
держивал. Я вообще всегда много 
помогал и помогаю простым людям: и 
сиротам, и тем, кто бедно живет. Когда 
был депутатом, даже коров людям 
покупал. А то, что тюрьмы нужно 
реконструировать, – я не хочу, чтобы у 
нас их было много.

Недавно прочитал, что МВД хочет 
убрать ответственность за некоторые 
административные правонарушения. 
И слава Богу! У нас же сегодня почти 
каждый второй под протоколом ходит! 
Это ж катастрофа: в стране нет хоро-
ших людей!

Я считаю, что необходима либера-
лизация уголовного законодательства. 
Ну сколько можно воевать с корруп-
цией во власти? Она исчезнет, когда 
чиновник будет получать достойную 
зарплату и знать, что у него пенсия 
будет, например, 3000 долларов в месяц.

Или доктора за 10 долларов в 
тюрьму садят, да еще с конфискацией 
имущества! При том, что некоторые 
миллионами воруют. На мой взгляд, 
за незначительные экономические пре-
ступления вообще не стоит отправлять 
в тюрьму. Пусть отрабатывают и ком-
пенсируют ущерб…
Почему молчат депутаты?

– В последнее время снова заго-
ворили о необходимости сокращения 
чиновничьего аппарата…

– И правильно! Вы думаете, как 
выполнили это поручение Александра 
Григорьевича? Сократили те единицы, 
которые были не заполнены, и все на 
этом. Чиновники – это огромная статья 
расходов бюджета, зачастую не всегда 
обоснованная.

– А почему вы в Овальном зале не 

говорили, что надо сократить расхо-
ды на силовые структуры или вообще 
убрать финансирование БРСМ? Это 
все огромные деньги, которые можно 
было бы перекинуть, например, на 
социальную сферу.

– Дело в том, что сегодня депутат 
не всегда может доказать свою точку 
зрения правительству! Чтобы оспорить 
тот же бюджет, нужно заручиться под-
держкой двух третей депутатов. Но 
это невозможно, потому что у каж-
дого свои интересы: кто-то с кем-то 
дружит, кто-то работал под чьим-то 
началом. А кто-то вообще в цифрах 
ничего не соображает и на них не смо-
трит! И изменить ситуацию практиче-
ски невозможно.

– И зачем тогда нужен такой пар-
ламент?

– Парламент в любом случае необ-
ходим. Другой вопрос, что он должен 
быть не воинственным, а конструктив-
ным. Война депутатов с властью ни к 
чему хорошему не приведет.

Мне кажется, будет правильно, 
если в Палату представителей попадут 
представители демократической обще-
ственности. В парламенте должны быть 
разные голоса. А то сегодня некоторые 
народные избранники боятся вопрос 
задать правительству. А может, и зада-
ют, но кто об этом знает? Ни в газетах, 
ни по телевизору об этом не сообщают.

Спасти нацию
– Владимир Викторович, а что вы 

думаете по поводу увеличения пенси-
онного возраста?

– Поддерживаю двумя руками! 
Сегодня во многих странах в 67 лет на 
пенсию уходят.

– У нас не все мужчины до пенсии 
доживают.

– Так нужно образ жизни поме-
нять. Ну спившаяся страна! Я посмо-
трел на цифры, так, оказывается, 
в Беларуси даже больше пьют, чем 
в России. Это катастрофа! Нужно и 
Минздрав подключить, и на всех кана-
лах рассказывать про здоровый образ 
жизни. Нужно привить людям культу-
ру пития, популяризировать здоровый 
образ жизни, доводить до сведения 
населения страшные последствия зло-
употребления алкоголем. И перестать 

выпускать эти дешевые чернила – бюд-
жет не спасем, а нацию погубим!

– Некоторых возмущает, что сило-
вики на пенсию уходят в 45…

– Мне тоже кажется, что это ненор-
мально. Я ввел бы дифференцирован-
ную систему пенсий. Участковых, у 
которых в буквальном смысле слова 
собачья работа, и сотрудников неко-
торых спецподразделений (тех, кто по 
долгу службы часто отсутствует дома, 
не видится с близкими, каждый день 
рискует своей жизнью) я отправлял бы 
на пенсию в 50 лет. А всех остальных 
– в 65 лет. И военных тоже. Потому 
что они уходят со службы в 45, име-
ют хорошую пенсию, устраиваются на 
предприятие «Дарида» и живут при-
певаючи.

– А женщины?
– Однозначно сократил бы декрет-

ный отпуск. На Западе женщина три-
шесть месяцев находится в отпуске по 
уходу за ребенком, а потом выходит 
на работу. Другой вопрос, что там так 
выстроена система ясель и детских 
садов, что не возникает вопроса, с кем 
оставить ребенка. И нам в этом смысле 
нужно подтянуться. И пособие по ухо-
ду за ребенком нужно увеличить. Ну 
что такое сегодня 2 миллиона?..

– Одним словом, везде кризис 
какой-то.

– В кризис выживают сильней-
шие. Те, кто правильно и рационально 
работает. Уцелеют те, кто снизит свои 
затраты, будет расторопно предлагать 
конкурентоспособные товары на вну-
тренние и внешние рынки. А кто дума-
ет, что завтра все проблемы решатся 
сами собой, – нет. Сегодня в Беларуси 
нет хороших менеджеров, руководите-
лей, многие приходят на работу, чтобы 
отсидеть с 8 до 5, а не чтобы работать и 
добиваться результатов.

– Владимир Викторович, когда-то 
вы были гендиректором «Дариды», 
а сегодня – лишь главный советник 
по экономическим вопросам и разви-
тию. Как это понимать?

– Меня по-прежнему записывают 
в список топ-бизнесменов, хотя я там 
давно уже не должен фигурировать. 
Бизнес принадлежит дочке – она здесь 
теперь хозяйка…

Марина КОКТЫШ.

У лабавым 
сутыкненні 
аўтамабіляў  

пад Камянцом 
пацярпелі тры 

чалавекі
ДТЗ адбылося каля 14-й 

гадзіны ў нядзелю 10 красавіка на 
аўтадарозе Р-83 Брэст–Камянец.

Як паведамляе прэс-служба 
ДАІ Брэсцкай вобласці, з-за 
няўважлівасці 25-гадовага 
кіроўцы «Мазды-323», жыхара 
Брэста, легкавік выехаў на пала-
су сустрэчнага руху. Там адбыло-
ся сутыкненне з «Опелем», якім 
кіраваў таксама жыхар абласнога 
цэнтра, 27-гадовы мужчына.

Абодва кіроўцы атрымалі 
траўмы і былі шпіталізаваныя 
разам з 3-гадовай дзяўчынкай, 
якая ехала ў «Маздзе» ў дзіцячым 
аўтакрэсле.

У Ашмянскім 
раёне пенсіянер 
трапіў пад колы 

свайго ж трактара
65-гадовы жыхар вёскі 

Будзёнаўка прыехаў на ім на свой 
падворак і пачаў адчапляць пры-
чэп. У гэты момант з-за невялікага 
ўхілу трактар пакаціўся.

Мужчына спрабаваў спыніць 
трактар, але на хаду не здолеў 
заскочыць у кабіну, упаў пад 
задняе левае кола, якое яго пера-
ехала. Пенсіянера з траўмамі 
шпіталізавалі, пагрозы яго жыц-
цю няма, паведамляе прэс-служба 
УУС Гродзенскага аблвыканкама.

Лось сутыкнуўся 
з аўтамабілем  

у Мінскім раёне
ДТЗ адбылося на 33-м 

кіламетры аўтадарогі Мінск–
Гродна. Жыхар Гродна з 
спадарожніцай на службо-
вым аўтамабілі вяртаўся з 
камандзіроўкі.

Паблізу вёскі Аксакаўшчына 
на закругленні дарогі кіроўца 
заўважыў жывёлу, якая з’явілася 
з цемры. Лось не паспеў праско-
чыць у яр і трапіў пад аўтамабіль.

Ад удару жывёла звалілася на 
лабавое шкло машыны, затым на 
капот і адскочыла на абочыну. У 
выніку лось загінуў.

Аў тамабіль атрымаў 
механічныя пашкоджанні. 
Пасажыр і кіроўца не пацярпелі 
дзякуючы таму, што былі 
прышпілены рамянямі бяспекі. 
Свой шлях яны працягнулі на 
аўтаэвакуатары.

Валянцін кАРоТкіН:

«У Андрэя праблемы 
з сэрцам…»

Галоўны трэнер зборнай Беларусі па цяжкай 
атлетыцы Валянцін Кароткін распавёў пра магчымую 
дыскваліфікацыю двухразовага сярэбранага прызёра 

Алімпіяд Андрэя Рыбакова.

Двухразовы чэмпіён свету і 
двухразовы прызёр Алімпійскіх 
гульняў Андрэй Рыбакоў здаў 
станоўчы допінг-тэст, паведаміла 
Міжнародная федэрацыя цяжкай 
атлетыкі. У пробе магілёўскага 
спартсмена быў выяўлены 
мельдоній, які патрапіў у спіс 
забароненых прэпаратаў з 1 
студзеня 2016 года. Рыбакоў 
часова адлучаны ад удзелу ў 
міжнародных спаборніцтвах.

– Збярэцца спецыяльная 
к а м і с і я  С у с в е т н а г а 
антыдопінгавага агенцтва, 
яна будзе вырашаць, якую 
канцэнтрацыю мельдонію трэба 
браць за аснову, каб вызначыць 
ступень віны спартсмена, – 
тлумачыць Валянцін Кароткін. – 
Рыбакоў прымаў прэпарат яшчэ 
на пачатку 2015 года.

– За год арганізм не паспеў 
ачысціцца ад мельдонію?

– Мабыць, так. Паўтаруся, на 
пачатку 2015 года Андрэй прымаў 
гэты прэпарат па паказаннях 
урача, бо ў спартсмена былі 
пэўныя праблемы з сэрцам. Тым 
больш на той час мельдоній 
не з’яўляўся забароненым. 
Ніхто ж зараз нават не ведае 
дакладна, колькі часу прэпарат 
утрымліваецца ў арганізме, 

зараз з гэтай нагоды праходзяць 
лабараторныя даследаванні. Бо, 
натуральна, мы ж самі сабе не 
ворагі. Як толькі стала вядома аб 
уключэнні прэпарата ў “чорны 
спіс”, ад яго адразу ўсе адмовіліся. 
Але рэшта ў арганізме засталася.

– Калі Андрэй Рыбакоў 
здаваў допінг-тэст?

– У сакавіку. Пакуль 
спартсмен чакае рашэння 
Сусветнага антыдопінгавага 
агенцтва, якое, мяркую, прымуць 
ужо напрыканцы гэтага месяца.

– Многія спецыялісты і 
спартсмены даволі неадназначна 
паставіліся да ўключэння 
мельдонію ў спіс забароненых 
прэпаратаў…

– Натуральна, усё было 
як снег на галаву. Чаму, 
напрыклад, толькі зараз зрабілі 
мельдоній забароненым? Што 
рабіць з ранейшымі вынікамі? 
Атрымліваецца, што ў такім 
выпадку яны несапраўдныя. 
Адным словам, тут шмат 
пытанняў. Што тычыцца 
Андрэя, то будзем спадзявацца 
на станоўчае вырашэнне 
праблемы. Магчыма, улічваючы 
ўсе абставіны, пакаранне будзе 
мінімальным.

Алесь СІВЫ. 

пАДЗЕЯ

«Думаю, невыпадкова Бог  
паслаў мне такую 

магчымасць – сустрэчу 
з Папам Рымскім» 

20 красавіка група беларусаў накіроўваецца ў Ватыкан на сустрэчу  
з самім Папам Рымскім Францішкам. Прыкметна, што едуць  

на аўдыенцыю не вернікі. Запрашэнне атрымалі ліквідатары аварыі  
на Чарнобыльскай АЭС, і сустрэча з пантыфікам будзе прысвечана 

30-годдзю гэтай трагічнай падзеі.
У складзе дэлегацыі і сям’я настаўнікаў з Добрушскага раёна –  

Адам і Клаўдзія Варанцы (на фота).
– Запрашэнне атрымалі не з Касцёла, 

– расказвае Клаўдзія. – Нечакана для нас 
патэлефанавалі з Мінскага міжнароднага 
адукацыйнага цэнтра імя Ёханеса Рау 
(IBB) і прапанавалі паехаць. З гэтым 
нямецкім фондам, праўда, у нас даўнія 
сувязі. Пазнаёміў Чарнобыль…

5 гадоў таму, калі была 25-я гадавіна 
трагедыі, IBB аб’явіў конкурс успамінаў, 
прапанавалі напісаць, што запомнілася 
больш за ўсё з таго трагічнага красавіка 
1986-га. І мы з мужам напісалі.

Гэта толькі здаецца, што час лечыць. 
Няпраўда. Раны не загойваюцца. Усё 
памятаю, у драбнюткіх падрабязнасцях,  
як быццам было ўчора. Наша вёска ў 20 
кіламетрах ад АЭС. Чарнобыль грымнуў, 
а ніхто нічога не кажа, наадварот – 
супакойваюць. Мы і верым: з’язджаць  не 
хацелася… Нас, настаўнікаў, папрасілі 
дапамагаць з эвакуацыяй. Хадзілі па вёсках 
(тады ж машын было мала), тлумачылі,  
чаму дзецям трэба зараз  з’ехаць. Бывала, 
дадому ў два-тры ночы вярталіся... 
Дэзактывацыю школы праводзілі. Не 
забуду, як мылі дах, пясок сыпаўся, і мы 
яго вёдрамі адносілі. Ніхто не ведаў, што ён 

«свеціцца», а нам казалі: «Нічога страшнага. 
Не сейце паніку – вы ж настаўнікі. Зараз 
вось пачысцім усё і зажывём...» Толькі 8 мая 
нам сказалі, што будуць адсяляць усіх. 11 
мая падагналі аўтобусы. Спачатку вывозілі 
школьнікаў, бацькі плакалі, крычалі, таму 
што ніхто ім канкрэтна не казаў, куды 
дзяцей вязуць. Як на вайне... Нашу сям’ю 
толькі 25 верасня перасялілі ў вёску Вуць 
Добрушскага раёна...

Адным словам, напісалі мы з мужам 
нашы ўспаміны  і паслалі ў IBB. Шчыра 
ўсё апісалі, чэсна. І з таго часу нас сталі 
запрашаць на розныя сустрэчы. У 2011 
годзе ездзілі ў Германію, у гарадок Расток, 
на выставу пра Чарнобыль. Зараз вось у 
Ватыкан запрасілі.

–  Што адчулі, калі да вас з такой 
прапановай звярнуліся? 

– Удзячнасць. Чарнобыль нельга 
забываць. Мы павінны гаварыць пра тыя 
праблемы, якія трагедыя нам пакінула, 
а не рабіць выгляд, што ўсё мінула, 
радыяцыя знікла. Магчыма, гэтая паездка 
дапаможа беларускім уладам павярнуцца 
тварам да ліквідатараў.

Сёння нас пазбавілі ўсіх ільгот. 

Пару гадоў таму забралі пасведчанне 
ліквідатараў, выдалі новае – пацярпелых 
ад аварыі АЭС. Хіба гэта справядліва? 
Раней я магла ездзіць бясплатна ў 
санаторый, а цяпер – за поўны кошт. А 
дзе ўзяць 5 мільёнаў на пуцёўку пры пенсіі 
ў 3 мільёны? Мне кожны месяц толькі 
на лекі трэба мільён. Калі шпіталізавалі 
ў медыцынскі цэнтр радыялогіі, урачы  
не ведалі, які дыягназ ставіць. Напісалі 
ў картцы, што паступіла для карэкцыі 
лячэння. У мяне ціск высокі, перанесла 
мікраінсульт, шчытападобная залоза ў 
вузлах, косці баляць. Але я за сябе не 
хвалююся. Толькі за дачку. Ёй 35 гадоў, і ў 
яе анкалогія.

Вельмі хачу і прашу Бога аб аўдыенцыі 
ў Папы Францішка. Хачу яму спавядацца, 
папрасіць парады, як паступаць. Можа, мы 
нешта не так робім? Можа, узлаваныя на 
лёс, на людзей? Хаця мне падаецца, што 
мы нікому нічога дрэннага не зрабілі. 
Калі нас з мужам звальнялі са школы за 
грамадзянскую пазіцыю (Адаму да пенсіі не 
далі паўтара года дапрацаваць), мы нікому 
не пажадалі зла. Усе выклікі прымалі з 
горда паднятай галавой. Не дазвалялі 

сабе смуткаваць, злавацца. Я вывучыла 
італьянскую мову, важу чарнобыльскіх 
дзетак на азадараўленне ў Італію.

За што Бог паслаў нам такое 
выпрабаванне? У вёсцы нас папракаюць: 
«Апазіцыянеры, грошы рыдлёўкай 
грабяце!» А хіба гэта праўда? Сям’я дачкі 
10 гадоў жыве ў інтэрнаце ў Гомелі; думалі, 
што ў гэтым годзе атрымаюць ільготны 
крэдыт на будаўніцтва кватэры, а льготы 
адмянілі, паставілі іх у агульную чаргу. У 
сына кватэры няма. Не хачу скардзіцца, 
але словы самі ідуць...

Зараз вера ў мяне з’явілася... Думаю, 
невыпадкова Бог паслаў нам з Адамам 
такую магчымасць – сустрэчу з Папам 
Рымскім…

– А хто яшчэ едзе з вамі? Дэлегацыя 
вялікая?

– Чалавек 20 з Беларусі. 
Падрабязнасцяў пакуль не ведаю. Сказалі, 
што ляцім у Рым з Кіева, там да нас 
далучыцца ўкраінская дэлегацыя. Мяне з 
мужам паклікалі, можа, яшчэ і таму, што 
мы не баімся казаць праўду. І, магчыма, 
таму, што мы – католікі.

Марыя ЭЙСМАНТ.

ДыпКур’Ер
Новы пасол Ізраіля  

прыбудзе ў Мінск летам
Кандыдатура новага амбаса-

дара ў Беларусі зараз знаходзіцца 
на разглядзе ўрада Ізраіля. 

Прыбыццё пасла чакаецца 
ў сярэдзіне – напрыканцы лета 
гэтага года.

вЕрнИСАЖ

Бизнесмен Олег 
Хусаенов 

открывает 
онлайн-галерею 

Открытие проекта, осно-
ву которого составит коллекция 
совладельца холдинга «Атлант-М», 
запланировано на сегодня, 12 
апреля. Впервые в нашей стране 
частное собрание будет выложено 
в открытый доступ.

Как отметил Олег Хусаенов, в 
ХО-галерее разместится коллек-
ция произведений современных 
белорусских художников, собран-
ная им за последние 20 лет.

«В 1990-х годах я стал поку-
пать произведения живописи, 
которые мне нравились, эмоцио-
нально цепляли. Это были первые 
шаги на пути к большой коллек-
ции. Надеюсь, что в далекой пер-
спективе моя коллекция станет 
хорошей иллюстрацией процессов, 
которые происходили в белорус-
ской живописи на рубеже XX–XXI 
веков. Уверен, это важная миссия 
– сохранить для будущих поколе-
ний подобный материал», – пояс-
нил ej.by бизнесмен свой шаг.

На сегодняшний день собра-
ние Олега Хусаенова – одно из 
крупнейших в стране: в нем более 
400 работ современных белорус-
ских художников.

ХО-галерея – не только ста-
тичный набор работ, размещен-
ный на сайте, это в первую оче-
редь интерактивный проект. «Мы 
хотели сделать интересный и 
запоминающийся ресурс о белорус-
ской современной живописи. Его 
задачи – включить любопытство 
зрителя к белорусской живописи, 
напомнить, что искусство – зна-
чимая часть нашей повседневно-
сти, дать удобные ключи к про-
смотру и поиску произведений. 
Для этого на сайте предусмотре-
ны оригинальные способы нави-
гации и ориентирования в кол-
лекции, каждую деталь живописи 
можно рассмотреть в макроуве-
личении», – подчеркнула куратор 
коллекции и проекта искусство-
вед Ирина Кондратенко.

чуЛі?

Лех Валенса ў чарговы раз прапануе намінаваць 
Шушкевіча на Нобелеўскую прэмію міру

У сваім звароце да Нобелеўскага камітэ-
та былы прэзідэнт Польшчы Лех Валенса 
вылучае трох кандыдатаў на высокую 
ўзнагароду: Станіслава Шушкевіча, Леаніда 
Краўчука і Генадзя Бурбуліса.

Паводле выказванняў Валенсы, 
менавіта гэтыя асобы, якія, дзякуй 
Богу, яшчэ жывыя, адыгралі найбольш 
значную ролю ў станаўленні незалежнасці 
постсавецкіх дзяржаў.

“Сёлета адзначаецца дваццаць пятая 
гадавіна падпісання дагавора аб стварэнні 
СНД і ліквідацыі СССР… Такім чынам, 
Савецкі Саюз мірна і бяскроўна распаўся 
на 15 незалежных дзяржаў у адпаведнасці 
з мэтамі, якія кіраўніцтва кожнай 
краіны сфармулявала ў дэкларацыях аб 
суверэнітэце”, – гаворыцца ў звароце 
Л.Валенсы. У ім ён высока ацэньвае 
палітычны ўнёсак у гісторыю экс-

прэзідэнта Расіі Барыса Ельцына.
Лаўрэат Нобелеўскай прэміі міру 

1983 года лічыць “сваім грамадзянскім 
абавязкам” прапанаваць кандыдатуры 
вышэйназваных дзеячаў на ўганараванне 
найвышэйшай прэміяй.

“Напрыканцы другога тысячагоддзя 
яны прынялі надзвычай важнае палітычнае 
рашэнне, якое дапамагло пазбегнуць 
узброеных канфліктаў на этнічнай, 

сацыяльнай і рэлігійнай глебе, паспрыяла 
вываду ядзернай зброi і паклала канец 
халоднай вайне”, – піша Валенса.

У гэтым годзе ў нарвежскі Нобелеўскі 
камітэт паступіла рэкордная колькасць заяў 
на прэмію міру – 376, сярод намінантаў 
– ахвяры тэрактаў Ісламскай дзяржавы, 
шматлікія праваабарончыя арганізацыі і 
Папа Рымскі Францішак.

Кацярына АНДРЭЕВА.



Правда, только нужно иметь в виду, что 
Артем Туров – внебрачный сын Виктора 
Турова, режиссера фильмов «Людзі на 
балоце» и «Подых навальніцы» (по рома-
нам Ивана Мележа), «Я родом из детства» 
и «Через кладбище» (по решению ЮНЕСКО 
последний фильм вошел в число ста луч-
ших произведений мирового кинематографа 
о войне).

О личной жизни своего отца открыто 
и честно написала его дочь кинорежиссер 
Елена Турова (в одном из прошлых номе-
ров «Народная Воля» писала о ее книге 
«Віктар Тураў», которая вышла в серии «100 
выдатных дзеячаў беларускай культуры»).

Как пишет Елена, у Виктора Турова было 
три жены. От первой, Светланы Зузенко, 
родилась она сама. От второй, киевской 
актрисы Ольги Лысенко, родилась дочь 
Оксана. Третий брак был заключен уже в 
1990-е. Но во время экспедиций по съемке 
«Полесских хроник» у режиссера случил-
ся роман со смоленской актрисой Ларисой 
Архиповой. В 1984 году у них родился сын 
Артем. «Отец никогда не был официально 
женат на Ларисе, но сыном гордился, часто 
привозил его в Минск, брал с собой на кино-
студию, знакомил с коллегами, друзьями», – 
утверждает Елена Турова.

32-летний Артем Туров гордится свои 
отцом. Его портрет размещен на официаль-
ном сайте сына. Как следует из биографии 
Турова-младшего, в 2002 году 18-летний сын 
кинорежиссера вступил в прокремлевскую 
партию «Единая Россия» и организацию 
«Молодежное Единство» (теперь послед-
няя называется «Молодая гвардия Единой 
России»). Окончив исторический факуль-

тет Смоленского университета, Туров сразу 
попал на работу в аппарат смоленского реги-
онального объединения партии.

Быструю карьеру Артем Туров сделал 
именно в «Молодой гвардии». Возглавлял 
его региональное отделение, в конце концов 
возглавил общественный совет этой орга-
низации (2008–2009). Похоже, в современ-
ной России «Молодая гвардия» выполняет 
ту же роль, которую в советское время играл 
комсомол. Андрей Турчак, предшественник 
Турова на должности руководителя этой 
организации, теперь является губернато-
ром Псковской области (причем занял он 
эту должность в 33 года). Руслан Гаттаров, 
преемник Турова, теперь вице-губернатор в 
Челябинской области. 

Не удивительно, что Турова-младшего 
ждала серьезная карьера. В октябре про-
шлого года оказался вакантным мандат 
депутата Государственной Думы (его владе-
лец перешел на работу в Совет Федерации). 
Единогласным решением руководства 
партии мандат получил Артем Туров. В 
Охотном Ряду, где расположена нижняя 
палата российского парламента, он является 
членом комитета по экономической полити-
ке, инновационному развитию и предпри-
нимательству.
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КОрОТКОКАЛОнКА АЛЕСЯ нЯЎвЕСЯ О чЕМ гОвОрЯТ…

пОЗИЦИЯ

БОЛЬпрЕДЛАгАЮ!

Что посеешь,  
то и пожнешь

Как Украина отреагировала на то, что журналисты нашли у президента Петра Порошенко три офшора
Как известно, 3 апреля в 

мире разразился грандиозный 
скандал. Международный кон-
сорциум журналистских рас-
следований (ICIJ) опубликовал 
доклад, который раскрыва-
ет схемы вывода в офшорные 
(не облагаемые налогом) зоны 
активов известных политиков 
и чиновников из разных стран 
мира. Были преданы гласности 
сотни гигабайтов документов 
панамской юридической фирмы 
«Mossack Fonseca», в которых 
фигурируют более 140 полити-
ков и государственных служа-
щих, включая 12 действующих 
и бывших лидеров государств 
всего мира. Засветились в этом 
скандале и руководители сосед-
них с Беларусью государств 
– президент Украины Петр 
Порошенко и президент России 
Владимир Путин.

Какова реакция украинско-
го общества, политиков, а также 
правоохранительных, фискаль-
ных и других компетентных 
государственных органов на это 
скандальное событие, затро-
нувшее в том числе и Украину? 
Можно констатировать, что 
эта история получила огром-
ный резонанс и реакция на нее 
неоднозначна. Разделим коммен-
таторов на несколько основных 
сегментов.

Первый – это группа поли-
тиков, однопартийцев и обще-
ственных деятелей, встав-
ших грудью на защиту Петра 
Порошенко. Предлагаю озна-
комиться с основными тезиса-
ми и аргументами, которые они 
используют, отбеливая репута-
цию Петра Алексеевича:

– президент обещал про-
дать свой бизнес, поэтому реги-
страция компании в офшорной 
зоне, куда планировалось выве-
сти бизнес-активы президента с 
целью дальнейшей продажи или 
передачи в независимое управ-
ление, лишнее тому подтверж-
дение;

– ничего страшного в том, 
что президент зарегистрировал 
в офшоре компанию и через нее 
пытается продать свой актив. 
Это повсеместная практика всех 
крупных украинских компаний 
с целью минимизации упла-
ты налогов в бюджет страны. 
Оптимизация выплат в бюджет 
государства не запрещена укра-
инским законодательством;

– президент зарегистриро-
вал в офшорной зоне компанию 
на свое имя, а не на подставное 
лицо – значит, он честен, чист и 
открыт. Ведь он пытается про-
дать свой бизнес, который он 
выстраивал годами, с минималь-
ными издержками;

– офшор нужен Порошенко 
для того, чтобы защитить свои 
активы от рейдеров;

– исходя из опубликованных 
документов, речь идет не о выво-
де из Украины миллиардов, а 
всего лишь о недекларировании 
созданной им и зарегистриро-
ванной за границей на его имя 
компании. Сумма, о которой 
идет речь, – всего три с лишним 
тысячи долларов. Это мелочь;

– перед тем как кричать вор, 
стоит выяснить, какой закон 
нарушен, какой ущерб государ-
ству был нанесен;

– привязывать оптимизацию 
налоговых выплат к идущей в 
этот момент в стране войне и 
связанным с ней человеческим 
трагедиям аморально.

Второй сегмент – это груп-
па политиков – «оппонентов» 
нынешнего президента, выход-
цев из Партии регионов. У них 
свои аргументы. Мол, мы же 
говорили, что, придя к власти, 
Порошенко не станет государ-
ственным деятелем, который 
будет служить на благо избрав-

шего его народа, а останется биз-
несменом, использующим прези-
дентскую должность для своего 
личного обогащения (можно 
подумать, они что-то изменили 
бы в этом плане). Они искрен-
не недоумевают, в чем виноваты 
Янукович и его ближайшее окру-
жение. Зачем было его свергать, 
если Порошенко со своим окру-
жением занимаются тем же, чем 
и они, находясь при власти?

Третий – это политики, жур-
налисты, политологи и обще-
ственные деятели, которые, 
исходя из опубликованных доку-
ментов, утверждают:

– самое главное наруше-
ние президента заключается не 
в уголовном преступлении, а в 

том, что гарант Конституции 
сам нарушил Основной закон 
страны. Статья 103 Конституции 
Украины запрещает президенту 
вести коммерческую деятель-
ность и входить в состав руко-
водящих органов предприятий, 
осуществляющих предпринима-
тельскую деятельность;

– прошло два года с момента 
антикоррупционной революции, 
а в стране ничего не поменя-
лось. Реформы, позволяющие 
искоренить или существенно 
снизить уровень коррупции, не 
проводятся, а только деклариру-
ются намерения и осуществля-
ется имитация реформ. А Петр 
Порошенко своими действиями 
демонстрирует свою личную 
заинтересованность в сохране-
нии старой коррумпированной 
системы;

– коррупция в высших эше-
лонах власти процветает, не 
привлечен к ответственности 
ни один крупный чиновник или 
политик, уличенный в корруп-
ционных действиях. Отсутствует 
эффективное государство, 
позволяющее пресечь расхище-
ние бюджетных средств и соз-
дающее прозрачные условия для 
государственных трат (армия, 
полиция, образование, медици-
на, инфраструктура и т.д.);

– не проведены экономи-
ческие реформы, в том числе и 
налоговая, позволяющие создать 
привлекательный безопасный 
инвестиционный климат, сни-
зить налоговую нагрузку и обе-
спечить равные возможности в 
ведении бизнеса на территории 
Украины. Получается: для про-
стых граждан – налоги, а для 
власти – офшоры.

Четвертый сегмент – право-
охранительные, фискальные и 
другие компетентные государ-
ственные органы. В основном 
их представители выбрали так-

тику самоустранения и попросту 
решили «соскочить» с этой темы, 
снимая всякую ответственность 
с себя. Глава Государственной 
фискальной службы Роман 
Насиров заявил: «Департамент 
физлиц уже ведет проверку инфор-
мации об офшорах Порошенко, но 
ГФС работает исключительно 
на территории Украины, а офшо-
ры –  это юрисдикция Нацбанка». 
(Глава ГФС умолчал о том, что 
Порошенко подал в деклара-
ции недостоверную информа-
цию о своих доходах. Понесет 
ли президент за свое нарушение 
какую-либо ответственность?) 
Представитель пресс-службы 
Национального банка заявил о 
конфиденциальности информа-

ции о возможной выдаче прези-
денту Петру Порошенко индиви-
дуальной валютной лицензии на 
зарубежные инвестиции. (Либо 
она просто отсутствует, потому 
что Конституция Украины запре-
щает президенту такие действия, 
либо в нарушение законодатель-
ства Национальный банк кон-
фиденциально выдал ему такую 
лицензию. Наступит ли за это 
какая-либо ответственность?) 
Прокурор Генпрокуратуры 
Владислав Куценко не увидел 
состава преступления в действи-
ях президента Петра Порошенко. 
По его словам, органы проку-
ратуры, согласно Конституции, 
не имеют таких полномочий и 
надо обращаться с заявлениями 
в Верховную Раду. (По мнению 
некоторых экспертов, де-юре 
прокуратура имеет право рассле-
довать такого рода действия, но 
де-факто беспристрастно этого 
делать не будет, так как полно-
стью подконтрольна президенту. 
Кстати, Порошенко планировал 
продать свой бизнес за 3 млрд 
долларов США, при продаже 
через офшор бюджет Украины 
потерял бы сумму порядка 600 
млн долларов.)

Пресс-секретарь Нацио-
нального антикоррупционно-
го бюро Светлана Олифира 
заявила: «Действующий пре-
зидент Украины не подсуден 
НАБУ. Есть отдельная процеду-
ра импичмента, которая про-
писана в Конституции. Мы не 
вправе вести расследование про-
тив действующего президента 
Украины». (При принятии закона 
о НАБУ Администрация прези-
дента изъяла пункт о предостав-
лении права расследования дей-
ствий, касающихся президента.)

Депутаты Верховной Рады 
вообще считают ситуацию смеш-
ной и говорят, что привлечь пре-
зидента к ответственности не 

могут, так как Закон об импич-
менте президенту, регламенти-
рующий данную процедуру, не 
принят. СБУ и МВД пока не ком-
ментируют офшорный скандал.

А как отреагировал гарант 
Конституции Украины Петр 
Порошенко? Достаточно пред-
сказуемо. Впрочем, как всегда, 
если вспомнить предыдущий 
скандал, связанный с увольнени-
ем приглашенного им же заме-
стителя генерального прокурора 
Украины Давида Сакварелидзе. 
Петр Алексеевич традицион-
но снял с себя всю ответствен-
ность, переложив ее на третьих 
лиц. «Я первое должностное 
лицо в Украине, которое серьез-
но относится к декларированию 

своих доходов, уплате налогов и 
вопросу конфликта интересов, 
которые решаю в рамках укра-
инского законодательства и 
международного частного права. 
Став президентом, я отошел 
от управления активами, пору-
чив это дело соответствующим 
консалтинговым и юридическим 
компаниям. Ожидаю, что они 
предоставят исчерпывающие 
объяснения для украинской и 
международной прессы».

Как отразится на имидже пре-
зидента и страны этот скандал и к 
каким последствиям он приведет? 
Для Петра Порошенко в ближай-
шем будущем никакой юридиче-
ской ответственности не насту-
пит. Украина пока еще не Европа. 
Да и прямой урон незначителен. 
Сделка по продаже активов, при-
надлежащих президенту, на сот-
ни миллионов долларов пока не 
состоялась, сокрытия доходов 
в особо крупных размерах, свя-
занных с ней, не произошло. Но 
вот косвенный урон, нанесенный 
президентом страны, достаточно 
серьезен и значителен.

Хочу напомнить, что 
Украина в данный момент нахо-
дится в стадии войны с доста-
точно сильным и агрессивным 
противником – Российской 
Федерацией. А в это время 
Верховный главнокоманду-
ющий, гарант Конституции 
Украины продемонстрировал 
своему народу и международно-
му сообществу, что он может с 
легкостью, безо всяких юридиче-
ских последствий для себя нару-
шать Основной закон страны. 
Первое лицо государства долж-
но являться примером в соблю-
дении законов своей страны. 
А, по сути, теперь получается, 
что любой гражданин Украины 
может сказать: «Если сам гарант 
Конституции нарушает ее и не 
несет за это никакой ответ-

ственности, то почему я – про-
стой гражданин – должен ее 
соблюдать?»

Ни для кого не секрет, что 
собираемость налогов в Украине 
за последние годы резко упа-
ла. Страна воюет и нуждается 
в переоснащении армии, чтобы 
защитить свою независимость, 
необходимы большие ресурсы на 
разваленную инфраструктуру, на 
образование, медицину, выплату 
пенсий и другие не менее значи-
мые государственные расходы. 
Государство стоит с протянутой 
рукой, просит кредиторов одол-
жить дополнительные денежные 
ресурсы для того, чтобы зала-
тать бреши в своем бюджете. А 
теперь, глядя на действия пре-
зидента, национальный бизнес 
Украины может со спокойной 
совестью заявить: «А почему мы 
должны платить такие боль-
шие налоги, если даже президент 
оптимизирует свои выплаты в 
государственный бюджет?»

А как эти действия Петра 
Порошенко отразятся на мнении 
об Украине внешних инвесто-
ров и международных доноров? 
К каким выводам они придут, 
глядя на то, как президент стра-
ны уходит от налогов, выводит в 
офшор свои активы и, по сути, 
не верит в инвестиционный кли-
мат в управляемом им государ-
стве? Мало того, что не верит, 
так еще и не контролирует ситу-
ацию в стране. И за два года у 
власти не создал благоприятных 
условий для ведения конкурент-
ного, честного, безопасного биз-
неса в стране.

Думаю, что и коррупционеры 
всех мастей могут в «кулуарных 
терках» с президентом получить 
дополнительный сильный аргу-
мент: «На себя посмотри, прежде 
чем нам что-то предъявлять!» 
Судя по всплывшим документам, 
фигурантом панамского офшор-
ного скандала в Украине оказал-
ся не только Петр Порошенко. 
Есть еще интересные личности, 
в том числе из ближнего круга 
президента, вовлеченные в опре-
деленные теневые схемы, кото-
рые также занимают государ-
ственные должности. Вероятно, 
они теперь тоже могут спать спо-
койно наравне с президентом.

У президента Украины есть 
три выхода из сложившейся 
скандальной ситуации.

Первый – собраться с сила-
ми, наплевать на теневые «дого-
ворняки» и обязательства и сло-
мать хребет коррумпированной 
системе.

Второй – заявить о свой 
отставке и об окончатель-
ном уходе из политики (как 
это сделал премьер-министр 
Исландии, один из фигурантов 
этого офшорного скандала). И 
попросить прощения у народа 
Украины за то, что в силу сво-
их личных особенностей не смог 
бросить вызов старой коррум-
пированной системе и оказался 
не готов менять государство к 
лучшему.

Третий – оставить все, как 
есть. Продолжать дальше осла-
блять украинское государство в 
надежде, что получится проско-
чить, само как-нибудь рассосет-
ся. Главное – максимально долго 
сохранять ту систему, которую 
выстраивали годами, которая 
так понятна и близка. Авось про-
несет.

Какой вариант выберет Петр 
Порошенко? Думаю, что боль-
шинству уже понятно. Все это 
пока только цветочки, будут и 
ягодки.

Александр ЦЫНКЕВИЧ,
собственный 

корреспондент газеты 
«Народная Воля»  

в Украине.

Беларуси  
также  

нужна...

«Голландская сенсация», не стоящая выеденного яйца
КОММЕнТАрИй

Многие белорусские газе-
ты клюнули на дешевую сенса-
цию. Так, несколько дней назад 
в «Советской Белоруссии» появи-
лась статья под одиозным заго-
ловком «Голландский антимай-
дан». В «Комсомолке», тиражиру-
ющейся в нашей стране, тут же 
появилась публикация «Две трети 
участников высказались против 
Украины». Материалы в таком же 
духе закрасовались в ряде других 
печатных органов.

Не исключаю, что тысячи 
несведущих читателей приняли за 
чистую монету «сенсационную» 
информацию: Нидерланды, про-
ведя референдум, похоронили 
мечту миллионов украинцев как 
можно скорее ассоциироваться с 
Европейским Союзом. А ведь если 
пристальнее вглядеться в факты, 
то по итогам плебисцита требу-
ется совершенно другой коммен-
тарий. Проводя параллели, мож-
но вспомнить ту «голландскую 

утку», которую когда-то запустил 
в официальную белорусскую 
печать жалкий лукашенковский 
пропагандист В.Заметалин. Как и 
та его дутая бурболка, нынешняя 
«сенсация» не стоит выеденного 
яйца.

Да, в Голландии состоялся 
референдум, на который заан-
гажированными силами был 
вынесен вопрос «Вы за или про-
тив ратификации Соглашения 
об ассоциации между ЕС и 

Украиной?». Плебисцит, откро-
венно говоря, провалился. 
Голосовать пришла лишь треть 
электората. Если учесть, что 
даже из этого мизерного коли-
чества только чуть более 60 
процентов высказалось против 
соглашения, то нетрудно пред-
ставить, какая маленькая часть 
голландцев поддержала ини-
циаторов сомнительного меро-
приятия. Более того, появились 
данные, что в волеизъявлении 

приняли участие даже не 30 
процентов, а всего 29, что по 
закону дает основание считать 
референдум несостоявшимся. 
И вообще, как свидетельствует 
ряд юристов, при его подготовке 
использовался спекулятивный 
механизм обработки обществен-
ного мнения.

Нельзя забывать и о том, что 
результаты голосования имеют 
чисто консультативное значение, 
то есть не являются обязательны-

ми для принятия соответствую-
щего решения голландскими вла-
стями. Вот на все это и должны 
были обратить внимание СМИ, 
комментируя нидерландскую 
новость. Но кому-то, видите, 
хочется погреть руки на украин-
ской теме.

Впрочем, как отнеслись к 
голландскому плебисциту в 
Киеве? Президент Украины Петр 
Порошенко охарактеризовал его 
как «атаку на единство Европы».

– Хочу подчеркнуть, что у 
этого референдума, согласно 
Конституции и законодатель-
ству Нидерландов, – исключи-
тельно консультативный харак-
тер. Теперь слово за правитель-
ством, парламентом, полити-
кумом Голландии. Уверен, что 
стратегически это событие не 
препятствие на пути Украины 
в Европу. Хочу ответственно 
заявить, что, несмотря на это, 
Украина продолжит воплощать 

в жизнь Соглашение об ассо-
циации, обеспечит создание 
углубленной и всеобъемлю-
щей зоны свободной торговли 
с Евросоюзом, поскольку это 
путь к модернизации укра-
инского государства и укре-
плению его независимости. 
Подчеркиваю: мы не свернем с 
пути евроинтеграции. Украину, 
как и свободу, не остановить, – 
заявил Порошенко.

Светлана МОРКОВСКАЯ.

нОвОСТИ гЕрМАнИИ

Ангела МЕРкЕЛЬ:

«Нам надо будет 
проводить совершенно 

иную политику 
соседства…»

Канцлер ФРГ Ангела Меркель  
выразила уверенность, что массо-
вый приток в Европу мигрантов с 
Ближнего Востока и из Северной 
Африки заставит Евросоюз изме-
нить проводимую им политику 
соседства. 

«Нам надо будет проводить 
совершенно иную политику сосед-
ства», – заявила Меркель. При 
этом она не стала вдаваться в под-
робности, добавив, что ЕС будет 
создавать условия, способствую-
щие стабильности в сопредельных 

государствах. Также Брюсселю 
предстоит повысить безопасность 
и охрану на внешних границах 
Евросоюза, указала канцлер ФРГ.

Концепция европейской 
политики соседства, закрепленная 
в ее редакции от 2003 года, каса-
ется 18 государств: от Алжира, 
Туниса, Сирии и других стран 
на юге до участников програм-
мы «Восточное партнерство» 
ЕС – Армении, Азербайджана, 
Беларуси, Грузии, Молдовы и 
Украины.

Суседзi 
пакiдаюць  
у Польшчы 
мiльярды

Суседзi ахвотна едуць у 
Польшчу за пакупкамi. У мiнулым 
годзе яны тут пакiнулi амаль  
9,5 млрд долараў. Першае месца 
займаюць немцы i ўкраiнцы.

Што характэрна, апошнiмi 
месяцамi ў краiне стала падаюць 
цэны, што ўзнімае спажывецкi 
настрой палякаў.

ЛічБА

Чей небоскреб выше?
Строительная фирма в Дубае 

сообщила о планах построить 
еще одну башню, которая должна 
превзойти по высоте 828-метро-
вого гиганта «Бурдж Халифа», 
возведенного этой же компанией.

Ожидается, что высота нового 
небоскреба превысит километр. 
Это станет очередным рекордом 
для высотных зданий мира.

Польша готовится  
провести новое 
расследование 
обстоятельств 

крушения 
президентского Ту-154

Мероприятия, приуроченные 
к шестой годовщине авиаката-
строфы президентского самолета 
под Смоленском, в этом году при-
няли в Польше новый оборот.

Накануне министр обороны 
страны заявил о “фальсификации 
отчета правительства Дональда 
Туска по авиакатастрофе”, причи-
ной которой, по его словам, стал 
теракт. Польша, добавил Антоний 
Мачеревич, рассматривает воз-
можность обращения к НАТО с 
просьбой помочь добиться пере-
дачи Москвой обломков прези-
дентского самолета. 

Это  было одним из предвы-
борных обещаний партии “Закон 
и справедливость” премьера 
Ярослава Качиньского, брата-
близнеца погибшего 10 апреля 
2010 года президента Польши.

Европа отменит 
визовый режим 

 с Украиной?
Европейская комиссия в 

этом месяце выдвинет предложе-
ние об отмене визового режима 
с Украиной вопреки результатам 
голландского референдума, сооб-
щает агентство Reuters со ссылкой 
на источник в рядах европейских 
чиновников. «Может показаться, 
что мы игнорируем мнение гол-
ландских граждан, но мы обязаны 
сдержать слово, данное Украине, 
которая выполнила все постав-
ленные нами требования», – зая-
вил собеседник агентства, отме-
тив, что референдум проходил 
под влиянием страха от появле-
ния в Европе новых мигрантов.

Как известно, польский Сейм 
принял закон о декоммунизации. 
В ближайшем будущем в соседней 
стране все улицы, названия кото-
рых привязаны к коммунисти-
ческому прошлому, будут пере-
именованы, то есть исчезнут из 
топонимики.

Олег Латышонок, бело-
русский историк, профессор 
Белостокского университета, счи-
тает, что Беларуси также нужна 
декоммунизация.

«…Не могут враги белорус-
ского народа быть увековечены 
в названиях улиц. Думаю, что в 
Беларуси Ленину тоже не место. 
И все должно начаться с демон-
тажа его памятников.  С такими 
названиями улиц Беларусь никуда 
не зайдет. Кстати, все мы видим, 
что за последние 20 лет завели 
страну в тупик. Беларусь осталась 
Сталинским заповедником».

Петр МАКРИЦКИЙ.

Германия изменит 
энергетический курс

Федеральное правительство 
придерживается принятого плана 
действий, цель которого состоит 
в том, чтобы с помощью смены 
энергетического курса привести 
Германию в надежное, экологиче-
ски безвредное и экономически 
успешное будущее.

До 2025 года Германия наме-
ревается расширить долю солнеч-
ной, ветровой и другой энергии 
до уровня 40–45%, а до 2035-го 
– до 55–60%. Одновременно пла-
нируется сократить выбросы СО2 
на 40% до 2020 года.

Налоговые трюки богатеев
О некоторых подобных трю-

ках  финансовой элиты Германии 
рассказывает своим читателям 
немецкий журнал Focus. 

«Раньше богатым налогопла-
тельщикам для того, чтобы уйти 
от уплаты налогов, достаточно 
было обзавестись незамысловатым 
«черным счетом» в Швейцарии, 
Люксембурге или Лихтенштейне. 
Однако государство тоже воору-
жилось: с 2018 года о подлежа-
щих налогообложению капиталах 
автоматически будет сообщаться в 
соответствующие органы», – гово-
рится в статье.

Однако мастаки в деле укло-
нения от уплаты налогов уже дав-
но придумали обходные пути. 

Во-первых, это формальный 
перенос места жительства за гра-
ницу. «Человек владеет домом где-

нибудь в Монако, а сам каждый 
день спокойно пьет свой утрен-
ний кофе в Мюнхене», – поясняет 
автор, указывая на то, что этот 
способ – вполне легальная эконо-
мия на налогах. 

Во-вторых, речь идет о сейфо-
вых хранилищах. «В Швейцарии и в 
других странах существуют гигант-
ские хранилища, в которых богатые 
люди хранят свои ценности – про-
сто кладезь «черного капитала», – 
говорит глава профсоюза немецких 
налоговиков Томас Айгенталер. 
Новый закон об обмене информа-
цией касается лишь счетов – то, что 
хранится в «банковских катаком-
бах», остается тайной. 

Третьей возможностью спря-
тать деньги являются офшорные 
трастовые фонды в Панаме или 
другом налоговом оазисе.

Купэ толькi для жанчын
Купэ толькi для жанчын 

падрыхтаваў невялікi нямецкi 
перавозчык з Лейпцыга. 
Прапанова з’явілася неўзабаве 
пасля таго, як адбылiся напады 
на жанчын у Кёльне. Перавозчык 
прызнае, што новыя правiлы 
павінны павялiчыць пачуццё 
бяспекi жанчын.

Рашэнне нямецкай фірмы 
актыўна каментавалася ў нямецкіх 
СМI,  звязвалася з нападам на 
жанчын на сексуальнай глебе, у 

якiх падазраюцца мiгранты. 
Апрача жанчын у адмысловых 

купэ могуць знаходзiцца дзецi, у 
тым лiку хлопчыкі да 10 гадоў.

Цягнiкi з жаночымi купэ 
курсіруюць на адрэзку Лейпцыг–
Кемнiц.

Купэ толькi для жанчын ёсць 
у iншых краінах свету, напрыклад 
у Японii, Iндыі, Мексiцы, Бразiлii, 
Егiпце  Iнданезii. Яны падрых-
таваны для таго, каб пазбегнуць 
атак на сексуальнай глебе.

Жартаўнік ці шпіён 
 абрываў тэлефон?

Віцэ-прэм’ер Міхаіл Русы расказаў аб эксперыменце, праведзе-
ным на сельгаспрадпрыемствах. Званілі ў прыёмную і на англійскай 
мове прасілі паклікаць спецыяліста, з якім можна было дамовіцца 
аб закупе сельгаспрадукцыі. У прыёмнай адразу ж клалі трубку.
Амаль няма ў казне валюты
Не першы год і не другі,
Таму з разлікамі – пакуты,
Вярыгамі вісяць даўгі.
Няма важнейшае задачы,
Чым тая, што акрэсліў Ён:
– Усё, што можна, да астачы
Прадаць патрэбна за кардон!
Куратар сельскай гаспадаркі
Чынам аддаў загад такі ж:
– Нам трэба малако ці скваркі
Збываць у Лондан і Парыж.
Ужо распачалася праца –
Шчыруюць нашыя паслы.
Ды з іхняй працы, можа стацца,
Урэшце будзе толк малы.
Праз тэрмін, скажам, некаторы
Захочуць нейкія дзялкі
Купіць пад Слуцкам памідоры
Або пад Пінскам агуркі.
Дазвоняцца да гаспадаркі,
Каб нешта ўведаць аб цане,
А па-англійску сакратаркі
Хоць штось кумекаюць ці не?
Дык трэ эксперымент правесці,
Зрабіць кантрольныя званкі,
Бо з-за таго, крый Божа, дзесьці
Не прададуцца агуркі…
…Хоць назвы і мянялі з часам,
Каб большым быў 

у працы плён,
Але як быў калгас калгасам,
Дык гэткім і застаўся ён.
Была ў канторы цётка Ганна
Памочніцай пры старшыні.
Усё выконвала старанна,
Да пенсіі лічыла дні.
У дзень той справы 

йшлі будзённа,
Нішто не абяцала зла.
Званок раздаўся тэлефонны,
І Ганна трубку падняла.
Чакала, што наконт саломы
Даглядчык Стас пачне нуду,

Ды голас нейкі незнаёмы
Сказаў:
– Хэло! Хаў ду ю ду? 
Пачуўшы раптам, нечакана
Пачварных, дзіўных слоў набор,
Спярша збянтэжылася Ганна,
Як быццам кол язык падпёр.
У рэшце рэшт дайшло да Ганны:
Ды гэта, мусіць, той жа Стас!
Ён на прыколы майстар знаны,
Такі адзін на ўвесь калгас.
Язык зашавяліўся ў роце,
Сказала Ганна:
– Абалдуй!
Прыёмная – не цырк на дроце,
З уласнай жонкаю жартуй!
А будзеш “гаўкаць”, як сабака,
І пляцкаць пра сваю “дуду”,
Дык забаляць і плеш, і ср…ка,
Бо заўтра ж жонцы дакладу!
І трубку кінула ад злосці.
Яшчэ званок праз нейкі час.
Рашыла, што па справе хтосьці,
Але, падобна, зноўку Стас.
Пачула злосная кабета
Ранейшы голас:
– Гутэн таг!
Зі шпрэхен дойч?
Яна на гэта
Дала адказ:
– Ідзі ты нах!
Расперазаўся, злыдзень, вельмі.
Я шпрэхаю, па-твойму, гад? 
Калі заліў гарэлкай бельмы,
Дык не плявузгай неўпапад.
Пайшоў бы лепей ды праспаўся.
І больш, аболтус, не звані!
…Пашкадавала Ганна Стася –
Не далажыла старшыні.

* * *
Загадка і цяпер для цёткі,
Хто ж швэркаў ёй у тэлефон:
Ці дужа п’яны Стась усё-ткі,
Ці нейкі з Захаду шпіён? 

Чый сёння 
 горад Брэст?

Няхай не здзіўляецца 
чытач такому правакацыйнаму 
загалоўку і ўважліва прачытае 
гэты артыкул.

На сваім шматвекавым шляху 
горад, заснаваны старажытнымі 
продкамі сённяшніх беларусаў 
– бужанамі-дрыгавічамі на 
беразе Заходняга Буга ў сутоку з 
Мухаўцом, першапачаткова меў 
назву Бярэсце, у сярэднявечны 
час – Брэст-Літоўск, у 1921–1939 
гадах, калі Заходняя Беларусь 
пад мянушкай “крэсы всходне” 
былі часткай II Рэчы Паспалітай, 
горад называўся Бжэсць-над-
Бугам, а з 1939-га і па сёння – 
проста Брэст. У трансфармацыі 
назваў адлюстравана трагічна-
гераічная гісторыя Брэста і яго 
жыхароў.

Па ходзе гісторыі мяняліся, 
прыстасоўваліся да новых 
абставін і назвы вуліц горада. У 
часы сярэднявечча Брэст-Літоўск 
быў невялікі, ён меў мала вуліц, 
і ўсе яны насілі не палітычна-
імянныя, а прыродныя назвы: 
Крутая, Ліпавая, Травяная, 
Доўгая, Кароткая, Садовая, 
Мілая, Палявая і гэтак далей. 
Паступова горад пашыраў свае 
межы, і ў ім з’явіліся вуліцы 
Базарная, Гандлёвая, Бронзавая, 
Піваварная, Чыгуначная…

Пасля Кастрычніцкай 
рэвалюцыі, калі палякі ў 
1918 годзе аднавілі сваю 
дзяржаўнасць з уключэннем 
у яе склад Заходняй Беларусі 
і да ўлады прыйшоў Юзаф 
Пілсудскі, многія вуліцы Брэста 
займелі польскія назвы: 3 Мая 
(День польскай Канстытуцыі), 
Стэфана Баторыя, Дамброўскага, 
Яна Сабескага, Уніі Любельскай, 
Ягелонская…

У верасні 1939 года Чырвоная 
Армія разам з гітлераўскім 
вермахтам разбурылі Польскую 
дзяржаву. Заходняя Беларусь 
далучылася да БССР, і на берагах 
Заходняга Буга і бацькі Нёмана 
разгарнулася “трыумфальнае 
шэсце савецкай улады” – 
пачалася русіфікацыя.

Зімой 1940 года былі 
праведзены выбары на савецкі 
манер у Вярхоўны Савет і 
мясцовыя Саветы. На той час Брэст 
ужо меў завершанае руска-савецкае 
аблічча. Усе польскія назвы вуліц 
скасавалі і замянілі на прозвішчы 
Леніна, Сталіна, Маркса, Энгельса, 
Молатава, Варашылава, Кагановіча, 
Валадарскага, Мянжынскага, 
Лазо, адм.Данскога, Папаніна, 
Халтурына, Бехцерава, Суворава, 

Пушкіна, Маякоўскага і другіх 
савецка-рускіх рознакаліберных 
дзеячаў, жыццё і дзейнасць якіх 
ніякім чынам не былі звязаны з 
Брэстам і якія не маюць ніякіх 
персанальных заслуг перад 
горадам, каб іх імёны насілі яго 
вуліцы.

Пазначаюць вуліцы гарадоў 
рознымі імёнамі не для красы-
эстэтыкі, а для ідэалогіі, 
для выхавання ў гараджан 
патрыятызму, нацыянальнай 
свядомасці і стойкасці. А 
якога патрыёта можа выхаваць 
жыццё і дзейнасць арганізатара 
і натхніцеля ВЧК-ГПУ – 
крывавай карнай арганізацыі 
Вячаслава Мянжынскага, які пад 
кіраўніцтвам Леніна актыўна 
ствараў турмы і канцлагеры, у 
якіх загінулі мільёны бязвінных 
людзей?

Якія патрыятычныя пачуцці 
абудзіць у сучаснай беларускай 
моладзі тэрарыст Сцяпан 
Халтурын? Ён, як пісалася ў 
“Народнай Волі”, задоўга да 
крывавага кастрычніцкага 
перавароту пракладваў яму 
дарогу – учыніў узрыў бомбы ў 
Зімовым палацы Пецярбурга, а 
потым забіў адэскага пракурора 
Стрэльнікава.

У Брэсце ёсць вуліца 
Суворава, а ў Кобрыне спраўна 
выконвае сваю “асветніцкую” 
функцыю музей генералісімуса, 
пад цвёрдым кіраўніцтвам 
якога царскі салдат куляй і 
шабляй вынішчаў у 1794 годзе 
паўстанцаў-патрыётаў Тадэвуша 
Касцюшкі (ураджэнца Брэсцкай 
зямлі), якія змагаліся з расійскай 
агрэсіяй. Штогод музей 
наведвае мноства экскурсантаў, 
пераважна вучнёўскага ўзросту. 
Пра што раскажуць і што 
пакажуць там рускамоўныя 
экскурсаводы нашаму новаму, 
ужо “незалежнаму” пакаленню 
беларусаў, пра якія і чые 
вайсковыя перамогі і рэліквіі?

Возьмем яшчэ аднаго 
прадстаўніка Расіі, які, праўда, 
не запляміў сябе крывавымі 
дзеяннямі, – паэта Аляксандра 
Сяргеевіча Пушкіна. Яго імя 
носяць Брэсцкі педагагічны 
ўніверсітэт, абласная бібліятэка, 
ліцэй №1 і адна з цэнтральных 
вуліц горада. Чым ён заслужыў 
такую пашану? Можа, у яго 
паэмах і вершах знойдзецца хоць 
адно добрае слова пра Беларусь, 
пра беларусаў, пра нашу родную 
зямліцу? Няма ў яго творчасці 
такога добрага слова. Імя 

Пушкіна і яго кнігі сапраўды 
льюць ваду на млын русіфікацыі і 
ні на адзін вяршок не павышаюць 
і не ўмацоўваюць патрыятычную 
энергію беларускага народа на 
яго роднай зямлі.

Імя Пушкіна ўзвышана ў 
нас да ўзроўню культу, а вось 
другое імя – роднага нам Адама 
Міцкевіча, паэтычны геній 
якога не саступае пушкінскаму, 
– зафіксаваны слаба. Пры 
ўладзе палякаў адна з вуліц 
горада насіла імя Міцкевіча, 
сёння яна захавала гэтае імя. 
Пасля вайны на гэтай вуліцы 
ў двухпавярховым будынку 
былой польскай гімназіі пачаў 
працаваць настаўніцкі інстытут, 
якому прысвоілі імя… Пушкіна.

З пазначаных у інвентарнай 
кнізе сёння ў Брэсце 590 вуліц 
і завулкаў 500 з хвосцікам 
носяць рускія імёны, у рускай 
транскрыпцыі і вымаўленні. 
Пасля смерці Сталіна пры 
ўладзе “валюнтарыста” Мікіты 
Хрушчова была праведзена 
кан’юнкт у рная чыстка 
вулічных назваў, у выніку якой 
імёны самога Сталіна (культ 
асобы), актыўных удзельнікаў 
“антыпартыйнай групоўкі” 
Молатава, Варашылава, 
Кагановіча і іншых “здраднікаў” 
генеральнай лініі выключылі з 
партыі, іх імёны выкасалі з вуліц 
Брэста і замянілі іншымі савецка-
рускімі назвамі: Камуністычная, 
Гвардзейская, Красназнамённая, 
Кастрычніцкай рэвалюцыі, 
Савецкай Канстытуцыі...

Па знешнім абліччы, назве 
вуліц і плошчаў, па змесце і 
стылі паўсядзённага працоўнага 
і грамадска-палітычнага жыцця, 
па культуры, адукацыі, па 
дзейнасці ўсіх трох галін улады 
– заканадаўчай, выканаўчай 
і судовай, па друкаванай і 
электроннай прэсе (радыё і 
тэлебачанне) сённяшні Брэст не 
горад беларусаў (іх 86 працэнтаў 
паводле пашпарта), а рускі 
горад ад цэнтра аблвыканкама 
на вуліцы Леніна, кабінетаў 
мэрыі на вуліцы Энгельса да 
апошняга дамка на аддаленых 
вуліцах Сяргея Ясеніна і Сяргея 
Смірнова. І няма ніякіх прыкмет, 
ніякіх думак у галовах айцоў 
горада наконт таго, каб свой 
1000-гадовы юбілей (у 2019 г.) 
ён сустрэў у нацыянальным 
абліччы.

Зараз у татальна абруселы 
Брэст хочуць дадаць імя яшчэ 
аднаго расійскага грамадзяніна, 

барда і паэта Уладзіміра 
Высоцкага, які нарадзіўся ў 
Маскве, там хрысціўся, рос, 
вучыўся, складаў вершы, спяваў 
на працягу ўсяго свайго жыцця 
і не мае ніякага дачынення да 
Брэста.

Новаспечаны брэсцкі мэр 
Аляксандр Сцяпанавіч Рагачук 
(працуе на гэтай пасадзе ўсяго 
адзін год) яшчэ летась прыняў 
рашэнне назваць імем Высоцкага 
адну з вуліц і паставіць яму 
помнік у цэнтры горада, а 
таксама кожны год праводзіць 
бард-фестываль імя Высоцкага.

Такой пашаны не ўдастоіліся 
нават славутыя сыны Беларусі 
Янка Купала і Якуб Колас. Ніхто 
ніколі не наладжваў у іх гонар 
фестывалі, не дэкламаваў на 
публіцы іх вершы, не ўзвышаў іх 
асобы да ўзроўню нацыянальных 
герояў.

Не магу зразумець, чаму спа-
дар Рагачук надае такую пільную 
ўвагу расійскім славутасцям, 
а пра сваіх забывае, а можа, 
і зусім не ведае. Даўным-даўно, 
яшчэ чвэрць стагоддзя таму, калі 
беларуская зямля аднавіла сваю 
дзяржаўнасць, страчаную ў канцы 
XVIII стагоддзя (Вялікае Княства 
Літоўскае было далучана зброяй 
да Расіі), трэба было назваць 
вуліцы ў самым цэнтры Брэста 
імем нашага нацыянальнага 
героя Кастуся Каліноўскага. 
Яго дзяцінства прайшло ў 
Свіслацкім раёне, які да вайны 
ўваходзіў у склад Брэсцкай 
вобласці. Каліноўскі выдаваў 
газету “Мужыцкая праўда” і на 
яе старонках абараняў просты 
люд ад свавольства царскіх 
чыноўнікаў. У 1863–1864 гадах 
узначальваў сялянскае паўстанне 
ў Літве (як тады называлася 
Беларусь); пакараны смерцю 
царскай уладай.

Знакамітае імя – Мікола 
Гусоўскі (1470–1533), аўтар 
“Паэмы пра Зубра”.

Гістарычная асоба – 
Аляксандр Цвіткевіч (1883–
1937), ураджэнец Брэста, 
палітычны дзеяч, гісторык, 
філосаф і публіцыст, адзін 
з арганізатараў Беларускай 
народнай грамады, міністр 
замежных спраў Беларускай 
Народнай Рэспублікі (БНР).

Грамадскі і палітычныя 
дзеяч, гісторык Усевалад 
Ігнатоўскі (1881–1931), 
нарадзіўся ў Камянецкім раёне, 
ахвяра сталінскай карнай 
машыны.

Анатоль Альшэўскі 
(1904–1937) – актыўны дзеяч 
рэвалюцыйнага руху ў Заходняй 
Беларусі, нарадзіўся у г.Бярозе, 
рэпрэсаваны ў 1937 годзе.

Імёнамі гэтых выдатных 
сыноў беларускага народа трэба 
было даўно назваць вуліцы ў 
Брэсце, але ж гэтага не адбылося.

Тут трэба сказаць некалькі 
слоў пра дзяржаўную асобу 
– Аляксандра Сцяпанавіча 
Рагачука. Нарадзіўся ён у 
Кобрыне ў сям’і беларуса, 
але пасля школы працяглы 
час жыў і працаваў за межамі 
сваёй радзімы і, напэўна, ужо 
страціў гістарычныя веды, свой 
нацыянальны патрыятызм і 
беларусам застаўся толькі па 
пашпарце. У апошнія 15 гадоў 
ён працаваў у кіраўніцкай 
“вертыкалі” і ўзначальваў 
ідэалагічнае ўпраўленне 
аблвыканкама і Маскоўскі раён 
Брэста, і пры яго ўладзе раней 
безыменныя вуліцы раёна 
пахрысцілі зноў-такі імёнамі 
“старэйшых братоў”: Бялінскага, 
Глінкі, Жукава, Ціміразева, Льва 
Талстога (ёсць яшчэ вуліца 
проста Талстога), Серафіма 
Сароўскага, Аржанавай, 
Стафеева, Пранягіна і іншых 
ураджэнцаў рускай зямлі.

Раённыя газеты, якія нават у 
савецкай Беларусі выдаваліся на 
роднай мове, пачалі друкаваць 
цэлыя палосы на рускай мове 
пры поўнай згодзе і падтрымцы 
ідэолагаў аблвыканкама.

Царызм і КПСС пакінулі на 
ўсіх нацыянальных ускраінах 
расійска-савецкай імперыі 
вельмі дрэную спадчыну. 
Сведчанне гэтаму абруселы 
Брэст. Калі мы грунтоўна не 
прарэвізуем, не перагледзім 
гэтую спадчыннасць, беларусы 
не пабудуюць сваю самабытную 
нацыянальную дзяржаву.

Ні Ленін, ні Пушкін, ні тым 
больш Высоцкі не дадуць нам 
этнічнай энергіі і стойкасці 
ні сёння, ні заўтра – ніколі, і 
беларусы не стануць паважанай 
і аўтарытэтнай еўрапейскай 
нацыяй і дзяржавай, а 
застануцца “Паўночна-Заходнім 
краем Расіі”.

Сёння, як і больш за 
стагоддзе таму, набатным звонам 
гучыць коласаўскі заклік: “На 
прастор, на шырокі разлог, 
выхадзі, мой народ, грамадою…”

Мікола ЯРМАШЭВІЧ.
Брэст.

Поддержите 
лучше крестьян

Скоро 9 Мая, наверное, опять 
будет дорогой парад, который уже 
многими воспринимается не как 
празднование Дня Победы, а как 
демонстрация победы тех, кто у 
власти, над бедным народом.

Я думаю, что в Минске зре-
лищ хватает. Не лучше ли было 
бы выделенные на парад деньги 
отдать тем же крестьянам, кото-
рые упрямо держатся за землю и 
хотят возродить свои хозяйства?

Зинаида СЕНЬКО.
г.Мозырь.

SOS!

Болит 
сердце…

За последнее время в нашем 
хозяйстве умерло пять человек. И 
ни один ребенок не появился на 
свет.

Еще факт. Когда-то в дерев-
не Бродец было четыре стада по 
пятьдесят личных коров в каж-
дом. Сейчас все поголовье можно 
посчитать на пальцах двух рук.

Что нас ждет в будущем? Не 
хочу даже рассуждать, болит серд-
це…

Тимофей ПОПРУГА.
д.Бродец Березинского района.

ну і ну!

2,5 мільярда рублёў 
чалавеку, які куляй і шабляй 

знішчаў паўстанцаў 
Тадэвуша Касцюшкі

МнЕнИЕ

Разогнали…
Когда произносят слово «раз-

гон», то подразумевают, что речь 
идет о разгоне митингов, шествий 
и так далее. Но в реальности этим 
словом можно назвать и разгон 
продуктового рынка-ярмарки, 
что, например, в течение несколь-
ких лет находился в Минске возле 
кинотеатра «Киев».

Кому, спрашивается, мешал 
этот рынок? Наоборот, он был 
очень удобен местным жителям, 
основная часть которых пенсионе-
ры. Видимо, кто-то за  них решил, 
что многие продукты (фрукты и 
овощи) можно покупать в мест-
ных магазинах. Во-первых, там 
продукты дороже, а во-вторых, 
там меньше выбор той же кар-
тошки, яблок и т.д. А что касает-
ся квашеной капусты и соленых 
огурцов, то их в магазине такого 
качества просто нет.

Но, как это часто бывает, 
чиновники, не спросив мнения 
людей, сами решили, что народу 
лучше. При этом нам говорят, что 
власть советуется с народом…

Розалия РУБИНЧИК, 
пенсионерка.

Минск.

АСАБіСТАЕ

Слёзная 
размова 
 з зяцем-
немцам

Шаноўная рэдакцыя!
Неяк у мяне адбылася размо-

ва з зяцем-немцам. Мая малод-
шая дачка Вольга замужам за ім. 
Жывуць яны вельмі добра. Райнер 
працуе дырэктарам рэкламна-
га агенцтва, Вольга – у аддзеле 
кадраў.

Дык вось зяць задаў мне 
наступнае пытанне: чаму вы, 
беларусы, не размаўляеце на род-
най мове? Не адразу знайшоў я 
адказ. Падумаўшы, сказаў: “Наш 
прэзідэнт пераходзіць на белару-
скую мову толькі раз у пяць гадоў, 
тады, калі зачытвае клятву пад-
час інаўгурацыі. А ты хочаш, каб 
пры такіх адносінах да беларускай 
мовы першай асобы краіны на ёй 
загаварыла ўсё насельніцтва…”

Потым я расказаў Райнеру, як 
заангажавана праводзіўся ў нас 
той рэферэндум, на якім адно з 
пытанняў тычылася беларускай 
мовы. І яшчэ, хоць афіцыйна яна 
лічыцца дзяржаўнай, але ўсю 
дакументацыю нашы чыноўнікі 
вядуць на рускай мове.

Распавядаў я зяцю-немцу пра 
нашу рэчаіснасць, а ў вачах слё-
зы. Радасць ад аднаго: мой унук у 
Германіі размаўляе з намі на бела-
рускай мове.

Антон ЛІПНІЦКІ.
Мінск.

вЗгЛЯД

Что, личная власть 
важнее благополучия 

народа?
Прожив немало лет, иногда 

прихожу в недоумение: почему 
доступная и очевидная информа-
ция не находит в жизни реально-
го воплощения. На наших глазах 
новейшая история поставила экс-
перимент в чистом виде, разделив 
два народа и создав четыре госу-
дарства – ГДР и ФРГ в Европе и 
КНДР и Республику Корея – в 
Азии.

В двух государствах (ГДР и 
КНДР) установилась команд-
но-административная система 
управления, в двух других (ФРГ 

и Южной Корее) – либеральная. 
ФРГ стала одним из экономиче-
ских лидеров Европы, а эконо-
мика ГДР выше «Трабанта» не 
поднялась. В итоге немцы объ-
единились, и их государство про-
должает оставаться флагманом 
Европы.

А что же в Азии? Скупые 
новости из КНДР вызывают два 
чувства – ужаса и жалости, а 
Республика Корея превратилась в 
одного из лидеров мировой эко-

номики. Едва ли в Беларуси най-
дется семья, у которой не было 
бы изделия, изготовленного или 
разработанного в Южной Корее: 
телефона или компьютера, теле-
визора или стиральной машины, 
холодильника или автомашины…

Не может не возни-
кать вопрос: знает ли об этом 
А.Лукашенко, который вот уже 
скоро 22 года как возглавляет 
нашу страну? Полагаю, что зна-
ет. А если знает и продолжает 
укреплять «вертикаль» и плодить 
толпы чиновников и контролеров, 

которые ничего не производят 
и ни за что не отвечают, значит, 
личная власть ему важнее благо-
получия народа.

P.S. Двадцать лет назад к нам 
приезжали толпы поляков и ску-
пали все – от розетки и лампоч-
ки до телевизора и холодильника. 
Сегодня белорусы едут в Польшу 
за продуктами и товарами новей-
ших  технологий.

Юрий САМОНОВ.
Минск.

Я не ведаю, хто там сён-
ня сядзіць у крэсле старшыні 
Кобрынскага райвыканкама. 
Але лічу, што гэта чалавек, у 
якога праблемы з нацыяналь-
най свядомасцю. Адчуваецца, 
не ведае ён гісторыю нашай 
Радзімы. Калі б ведаў, ніколі 
не дазволіў бы выдзеліць 2,5 
мільярда рублёў з мясцова-
га бюджэту на рэканструкцыю 
музея А.Суворава (менавіта 
такая сума называлася днямі па 
Беларускім радыё).

У той час, калі ў раёне ледзь-
ледзь выжываюць былыя калгасы-
саўгасы, калі многія дарогі – не 
праехаць, калі амбулаторыі, 
школы, бібліятэкі, клубы чака-
юць не дачакаюцца дапамогі, 

яны, чыноўнікі, бачыце, дба-
юць пра асобу, якая ўвайшла ў 
нашу гісторыю як кат беларусаў-
ліцвінаў. Гэта ён па-зверску 
вынішчаў у 1794 годзе патрыётаў 
Тадэвуша Касцюшкі.  І вось у 
падарунак 2,5 мільярда рублёў 
на шыкоўны рамонт музея 
прыгнятальніка нашых продкаў 
А.Суворава.

Не, я абсалютна не разумею 
тых, хто сёння пры ўладзе. Як і 
тых жа жыхароў Кобрыншчыны, 
якія дазволілі выкінуць столькі 
грошай для ўшанавання памяці 
фактычна нашага ворага, у той час 
калі ў раёне столькі нявырашаных 
праблем.

Канстанцін ЛЕКУНОВІЧ, 
патрыёт Беларусі.

пО вАШЕй прОСЬБЕ…

Cын Виктора Турова –  
в Охотном Ряду

Правда ли, что сын знаменитого белорусского кинорежиссера Виктора 
Турова сделал карьеру в путинском комсомоле и теперь заседает в 
Государственной Думе России?

Олег КОЗЛОВСКИЙ.

Белорусы в Москве
Кто еще из белорусов достиг вершин власти в СССР и России? 
Кирилл Мазуров являлся первым заместителем председателя Совета министров 

Алексея Косыгина. 
Андрей Громыко долгие годы возглавлял Министерство иностранных дел СССР. 
Николай Слюньков являлся секретарем ЦК КПСС по экономике. Все трое входили 

с состав Политбюро. Также Михаил Зимянин являлся главным редактором «Правды» и 
секретарем ЦК КПСС. 

Василь Шауро все годы брежневского «застоя» возглавлял отдел культуры ЦК КПСС.
В новейшей истории России успехов достигли два уроженца Беларуси. Анатолий 

Чубайс, родившийся в Витебске, проводил в 1990-е приватизацию. А уроженец Минска 
Владимир Ресин десять лет являлся первым заместителем московского мэра Юрия 
Лужкова.

Денис МАРТИНОВИЧ.

КСТАТИ

Мікалай ХАЛЕзіН:
«Што рабіць 

на пенсіі  
ў 55 гадоў?»

Драматург і адзін са 
стваральнікаў “Свабоднага 
тэатра” Мікалай Халезін ужо 
шмат гадоў жыве за мяжой. Вось 
як ён адрэагаваў на навіну аб 
павышэнні пенсіённага ўзросту ў 
Беларусі:

– Неяк узбудзіліся ўсе ў 
Беларусі з нагоды павелічэння 
пенсіённага ўзросту, – напісаў 
Халезін на сваёй старонцы ў адной 
з сацыяльных сетак. – Выкажу 
сваё меркаванне: пенсіённы 
ўзрост 55 год для жанчын і 60 
для мужчын – гэта абсалютная 
бязглуздзіца.

Па-першае, незразумелая 
разбежка ў пенсіённым узросце 
ў жанчын і мужчын, асабліва 
ўлічваючы той факт, што сярэдняя 
працягласць жыцця жанчын 
вышэй. Па-другое, 55 або 60 год – 
гэта абсалютна працоўны ўзрост, 
які ніяк не ўвязаны з агульным 
ростам сярэдняй працягласці 
жыцця ў свеце. І па-трэцяе, што 
рабіць чалавеку на пенсіі ў 55 гадоў?

Дарэчы, у Вялікабрытаніі 
ў лістападзе 2018 года ўвогуле 
скасоўваецца розніца ў выхадзе 
на пенсію для мужчын і жанчын 
– усе будуць выходзіць на пенсію 
ў 65 гадоў, як гэта адбываецца, 
напрыклад, у ЗША ці Германіі. 
І пры гэтым у Брытаніі 
абмяркоўваецца рост пенсіённага 
ўзросту да 66 гадоў.

Аліна ВЕТРАВА.
А як паставіліся да 

павышэння пенсіённага ўзросту 
вы, паважаныя чытачы 
“Народнай Волі”?

Калі ласка, выказвайцеся на 
старонках нашай газеты!

рОЗгАЛАС

Уже открыто  
13 уголовных дел

В Германии за последние два 
года открыто 13 уголовных дел 
по подозрению в совершении 
военных преступлений в Сирии 
и Ираке, сообщает телерадио-
компания Hessische Rundfunk 
со ссылкой на Федеральное 
ведомство по уголовным делам.  
Беженцы передали сведения о 
более чем 2,8 тысячи предпола-
гаемых преступников, которые 
сейчас находятся на территории 
Германии.

Ежедневно в Федеральное 
ведомство по уголовным делам 
поступает в среднем от 25 до 30 
сообщений о военных и других 
преступлениях, в связи с чем 
ведомство наняло дополнитель-
ных сотрудников для обработки и 
классификации данных. В ведом-
стве также выясняют, кто из пред-
полагаемых преступников может 
находиться сейчас на территории 
Германии, и передают эти данные 
в прокуратуру.
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ДуХОЎны СКАрБ

пытанняў  
і адказаў  

з гісторыі 
Беларусі150

(Працяг. Пачатак у №№3–20, 22, 24, 26, 27.)

Р О З Г А Л А СЛ Ю С Т Э Р К А

чАСТнАЯ ЖИЗнЬ

ЛёС чАЛАвЕКА

62. Хто такія езуіты? 
Езуіты – гэта сябры каталіцкага манаскага 

«Таварыства Ісуса» (Societas Jesu), заснаванага ў 
1534 годзе іспанскім шляхціцам Ігнатам Лаёлам 
і зацверджанага ў 1540 годзе Папам Паўлам ІІІ. 
Пачатковай мэтаю стварэння Ордэна езуітаў 
была барацьба з Рэфармацыяй, распаўсюджванне 
праўдзівай веры Хрыстовай. Арганізацыя яго 
грунтавалася на прынцыпах адзінаначалля 
(кіраўнік Ордэна называўся генералам), цвёрдай 
цэнтралізацыі, безумоўнага падпарадкавання і 
жалезнай дысцыпліны.

Адным з асноўных спосабаў дасягнення 
сваіх мэт Ордэн лічыў узгадаванне моладзі ў 
духу пабожнасці і веры праз сетку калегіумаў і 
акадэмій. Езуіцкія школы былі аднымі з найлеп-
шых у Еўропе. Там, як правіла, вучыліся дзеці 
багатых і знакамітых людзей, якіх вабіла высо-
кая якасць выкладання, новая і мэтазгодная 
арганізацыя школьнай справы. Езуіты першымі 
падзялілі ўсю масу навучэнцаў на класы (павод-
ле ступені падрыхтоўкі) і распрацавалі праграмы 
паслядоўнага вывучэння прадметаў. Яны стварылі 
цудоўныя школьныя будынкі, увялі добрае абста-
ляванне навучальнымі дапаможнікамі, умела 
чаргавалі заняткі з адпачынкам, пазбягаючы пера-
тамлення навучэнцаў, вялікую ўвагу звярталі на 
фізічнае развіццё.

На тэрыторыі Беларусі езуіты з’явіліся ў 
Вільні ў 1569 годзе; у 1570 годзе быў закладзе-
ны Віленскі езуіцкі калегіум, пераўтвораны 
ў 1579 годзе ў акадэмію (г. зн. універсітэт). У 
1581 годзе быў адчынены калегіум у Полацку, 
у 1584 годзе – у Нясвіжы. Да сярэдзіны ХVІІ 
стагоддзя езуіты стварылі на тэрыторыі Вялікага 
Княства Літоўскага шырокую сетку навучаль-
ных устаноў і амаль поўнасцю засяродзілі ў сваіх 
руках сярэднюю і вышэйшую адукацыю. Езуіты 
зрабілі велізарны ўклад у беларускую культуру, з 
іхных школ выйшаў шэраг знакамітых вучоных, 
грамадскіх дзеячаў і пісьменнікаў. Дзякуючы ім 
у Беларусі да 1820 года існавала высокаразвітая 
сістэма еўрапейскай адукацыі (прыблізна 10 
вышэйшых гуманітарных школ, з іх дзве акадэміі 
і 7 гімназій), якая была знішчана пасля акупацыі 
Беларусі Расіяй.

Асновай выкладання ў езуіцкіх калегіумах і 
акадэміях былі гуманітарныя навукі, перадусім 

класічныя мовы, філасофія і «вянец навук» 
– тэалогія. Праграмы навучання, складзеныя ў 
1584 годзе ў часы генерала Аквавівы, былі тады 
найлепшымі і не пераглядаліся аж да сярэдзіны 
ХVІІІ стагоддзя.

Высокі ўзровень адукацыі і перадавая мето-
дыка выкладання прынеслі вялікую папуляр-
насць езуітам. Шматлікія ахвяраванні бацькоў і 
дабрадзеяў зрабілі Ордэн адным з найбуйнейшых 
уласнікаў у Еўропе. Ва ўмовах росту рацыяналізму 
і секулярызацыі мыслення ягоная маёмасць 
сталася прывабным «кавалкам» для шмат якіх 
заходнееўрапейскіх манархаў. Пад іх ціскам Папа 
Клімент ХІV у 1773 годзе вымушаны быў фармаль-
на скасаваць Ордэн. У Беларусі ён праіснаваў да 
1820 года (сядзіба генерала была ў Полацку), да 
забароны яго расійскім урадам.

Цяперашнім часам Ордэн езуітаў дзейнічае ў 
Злучаных Штатах Амерыкі, Іспаніі, Партугаліі ды 
некаторых іншых краінах.

Аляксандр БЕЛЬСКІ.

Віленская езуіцкая акадэмія з акадэмічным 
касцёлам Святога Яна. Гравюра XIX стагоддзя.

63. Што такое Берасцейская унія?
Берасцейская унія – гэта 

пагадненне, падпісанае ў 
кастрычніку 1596 года на цар-
коўным саборы ў Бярэсці паміж 
найвышэйшымі праваслаўнымі 
і каталіцкімі іерархамі Вялікага 
Княства Літоўскага.

Галоўная прычына, дзеля 
якой праваслаўная і каталіцкая 
цэрквы Вялікага Княства 
імкнуліся да ўз’яднання, 
– агульная патрэбнасць 
супрацьстаяць даволі моцнаму 
на той час рэфармацыйнаму 
руху, які зрабіў значны ўплыў 
на жыццё вернікаў. Беларуская 
праваслаўная царква імкнулася 
да уніі з каталіцкаю яшчэ і таму, 
што над ёю паўстала пагроза 
з боку ўтворанай у 1589 годзе 
Маскоўскай патрыярхіі, што 
абвясціла сябе пераемніцай 
улады Канстанцінопаля (у 
1453 годзе ён быў заваяваны 
туркамі) і прэтэндавала на 
падпарадкаванне ўсіх земляў, 
населеных праваслаўнымі.

Урад Вялікага Княства 
Літоўскага таксама падтрымліваў 
ідэю царкоўнай уніі, бо 
разлічваў праз яе дасягнуць 
спакою ў гаспадарстве, спыніць 
нарастанне канфліктаў на 
рэлігійнай глебе. У уніі былі 

зацікаўлены і езуіты, якія 
імкнуліся пашырыць на ўсходзе 
Еўропы духоўную ўладу Рыма.

Паводле ўмоў пагаднення 
1596 года праваслаўныя іерархі 
атрымлівалі некалькі месцаў 
у Радзе Вялікага Княства, а 
гэтаксама прызнавалі над 
сабою выключную ўладу 
Папы Рымскага, дзякуючы 
чаму пазбаўляліся ад усялякіх 
прэтэнзій з боку маскоўскіх 
патрыярхаў. Разам з тым у 
праваслаўнай царкве Княства 
захоўвалася ўсходняе грэчаска-
візантыйскае набажэнства 
і рытуалы, заставаліся 
непарушнымі ўсе зямельныя 
ўладанні, у царкоўнай 
практыцы па-ранейшаму 
прадугледжвалася карыстанне 
старым юліянскім календаром.

Аднак не ўсе праваслаўныя 
дзеячы падтрымалі ідэю уніі. 
Тады ж, у кастрычніку 1596 
года, яны правялі ў Бярэсці 
свой сабор пад кіраўніцтвам 
патрыяршага экзарха Нічыпара, 
на якім адмежаваліся ад новай 
царквы. Праўда, пазней на 
працягу ХVІІ стагоддзя амаль 
усе праваслаўныя жыхары 
Вялікага Княства схіліліся да 
ўніяцтва.

Партрэт Іпата Пацея на 
старадаўняй гравюры.

Ён быў адным з ініцыятараў і 
арганізатараў Берасцейскай уніі. 
Паходзіў са старажытнага 
шляхецкага роду, выхоўваўся пры 
двары Жыгімонта Аўгуста і 
Мікалая Радзівіла Чорнага. 
Адмовіўшыся ад палітычнай 
кар’еры, прысвяціў сябе служэнню 
Богу. У тым, што аб’яднанне 
праваслаўнай і каталіцкай цэркваў 
сталася рэальнасцю, велізарная 
заслуга Іпата Пацея. Ён нястомна 
шукаў аднадумцаў, сустракаўся з 
іерархамі і ўплывовымі свецкімі 
асобамі. Ягоная асоба была 
гэтакая прыцягальная, а довады 
гэтакія пераканаўчыя, што 
неўзабаве шматлікія святары, у 
тым ліку і праваслаўны кіеўскі 
мітрапаліт Міхайла Рагоза, 
схіліліся да уніі.

Іван САВЕРЧАНКА.

64. Што такое ўніяцтва? 
Уніяцтва – гэта адна з 

плыняў хрысціянства, што 
паўстала ў Беларусі ў выніку 
Берасцейскай уніі 1596 года.

Пераход праваслаўных 
беларусаў ва ўніяцкую 
веру адбываўся паступова і 
расцягнуўся на шмат гадоў, што 
дало магчымасць (нягледзячы 
на даволі значнае на першым 
часе непрыняцце і нават 
супраціў) пазбегнуць крывавых 
рэлігійных войнаў, як гэта 
было ў шэрагу краін Заходняй 
Еўропы. Напрыканцы ХVІІІ 
стагоддзя, напярэдадні анексіі 
Расійскай імперыяй нашых 
земляў, абсалютная бальшыня 
насельнікаў Беларусі была 
ўніятамі.

Уніяцкія епіскапы 
дбалі пра пашырэнне школ, 
удасканаленне навучальных 
праграм, пра павышэнне 
культуры духавенства. Шмат 
хто з уніяцкіх святароў атрымаў 
адукацыю ў рымскіх калегіумах.

Да ўніяцтва людзей 
цягнула яго ўвага да мясцовых 
н а ц ы я н а л ь н а - к у л ь т у р н ы х 
т р а дыцый,  шыр окае 
выкарыстанне ў рэлігійным 
жыцці, асабліва ў часе казанняў, 
беларускай мовы. Пад аховай 
уніяцкай царквы беларускае 
жыццё магло захоўваць свае 
даўнія формы. Была створана 
вялікая ўніяцкая літаратура на 
беларускай мове: творы Пётры 
Скаргі, Іпата Пацея, Язэпа 

Руцкага, Язафата Кунцэвіча. Ва 
ўніяцкіх друкарнях – Віленскай 
і Супраслеўскай – друкаваліся 
шматлікія богаслужбовыя кнігі. 
Уніяцкія манастыры, якіх у 
ХVІІІ стагоддзі налічвалася 
каля 90, былі асяродкамі нашай 
старадаўняй культуры.

Уніяты ў адрозненне ад 
беларусаў праваслаўнага і 
каталіцкага веравызнанняў 
былі найбольш устойлівыя і да 
паланізацыі, і да русіфікацыі. 
Гэта добра ведалі ўрадавы Сінод 
і афіцыйныя ўлады Расійскай 
імперыі. Таму, калі на парадак 
дня была пастаўлена суцэль-
ная русіфікацыя карэнна-
га насельніцтва акупаванай 
Беларусі, яны ў першую чаргу 
намерыліся нанесці смярот-
ны ўдар па ўніятах. Пачалі са 

схілення ў праваслаўную веру 
найвышэйшых кіраўнікоў 
уніяцкай рэлігіі. І не памыліліся. 
У лютым 1839 года тыя падпісалі 
акт аб «уз’яднанні» беларускай 
уніяцкай царквы з расійскай 
праваслаўнай. Шматлікія куль-
турныя каштоўнасці, кананічная 
літаратура ўніяцкай царквы 
сталі аб’ектам вынішчэння, 
ахвяраю агню.

Вернікі з абурэннем 
сустрэлі вестку аб далучэнні 
да праваслаўя, яны не хацелі 
маліцца па яго правілах і яшчэ 
доўга прытрымліваліся былых 
царкоўных абрадаў. Асабліва не 
пагаджаліся, што ў часе літургіі 
гучала малазразумелая для іх 
царкоўнаславянская мова, а 
казанні гаварылі па-расійску. 
Значная частка (больш за 
мільён) уніятаў, абураных учы-
неным гвалтам, добраахвотна 
далучылася да каталіцкай рэлігіі.

На ўсіх пераломах 
гісторыі – і падчас паўстання 
К.Каліноўскага, і ў пару нашага 
Адраджэння пачатку ХХ стагод-
дзя, і ў Другую сусветную вайну 
– у прагрэсіўнай часткі белару-
скага народа заўсёды ўзнікала 
думка аб адраджэнні ўніяцкай 
рэлігіі. Нямала ў яе прыхільнікаў 
і сёння, асабліва сярод моладзі.

Леанід ЛЫЧ.
Тэксты да ілюстрацый 

падрыхтаваў Зміцер 
САНЬКО.

Язэп Руцкі. Гравюра XIX 
стагоддзя з старадаўняга 
партрэта.

Таланты и… 
племянницы 

Родственники борются за наследство народного художника Михаила Савицкого 
Экспозиция. 
Предъявите 
документы

Михаил Андреевич всю 
жизнь служил искусству. Без 
натяжек. За что от государства 
удостоился многих почетных 
званий и персональной галереи 
в исторической части города. Но 
и солидные материальные блага 
мастер тоже нажил. Прежде все-
го дом – трехэтажный коттедж в 
центре Минска. Очень ценную 
библиотеку по искусству. Счета 
в банках. Ну и, конечно, оста-
лись картины. Недавно государ-
ство приобрело у наследников 
Савицкого 13  картин разного 
периода на сумму более милли-
арда рублей.

Но кому достанется этот 
гонорар? А также все остальное 
добро? Родной сын Савицкого, 
прожив довольно короткую и 
беспутную жизнь, умер вслед за 
родителями, и теперь наследни-
ков, кажется, осталось только 
двое: племянница со стороны 
жены, Маргариты Захаровны, 
и племянница с его, Михаила 
Андреевича, собственной сторо-
ны. Но миром дело они решить 
не могут. Одна из них обратилась 
в суд. Он состоялся в конце мар-
та в Советском районе Минска. 
Его приговор: Кирик Людмиле 
Алексеевне в признании права 
собственности на долю в праве 
собственности на наследственное 
имущество отказать. Факт ее род-
ственных отношений с Савицким 
районным судом не признан. У 
истицы не хватило документов. 

Завязка.  
«Савицкая власть»
Академик живописи Михаил 

Андреевич Савицкий жил ана-
хоретом. То есть в уединении, 
в самоограничении, предельно 
сосредоточенный и преданный 
идеалам искусства. Он чурался 
широкого общения. Особенно в 
старости. Но и в зрелые годы, в 
принципе, слыл человеком труд-
ным в общении, одиночкой. Да, 
он был членом комиссии по при-
суждению государственных пре-
мий, руководителем «Творческих 
академических мастерских», 
очень влиятельным человеком не 
только в Союзе художников – с 
ним считались партийные боссы 
государства (хотя членом КПСС 
Савицкий не был!). И добавлю, 
что очень многим художникам он 
помогал, добиваясь для них квар-
тир (о чем они с благодарностью 
помнят до сих пор). Но в оценке 
художественных произведений 
бывал жесток. Да, непоколебим.

Его эпоху в творческом сою-
зе почти без иронии называли 
«савицкая власть». И друзей как 
таковых Савицкий не имел, не 
признавал. Хотя уважал неко-
торых своих коллег – народ-

ных художников Александра 
Кищенко, Георгия Поплавского, 
Льва Гумилевского, например. 
Конечно, можно было порой 
напроситься в его мастерскую 
– она находилась на улице 
Некрасова (где однажды была 
как журналистка и я). Но дома, 
в его трехэтажном коттедже в 
центре Минска, кажется, никог-
да не собирали гостей, не устра-
ивали веселых вечеринок. По 
крайней мере коллеги Михаила 
Андреевича у него не бывали, 
художников он никогда к себе 
не приглашал и с ними ничего 
не отмечал.

Вечером многие, да и я неод-
нократно, видели его шагающим 
вниз по улице Якуба Коласа с 
авоськой в руках. В ней батон 
и кефир. Все. Мастер – кстати, 
годами в одном и том же сви-
тере, а если холодно, то обычно 
в куртке и берете – возвращал-
ся домой из мастерской и нес 
с собой, видимо, свой ужин. У 
меня внутри все сжималось: неу-
жели его, такого знаменитого и 
талантливого, не ждет в семье 
теплая еда, красиво сервирован-
ный стол? В кругу художников 
ходили пересуды…

Говорят: со стороны виднее. 
На самом деле просто на чужой 
роток не накинешь платок – вот 
и все «виднее». Да, суховат был 
талантливый художник. И с род-
ными в том числе. Однажды к 
нему из провинции приехала 

родная сестра Надежда, а он в 
это время работал в мастерской. 
И не вышел, не спустился к ней 
повидаться, не пригласил под-
няться и ее. Не смог? Не захотел? 
Женщина оставила баночку меда 
на вахте и уехала. Кто был оче-
видцем, у тех, по их признанию, 
глаза на лоб. Но испортило это 
отношения брата с сестрой или 
нет, мы не знаем. Мы вообще 
очень многого о его жизни не 
знаем. В биографии Михаила 
Андреевича Савицкого, как 
считают патриархи изобрази-
тельного искусства, знавшие его 
лично, вообще была какая-то 
тайна. И он унес ее с собой. А 
несколько биографических очер-
ков, написанных при его жиз-
ни искусствоведами, разнятся 
точными фактами, зато изоби-
луют художественными деталя-
ми. Например, как он прятал в 
фашистском концлагере комсо-
мольский билет, прикрепив его 
хлебным мякишем к пятке… 
Пафосно, но маловероятно.

Кульминация. 
 Все сгорело!

Но вернемся к дню сегод-
няшнему. Людмила Алексеевна 
Кирик (в девичестве Савицкая) 
хочет доказать суду, что она 
дочь старшего брата художника 
– Алексея, то есть родная пле-
мянница мастера. У Михаила 
Андреевича было три брата – я 

читала об этом в одном из преди-
словий к его ранним альбомам. 
Но это, конечно, не документ. 
Хотя удивительно, что товарищи 
покойного народного художника 
Савицкого о его братьях вообще 
никогда не слышали! Он ничего 
никому не рассказывал о сво-
их близких… А уж тем более 
о племяннице, которая полвека 
жила с мужем-военным далеко 
в России и навещала дядю, по 
ее словам, лишь когда приезжа-
ла на родину на побывку. Так 
разве бывает? Но, зная Михаила 
Андреевича, соглашаешься: зна-
чит, бывает. 

 Отец Людмилы Алексеевны, 
самый старший из братьев 
Савицких, родился в 1910 
году, стал офицером, во время 
Великой Отечественной был 
ранен в боях за Тверь (тогда 
город Калинин) и умер от ран 
в 1942 году.  Факт его службы, 
ранения и смерти документа-
ми подтверждается. А вот под-
тверждения факта рождения 
– то есть церковно-приходской 
метрики – такой бумажки нигде 
в архивах нет. Все сгорело! И 
потому доказать суду родство 
Алексея и Михаила по докумен-
там сейчас не представляется 
возможным. 

 Личных писем, поздравле-
ний, фотографий, косвенно под-
тверждающих родство с худож-
ником, у Людмилы Кирик тоже 
нет – разве только несколько 
художественных альбомов с дар-
ственными надписями от автора, 
Михаила Андреевича Савицкого. 
Там, правда, есть такие строки: 
«Племяннице Людмиле…». Но 
для суда это не доказательство. 

Развязка.  
А до нее еще 

далеко…
Нужна генетическая экс-

пертиза – чтобы доказать био-
логическое родство племянни-
цы и дяди. Этим сейчас и будет 
заниматься Людмила Алексеевна 
Кирик. И пусть будет все 
по-людски, по справедливости.

Говорят, у больших худож-
ников наследников нет: редкие 
посланцы неба, они умирают 
бездетными, их главные потом-
ки – это их великие произведе-
ния искусства. А дети, племян-
ники, внуки и т.д. к творчеству 
не имеют никакого отношения. 
Наверное, так считал и Михаил 
Андреевич Савицкий, реши-
тельно отгораживаясь от родни. 
Завещания он не оставил. И, гля-
дя теперь с неба на наши суды 
и пересуды, спокоен, возмож-
но, хотя бы за то, что основная 
коллекция картин в целости и 
сохранности собрана в его гале-
рее. Ну а за дом спорьте себе на 
здоровье.

Елена МОЛОЧКО.

35 тон 
абсталявання
Менавіта такую “сабойку” 

прывязе ў Мінск група 
«Звери», якая 26 мая  
ў Мінску прэзентуе 

канцэртнае шоу «Страху 
няма». Спецыяльна для 

гэтага выступлення  
ў Палац спорту будзе 

завезена каля  
35 тон абсталявання і 

300 кілават гуку і святла.
«Канцэртнае шоу мы 

рыхтавалі паўгода, – гаворыць 
лідар гурта Рома Звер. – Спачатку 
былі зроблены эскізы, затым мы 
праводзілі жывыя рэпетыцыі з 
карэкцыяй святла ў віртуальнай 
прасторы, потым арандавалі 
залу, дзе пабудавалі ўсе дэкарацыі 
і наладзілі генеральны прагон 
шоу. Працавалі ўсе: музыканты, 
тэхнікі, менеджмент. Вынік 
нашай работы можна будзе 
ўбачыць у Мінску».

У цяперашні час група пра-
цягвае тур у падтрымку аль-
бома «Страху няма» па Расіі і 
блізкім замежжы. Гледачоў чакае 
двухгадзінная праграма, якая  
будзе ўключаць новыя кампазіцыі 
і лепшыя песні з усіх папярэдніх 
альбомаў.

гАСТрОЛЬ

пОСТАЦі

«Калі не маглі казаць людзі,  
то прамаўлялі камяні»

У нядзелю сотні мінчуков сталі сведкамі гістарычнай падзеі. 10 красавіка  распачаўся  працэс беатыфікацыі і 
кананізацыі беларускага шляхціца, фундатара касцёла Св. Сымона і Алены Эдварда Вайніловіча. 

Беатыфікацыйны працэс з’яўляецца 
пацвярджэннем аднаўлення жыцця 
Каталіцкага касцёла на Беларусі, які адзначае 
25-годдзе адраджэння сваіх структур у 
нашай краіне і 25-годдзе заснавання Мінска-
Магілёўскай мітраполіі. Ён адметны тым, што 
адбываецца не за мяжой, а на беларускай зямлі, 
да ліку святых набліжаецца асоба свецкая – 
годны бацька сям’і, хімік-тэхнолаг, знаўца ў 
сельскагаспадарчай галіне, дыпламат, банкір 
і мецэнат, сумленны чалавек-хрысціянін. 
Каб веруючыя людзі розных канфесій у сваіх 
святынях праслаўлялі Бога, ён ахвяраваў 
свае сродкі на будаўніцтва касцёла, цэркваў, 
сінагогі і мячэці. Ён хацеў, каб мір і спакой 
панавалі на нашай зямлі.

Эдвард Вайніловіч – гэта карэнны 
беларускі шляхціц, які меў роднасныя сувязі 
са слуцкімі князямі Алелькавічамі, нясвіжскімі 
Радзівіламі, грушэўскімі Рэйтанамі і мінскімі 
Ваньковічамі. Ён нарадзіўся ў мінскай 
Сляпянцы ў 1847 годзе. Яго блізкімі родзічамі 
з’яўляліся кампазітар Станіслаў Манюшка 
і мастак Валенцій Ваньковіч. У 1881 годзе 
Э.Вайніловіч скончыў з медалём Слуцкую 
гімназію, у 1865 годзе паступіў у Пецярбургскі 
імператарскі тэхналагічны інстытут, а ў 1872 
годзе стаў слухачом Сельскагаспадарчай 
акадэміі ў Польшчы. У 1876 годзе Эдвард 
Вайніловіч заснаваў на нашых землях 
Сельскагаспадарчае таварыства. У 1882 годзе 
адбыўся шлюб Эдварда з Алімпіяй Узлоўскай.

Эдвард Вайніловіч тройчы абіраўся ў 
Дзяржаўны савет Расійскай імперыі, дзе 
прадстаўляў Мінскую губерню. Праз усё сваё 
жыццё ён паказаў сябе ўзорным сем’янінам, 
мужам і бацькам. У веры і малітве ён чэрпаў 
мужнасць, цярплівасць і вытрымку. Калі ад 

“іспанкі” памерлі яго дзеці Сымон і Алена, 
ён не ўпаў у роспач і крыўду, а сабраўся з 
духам і пабудаваў у Мінску касцёл у гонар 
Святых Сымона і Алены. 8000 чырвоных 
цаглінак на будаўніцтва храма былі прывезены 
з Чанстахова ў 1908 годзе, і кожная з іх была 
загорнута ў паперу.

Э.Вайніловіч спрыяў культуры і 
падтрымліваў першае беларускае легальнае 
выдавецкае таварыства “Загляне сонца і ў 

наша ваконца”, часопісы “Лучынка” і “ Саха”.
Апошнія восем гадоў свайго жыцця 

ён правёў у Быдгашчы. Там ён арганізаваў 
прытулак для дзяцей-сірот і апекаваўся імі 
да канца жыцця. Бачачы ў Эдвардзе дабрыню 
і любоў, дзеці гарнулся да яго і давяралі яму 
свае лёсы.

– Ён застаўся сведкам веры і пакінуў нам 
Чырвоны касцёл. У атэістычныя часы, калі 
не маглі казаць людзі, то прамаўлялі камяні. 
Духам Божым прамаўляў сам касцёл праз 
сваю архітэктурную прыгажосць, – адзначыў 
мітрапаліт Мінска-Магілёўскі Тадэвуш 
Кандрусевіч. – Сёння ў свеце вядома, што 
краіна Беларусь не толькі  робіць трактары, 
МАЗы і БелАЗы, але будуе сваю будучыню на 
хрысціянскіх каштоўнасцях. Сёння вядзецца 
дыялог паміж каталікамі і праваслаўнымі. 
Пра гэта ўжо думаў у свой час Эдвард 
Вайніловіч.  Парэшткі Эдварда Вайніловіча ў 
2006 годзе былі перавезены з Быдгашча ў Мінск 
праз клопат пробашча Чырвонага касцёла 
Уладзіслава Завальнюка і перапахаваны 
каля святыні, якая стала візітнай карткай 
нашага горада. Ватыкан даў згоду на 
правядзенне беатыфікацыйнага працэсу 
нашага суайчынніка. Важна, што працэс 
распачынаецца ў Год Божай Міласэрнасці.

Пасля ўрачыстай імшы адбылася першая 
сесія беатыфікацыйнага трыбунала. Быў 
зачытаны дэкрэт прэфекта Кангрэгацыі па 
справах кананізацыі кардынала Анджэла 
Амата, які дазваляе беларускім святарам 
праводзіць працэс вывучэння жыцця і 
дзейнасці Эдварда Вайніловіча і збору 
неабходных  дакументаў на месцы.

Эла ДЗВІНСКАЯ.

М.А.Савицкий – скульптура Льва Гумилевского.

Васіль Барысавіч не адразу 
згадзіўся на гутарку. І яго можна 
зразумець: цяжка ўспамінаць, 
балюча варушыць мінулае. 
Спартыўныя дасягненні, медалі, 
промні славы  – усё гэта згубіла 
сэнс пасля таго, як пяць гадоў 
таму падчас выбуху ў метро 
загінуў яго 21-гадовы сын Раман.

“Апошнім часам я знаходжуся 
ў нейкім дэпрэсіўным стане, 
– шчыра прызнаецца ён. – 
Некаторыя ад мяне адвярнуліся, 
я закрыўся і нясу свае праблемы 
ў сабе…”

Хутарскі хлопец
– Любоў да спорту ў мяне, 

мабыць, на генным узроўні, 
– распавядае Васіль Капцюх. – 
Бацька займаўся на аматарскім 
узроўні, цётка – майстар спорту. 
Дарэчы, я, хаця і нарадзіўся ў 
Маладзечне, шмат часу праводзіў 
на хутары ў той жа цёткі. Чатыры 
хаты было – вось і ўсё пасяленне! 
Дзверы ніколі не зачыняліся, бо 
нікому і ў галаву не магло прыйсці 
нешта скрасці, абутак насілі 
толькі зімой.

– Дапамагалі цётцы па 
гаспадарцы?

– Даводзілася, але, шчыра 
кажучы, больш адпачываў. 
Дранікамі ласаваўся… Тады 
далікатэсам лічылася пальцам 

пханая кілбаса, а не сушы ці біг-
мак.

– Калі сталі сур’ёзна 
займацца спортам, нейкай сваёй 
дыеты прытрымліваліся?

– Шчыра кажучы, пасля 
дамашняй ежы не мог напачатку 
прызвычаіцца да “грамадскага 
харчавання”, таму сам ствараў для 
сябе ўмовы. У спорце дробязяў 
няма, таму тое ж харчаванне 
трэба было разлічваць па 
колькасці пратэінаў, вугляводаў… 
Арэхі,  мёд, сала – гэта быў мой 
абавязковы рацыён. Да слова, у 
камандзе ў нас была традыцыя 
перад ад’ездам на зборы купіць 
шматок звычайнага сала і самім 
пасаліць са спецыямі. Жылі 
ў гасцініцы, таму дадатковы 
кавалачак сала ішоў за шчасце. 
Зараз, хутчэй за ўсё, такога няма. 
Нехта лепш у “Макдональдс” 
сходзіць, чым сала з сабой павязе 
на спаборніцтвы.

“Калі б Саюз  
не разваліўся,  

я ў спорце столькі  
не пратрымаўся б”
– Алімпіяда 1996 года была 

першай, на якую я трапіў, – 
працягвае мой суразмоўца. – 
Вынікі паказваў стабільныя, 

Гульні былі і вялікай загадкай, 
і стымулам. Можна было і сябе 
паказаць, і на іншых паглядзець. 
Здаецца, “бронза” – нядрэнны 
вынік.

– Вы – спартсмен савецкай 
школы…

– Так, і вельмі моцнай школы. 
Быў жорсткі адбор у зборную 
Саюза, каб патрапіць на нейкія 
міжнародныя спаборніцтвы, трэба 
было прайсці праз неверагоднае 
“сіта”. Утрымацца ў камандзе 
гэтак жа было складана. Зрэшты, 
калі б не разваліўся Саюз, я ў 
спорце столькі  не пратрымаўся б. 
Незалежная Беларусь працягнула 
маё спартыўнае даўгалецце.

– Калі заваявалі алімпійскую 
“бронзу”, праходзілі допінг-
кантроль?

– Абавязкова! І ў гэтым плане 
не было нават хваляванняў, бо 
ведалі, што прымалі, і ведалі, як 
нас кантралявалі ўрачы.

– Сёння на слыху допінгавыя 
сканда лы.  Усясв е тнае 
антыдопінгавае агенцтва 
ўключыла ў спіс забароненых 
прэпаратаў мілдранат, які да 
1 студзеня 2016 года з’яўляўся 
дазволеным.

– Фармакалогія ў спорце 
– абавязковая справа, таму 
што нагрузкі неверагодныя і 
чалавеку з імі нейкім чынам 

трэба спраўляцца. Іншая справа, 
што пасля развалу Саюза ў 
нас, па сутнасці, знікла і такая 
спецыялізацыя, як спартыўная 
медыцына. Праблема – на 
ўсёй тэрыторыі пастсавецкай 
прасторы, а адсюль і скандалы. 
А ўвогуле, як мне падаецца, тут 
падзеі развіваюцца неадназначна. 
Возьмем той жа забаронены 
з нядаўніх часоў мілдранат, 
які дапамагае вытрымліваць 
нагрузкі спартсмену і, адпаведна, 
садзейнічае павышэнню 
спартыўнага выніку. Ды мы ж 
гэтым і займаемся – працуем на 
вынік. Тэнісісты падчас матчаў 
бананы ядуць, гэта ж таксама каб 
умацаваць арганізм. Іх таксама 
ўключаць у спіс забароненых? Той 
жа мілдранат ратуе спартсменаў 
ад перанапругі – не больш за 
тое. Чаму ўсе мінулыя гады гэты 
прэпарат быў дазволены, а зараз 
раптам яго забаранілі? Шмат 
пытанняў.

– Да Гульняў-1996 вы былі 
калі-небудзь у ЗША?

– За год да Алімпіяды 
адправіліся туды на зборы, 
каб адаптавацца. Методыкі 
на пр а ца в а ныя,  у р ачы 
кваліфікаваныя… Пралічвалася 
абсалютна ўсё! Таму з’ездзілі, 
прыгледзеліся да ўмоў на іншым 
кантыненце.

– Амерыка не стала для вас 
шокам?

– Я, наадварот, убачыў 
падабенства з Савецкім Саюзам. 
Усё такое ж агромністае, але, 
як кажуць, у больш яркай 
афарбоўцы. Праблем і там хапала, 
але ў кожнага свая праўда. У 1990-
я, натуральна, у нас складана было 
з тымі ж прадуктамі, але асабіста 
ў мяне былі свае каштоўнасці. 

– Але ж некаторыя 
спартсмены везлі з-за мяжы 
дэфіцытныя тавары, спрабавалі 
нейкім чынам сэканоміць, 
зарабіць…

– Шчыра скажу, я не ставіў 
мэту нешта прадаць, набыць, 
займець з гэтага. Тым не менш за 
трэцяе месца на Гульнях атрымаў, 
здаецца, каля 10 тысяч долараў, 
а гэта ў тыя часы былі даволі 
вялікія грошы. Хоць усё адносна. 
Мы бачылі, колькі атрымлівалі 
тыя ж замежныя спартсмены. 
Але кожнаму сваё. Зайздрасці не 
было, стараліся даказаць сваю 
перавагу найперш вынікамі. Я 
быў патрыётам і застаюся ім. 
Так выхавалі бацькі, за што ім і 
ўдзячны.

Жыццёвы падзел
– А вы – строгі бацька?
– Складана сказаць, 

ацэньваць усё ж такі павінны 

дзеці… Напэўна, не строгі. Я 
заўсёды стараюся патлумачыць, 
як не варта паступаць, каб 
не дапусціць глупства. І сына 
выхоўваў, як вучылі мяне бацькі. 
Зараз жыццё пабудавана так, што 
трэба хапаць, рваць, пераступаць 
цераз блізкіх і знаёмых. Я бачу, 
што многія маладыя людзі робяць 
менавіта так. Свет мяняецца і, 
лічу, не зусім у правільны бок. 
Грошы псуюць людзей – гэта маё 
меркаванне. А пасля трагедыі 11 
красавіка я і наогул зразумеў: 
грошы нішто ў параўнанні з тым, 
што можам згубіць у жыцці.

– Вы сказалі, што трагедыя 
змяніла вас.

– Яна змяніла не толькі мяне, 
але і ўсё маё жыццё. Былі нейкія 
спаборніцтвы, матэрыяльнае 
забеспячэнне, а пасля трагедыі ўсё 
гэта падавалася ўжо нікчэмнасцю. 
Мне паступалі прапановы з-за 
мяжы, давалі добрыя грошы, але 
я адмовіўся. Застаўся працаваць 
трэнерам у Беларусі. Некаторыя 
нават казалі: “Што ж ты згубіў 
свой шанц?” А навошта? Сёння 
для мяне грошы – паперкі з 
лічбамі, не больш за тое. Здароўе 
за іх не купіш і сына з магілы не 
падымеш…

З расказа Васіля Капцюха 
“Народнай Волі” 10 красавіка 
2012 года:

“11 красавіка 2011 года я быў 
на трэніроўцы, сын заставаўся 
дома. Здаецца, ён і ісці нікуды 
не збіраўся. Было цудоўнае 
надвор’е, наступіла сапраўдная 
вясна… А на трэніроўцы мне 
ўспомніўся маленькі Рома. Перад 
вачыма стаялі фрагменты, 
калі ён вучыўся хадзіць, цягнуў 
да мяне рукі ў дзіцячым ложку. 
Я яшчэ тады сказаў сваім 
вучням: “Беражыце кожнае 
імгненне жыцця. У ім столькі 
цудоўнага”. А ў вачах стаяў 
маленькі сын, які ўсміхаўся… 
Не, нічога дрэннага я не адчуў, 
але менавіта такія ўспаміны 
нахлынулі на мяне менавіта ў 
той момант, калі выбух ужо 
адбыўся. Я выйшаў з будынка, 
на вуліцы – людзі, якія плакалі. 
Усе некуды тэлефанавалі. Сам 
даведаўся, што адбылося. 
Адразу набраў Рому, тэлефон не 
адказваў. На машыне памчаўся 
дадому, забег у пакой сына – яго 
там не было. Жонка пайшла за 
маленькай Аленкай у дзіцячы 
садок, я пабег туды. Кажа мне: 
“А Рома ў вучылішча паехаў і 
бібліятэку”. Пачалі пралічваць 
час, калі пайшоў, крыху 
супакоіліся. Паводле нашых 
падлікаў, ён ніяк не мог аказацца 
на месцы выбуху. Але аказаўся… 
Магчыма, гэта лёс”. 

– Ці атрымалі вы нейкае 
маральнае задавальненне, калі 
даведаліся, што Уладзіслава 
Кавалёва і Дзмітрыя 
Канавалава, якіх суд прызнаў 
арганізатарамі і выканаўцамі 
тэракта, расстралялі?

– Якое тут можа быць 
маральнае задавальненне? Нават 
калі нехта здзейсніў жудаснае 
злачынства, трэба даць чалавеку 
шанц. Гэта складана многім 
зразумець, але я так лічу. Я 
згубіў сына, бацькі Кавалёва і 
Канавалава згубілі сыноў. Ні 
мне ад гэтага ні лягчэй, ні ім. 
Тады ў чым сэнс вышэйшай 
меры пакарання? Злачынстваў 
менш не стане. Я быў супраць 
смяротнага пакарання і да гэтага 
часу ўпэўнены, што зло спараджае 
зло. Жорсткасць спараджае 
жорсткасць. Яны вяртаюцца 
бумерангам.

– Як звычайна вы праводзіце 
дзень 11 красавіка?

– Апошнія пяць гадоў гэта для 
мяне самы цяжкі дзень. Хаджу на 
могілкі, у царкву, малюся. Я веру 
ў Бога, і ён заўжды са мной. Веру, 
што кожнаму сваё наканавана, бо 
ад лёсу не схавацца. І веру, што 
свет выратуе дабро.

Алесь СІВЫ.
Фота аўтара.

Васіль кАпцЮХ:

«Ужо пяць гадоў 11 красавіка  
для мяне самы цяжкі дзень…»

20 гадоў таму ён стаў бронзавым прызёрам па кіданні дыска на Алімпіядзе-96 у Атланце. Пяць гадоў таму страціў сына  падчас тэракта ў Мінскім метро.  
Васіль КАПЦЮХ распавядае “Народнай Волі”, як яго жыццё падзялілася на “да 11 красавіка 2011 года” і “пасля”.

БрАТЭрСТвА

Што нельга  
нікому аддаць…

Такая магчымасць, спадары-
ня Ірына, ужо была: невялічкая 
частка гэтых твораў экспанавала-
ся – на жаль, усяго некалькі дзён 
– у памяшканні ГА “Таварыства 
беларускай мовы імя Францішка 
Скарыны”. Тут можна было 
ўбачыць некалькі карцін вядо-
мага майстра пэндзля, сябра 
суполкі “Пагоня” Беларускага 
саюза мастакоў Алеся Цыркунова 
з яго ўкраінскай калекцыі, а так-
сама крыху ранейшых ягоных 
твораў – уражанняў ад паездкі 
ў Італію, у легендарную цыта-
дэль на гары Монтэ-Касіна, пры 
гераічным штурме якой напры-
канцы Другой сусветнай вайны 
пад шалёным агнём гітлераўцаў 
загінула шмат нашых землякоў…

Ваша нераўнадушнае пісьмо, 
паважаная спадарыня Ірына, я 
паказала Алесю Цыркунову і яго 
“баявому” таварышу, старшыні 
суполкі “Пагоня” Генадзю 
Драздову. Абодва відавочна 
сумеліся…

– Толькі не рабіце з нас 
нейкіх там герояў, – замахаў 
рукамі Алесь. – Як жа можна 
было не паехаць? Задумка спе-
ла спакваля. У тую восень-
скую дарогу рушылі неабыяка-
выя хлопцы – вядомыя Алесь 
Суша і Алесь Пушкін, самы 
малады і непаседны наш кале-
га, да таго ж папулярны сярод 
моладзі беларускі бард Андрусь 
Такінданг ды мы з Генадзем 
Драздовым. Апынуліся ў раё-
не памежнага паселішча Пескі 
(націск у маўленні месцічаў 
на літару “е”), да нашай групы 
далучыўся ўкраінскі мастак з 
Данецка Тарас Носар.

– Кропка ж гарачая, на слы-
ху ў многіх…

– Так, вельмі гарачая 

была, колькі разоў гэтыя 
Пескі пераходзілі з рук у рукі. 
Але калі мы тут апынуліся, 
было ўжо – праўда, са скры-
пам і парушэннямі – пэўнае 
ўціхамірванне. Хаця часця-
ком, асабліва па начах, як нам 
расказвалі, усё яшчэ ўзнікалі 
перастрэлкі.  Мы ж, на шчасце, 
за ўвесь час не чулі ніводнага 
стрэлу. 

– Значыць, трапілі ў самы 
“камфорт”?

– Ну, не зусім так. Трывога 
нейкая пачувалася. Блок-пасты 
стаялі насупраць адзін аднаго, 
раздзяляльная паласа – шыры-
нёй усяго ў некалькі сот метраў, 
і ўсё выдатна праглядалася. Так 
што ўсялякае магло здарыцца. 
Але мы былі добра экіпіраваныя. 
Украінскія сябры паклапаціліся, 
“узброілі” нас шлемафонамі і 
бронекамізэлькамі. Цяжэнныя, 
амаль пудовыя. Паспрабуй 
такія бадзёра-весела цягаць на 
сабе, “шпацыруючы” з мальбер-
там сярод руін. Так і хацелася 
скінуць хутчэй гэтую амуніцыю, 
што і рабіў далёка не маладзенькі 
Генадзь Драздоў. Я ж быў больш 
абачлівы.

– Можа быць, шаноўны 
“палахлівец” Алесь, вы згадае-
це коратка колькі эпізодаў, якія 
вас уразілі?

– О, іх процьма! Бальшыня 
– нібыта ўбачаныя праз смугу 

часу – 
перажытыя нашымі бацькамі 

ў ліхую гадзіну фашысцка-
га нашэсця жахі вайны. Самае 
страшнае – бязлюддзе разбура-
ных вёсак, суцэльнае спусташэн-
не. Дзе гаспадары тых закінутых 
хат, ці жывыя, ці ўдалося каму 
ўратавацца? Колькі ж народу 
палегла на зямлі, у якую спрад-
веку ўкладзена шчырая праца 
многіх пакаленняў!

– У вашых руках – томік 
Тараса Шаўчэнкі, які, відаць, 
нямала пабачыў. Адкуль ён у 
вас?

– Уявіце: разбітая ўшчэнт 
бібліятэка, горы рознага дру-
зу перамешаны з раскіданымі 
кнігамі. Падымаю адну. Трэба 
ж – Шаўчэнка! З часоў маёй 
маладосці, калі я вучыўся пры 
шахце ў Луганскай вобласці, 
палюбіў яго назаўжды. Для 
ўкраінцаў Шаўчэнка – зямны і 
вечна жывы бог, з ім яны – на 
стваральную працу і ў бой за ўсё, 
што дорага, што нельга нікому 
аддаць…

Гэтую кнігу, даволі важ-
кую, увесь час маю пры сабе, не 
развітваюся з ёю і не развітаюся 
– як з уласным абярэгам. 
Памятаеце словы з Купалавай 
паэмы “Тарасова доля”, пры-

свечанай вялікаму ўкраінскаму 
Кабзару: “Бо йшла доля бела-
руса з доляй украінца адналь-
кова – ў поце, слёзах церне-
вым гасцінцам”. Веру, нам ісці 
поруч і далей да новай долі, 
яна яшчэ наперадзе.

– Вы – аптыміст, і дзякуй 
Богу!

– Хацелася, каб не 
столькі на словах, як на 
справе. Як тыя патрыё-
ты, хто жыцці клаў дзеля 
сваіх перакананняў. Як і 
нашыя хлопцы, што разам з 
украінскімі братамі гінулі за 
свабоду Украіны. Сярод іх – 
Міхаіл Жызнеўскі і Алесь 

Чаркашын – іх светлай памяці 
мы і прысвяцілі свой пленэр. 
Людзі творчых прафесій, лічу, 
павінны ўсімі сіламі дапамагаць 
збыцца таму, чаго жадаем.

– А што ж, спадар Алесь, 
адказаць на запыт нашай 
чытачкі Ірыны Фактаровіч?

– Шчыра выбачаюся, але 
магчымасці паказаць свае рабо-
ты з таго пленэру у нас дома 
пакуль няма… Яны, канечне, не 
ўсе раўназначныя, магчыма, не 
ўсё ўдалося пры ажыццяўленні 
задумы. Але вельмі дорага, 
што ад украінскіх абаронцаў-
добраахвотнікаў, з якімі мы 
разам жылі ў тыя дні і для 
якіх зладзілі “паходную выста-
ву” (тым больш што некато-
рыя сталіся героямі нашых 
палотнаў), пачулі кароткае: 
“Дзякуй – праўда!” Мы бачылі 
іх твары, глядзелі ў іх вочы, і, 
думаецца, яшчэ будзем вяртацца 
да гэтай тэмы.

Дагэтуль стаіць уваччу быц-
цам бы звычайная, але разам з 
тым сімвалічная карціна: мірны 
працаўнік-трактар заворвае 
поле – засеянае смерцю, усыпа-
нае мноствам гільз ад снарадаў 
і куляў. Тут зараз іншая сяўба – 
спрадвеку жыццядайнага хлеба.

– А зараз, ведаю, вы 

вярнуліся з новай украінскай 
паездкі…

– Якраз на наша дарагое бела-
рускае свята Дзень Волі мы зноў 
бралі маршрут у Кіеў. На ласка-
вае запрашэнне Саюза мастакоў 
Украіны павезлі “абойму” нашых 
восеньскіх работ. Адбіралі 
іх прыдзірліва, з паўсотні 
напісаных узялі толькі трыц-
цаць. Да іх былі далучаны прыс-
вечаныя Украіне творы знанага 
мастака Аляксея Марачкіна, 
нашага калегі з Оршы Уладзіміра 
Анішчанкі і, канечне, Тараса 
Носара з Данецка. Для выставы 
прадаставілі нам умяшчальную 
залу ў Музеі гісторыі Украіны… 
Усё было проста здорава – шмат 
народу на выставе, непадроб-
най цікавасці да нашай працы. 
Дарэчы, гаспадары папрасілі 
пакінуць усю мастацкую 
экспазіцыю на цэлы год – з тым 
каб правезці яе па ўсёй Украіне, 
ад усходніх рубяжоў аж да 
Карпат. Для ўсіх нас гэта вялікі 
гонар і радасць.

– А самае галоўнае 
ўражанне тых дзён?

– Галоўнае – жыве сястра 
Украіна! Жыве, папраўдзе, 
пакуль яшчэ цяжка і небагата, 
але галоўнае сваё адваяванае 
багацце – Волю – гэтыя людзі 
нікому не аддадуць. Там, на 
іх зямлі, мы на поўныя грудзі 
глынулі паветра Свабоды. Подых 
Волі гарыць у вачах братоў-
украінцаў. Уразіў Кіеў – святоч-
най веснавой музыкай прыроды, 
што абудзілася ад сну. Паўсюль 
– на вуліцах, плошчах у розных 
мясцінах сталіцы іграюць аж 
да поўначы аркестры, у вачах 
маладых і старых, дзятвы, якая 
гуляе з бацькамі, ззяе агеньчык 
радасці… Веру, і мы дажывём да 
такога і разам са словамі “Слава 
Украіне!” на поўныя грудзі 
будзем пераканана і гэтак жа 
шматгалоса выгукваць “Жыве 
Беларусь!”.

Святлана КЛІМЕНЦЕНКА.
Фота Генадзя ДРАЗДОВА.

Мастакі ля ўкраінскага 
танка, разбітага падчас 

баёў (унізе – злева 
направа Генадзь 

Драздоў,  
Алесь Суша і Тарас 

Носар; уверсе – Алесь 
Пушкін і  

Алесь Цыркуноў).

Шаноўная рэдакцыя!
Не так даўна паглядзела па тэлекана-

ле “Белсат” відэарэпартаж “Пэндзлі замест 
аўтаматаў”. Ён пра нашых мастакоў, якія 
пабывалі ва Украіне з творчай вандроўкай 
ва ўсё яшчэ  неспакойных кропках у зоне 
АТА (антытэрарыстычнай аперацыі), непа-
далёк ад Данецка. Пабачыла на экране куп-
ку нашых таленавітых землякоў, якія не 
пабаяліся паехаць туды, каб душой дакра-
нуцца да бяды нашых суседзяў-братоў, на 
якіх у наш – быццам бы мірны – час абрыну-
лася вайна.

Яны выправіліся туды па добрай волі – 
без афішыравання, без геройскага пазёрства 
і гучных заяў – па-беларуску сціплыя, роз-
ныя ўзростам, характарам і мастакоўскім 
почыркам творцы. Не ведаю, як хто, а я лічу 
іх сапраўднымі мужчынамі, абаронцамі міру, 
свабоды і права кожнага народа ладзіць жыц-
цё на сваёй зямлі па ўласнай волі.

Ведаю: прэзентацыя карцін, што 
з’явіліся вынікам той восеньскай вандроўкі, 
прайшла ў Пасольстве Украіны ў Мінску. 
Падкажыце, дзе шырокаму колу гледачоў 
можна пазнаёміцца з плёнам не зусім звы-
чайнага пленэру, сказаць “дзякуй” нашым 
творцам?

З павагай –
Ірына ФАКТАРОВІЧ.

Мінск.

СрЕЗ ЖИЗнИ

Ульяна пИТЫк:
«Распределение  

в глубинку –  
это не трагедия»

В прошлом году Ульяна ПИТЫК окончила 
Витебский медицинский университет и сейчас 
отрабатывает распределение в туберкулезной 

больнице Богушевска. 
У девушки была возможность остаться 
работать в Витебске, но она выбрала 

периферию. Признается, что не жалеет.
О том, как живется молодому специалисту  

на селе, почему не стоит бояться 
распределения и о чем мечтают начинающие 

врачи, Ульяна рассказала  
«Народной Воле».

Досуг по-богушевски
– Ульяна, как вас встретила 

периферия?
– Богушевск – городской 

поселок, который находится в 60 
километрах от Витебска. В боль-
нице я работаю с августа минув-
шего года и пока ни разу не пожа-
лела, что не осталась в Витебске. 
Считаю, что для начинающего 
медика периферийная больница 
-- хорошее место для получения 
опыта. В целом мне осталось 
отработать более двух лет. 

– Вы снимаете квартиру? 
– У меня там живет бабуш-

ка, и поэтому я не претендова-
ла на служебное жилье. Иногда 
я остаюсь у бабушки, нередко 
приходится ездить в Витебск и 
утром возвращаться обратно. 
Это, наверное, единственное, что 
усложняет для меня работу в рай-
оне.

– А почему, на ваш взгляд, 
выпускники боятся ехать в глу-
бинку на отработку? 

– Из университета многие 
выпускаются в 24–25 лет, и к 
этому времени у некоторых уже 
есть семьи. Понятно, что люди 
не хотят расставаться и жить по 
отдельности. 

Но если вспомнить мой 
выпуск, то ребята уезжали в реги-
оны и начинали работать. А что 
делать? Стоимость учебы на плат-
ном отделении в медицинском 
университете составляет около 
двух тысяч долларов в год. Мало 

кто сегодня готов выплатить 
такие деньги и избежать распре-
деления. 

Понятно, что нельзя сравнить 
городской досуг и деревенский. 
Например, в Богушевске есть два 
бара, которые работают только по 
вечерам и по выходным. Вот и 
все развлечения. Одним словом, 
с досугом для молодежи трудно.  

Благородная 
профессия 

– В медицинский универси-
тет традиционно один из самых 
высоких конкурсов. Чем моло-
дежь привлекает эта профессия, 
учитывая, что больших денег в 
Беларуси докторам не платят?

– Я тоже часто об этом заду-
мываюсь (смеется). На мой 
взгляд, еще есть люди, которые 
считают работу доктора благо-
родным занятием. Потому моло-
дежь и идет, не задумываясь, что 
сегодня медицина – это не самая 
высокооплачиваемая сфера дея-
тельности. Да и того уважения 
к профессии учителя и доктора, 
какое было в начале прошлого 
века, уже давно нет. 

– А что может позволить 
сегодня врач-интерн на свою 
зарплату?

– Дешевые продукты и оплату 
коммунальных услуг (смеется). 
В городе молодой врач получа-
ет 2–2,5 миллиона, в районной 
больнице заработок выше за счет 
выплаты «сельских» денег. Таким 

образом, молодежь привлекают 
на район. Знаю людей, которые 
после отработки остались жить и 
работать в городском поселке. 

Из распределения в глубинку 
не нужно делать трагедии. В рай-
онных больницах иной раз уста-
новлено лучшее оборудование, 
чем в областных центрах. А вот 
состояние многих местных боль-
ниц оставляет желать лучшего. 
Многие учреждения нуждаются в 
ремонте.

– Ульяна, а о чем вы при 
встрече разговариваете с одно-
курсниками, которые также 
отрабатывают в глубинке?

– Конечно, о низких зарпла-
тах. Я сейчас не говорю о том, что 
начинающим докторам нужно все 
и сразу, но иметь семью и жилье, 
по-моему, вполне нормальное 
желание. Но при сегодняшней 
зарплате о семье говорить не при-
ходится. 

Также хочется, чтобы между 
медиками и пациентами склады-
вались уважительные отношения. 
Сейчас у многих людей одно мне-
ние: врач – это обслуживающий 
персонал, и вести себя с ним мож-
но как угодно. Больной читает о 
своем недуге в интернете и счита-
ет, что знает больше доктора. Или 
человек обращается с запущенной 
болезнью и во всем обвиняет вра-
ча, так как тот, на его взгляд, не 
может оказать должную помощь. 

Роман ВАСЮКОВИЧ.

Партрэт пэндзля  
Алеся Пушкіна  

"Дзяўчына з блок-паста".

СуД Ды СпрАвА

За што 
судзяць 

80-гадовага 
Аляксандра 
Лапіцкага?
Учора ў судзе Фрунзенскага 

раёна Мінска пачаўся разгляд 
крымінальнай справы па 
абвінавачванні 80-гадовага 
мінчаніна Аляксандра Лапіцкага 
адразу па трох артыкулах 
Крымінальнага кодэкса. Інвалід  
II групы абвінавачваецца ў абразе 
прэзідэнта, прыніжэнні гонару і 
годнасці генеральнага пракурора і 
суддзяў.

“Дзесяць гадоў таму 
асудзілі майго сына, я доўгі час 
дабіваўся, каб у той справе 
была справядлівасць, – распавёў 
Аляксандр Нікіфаравіч. – Пісаў 
усё, што думаю пра гэтую 
ўладу і судовую сістэму, у сваім 
блогу ў інтэрнэце, а сёння мяне 
абвінавачваюць у тым, што, 
маўляў, дасылаў электронныя 
лісты з абразамі прэзідэнта, 
генпракурора і суддзяў. Дарэчы, 
у студзені гэтага года мяне 
хацелі прызнаць псіхічна хворым. 
Міліцыянеры прапанавалі сесці ў 
машыну, каб “з’ездзіць і закрыць 
крымінальную справу”. Адвезлі ў 
псіхіятрычную бальніцу. Праўда, 
там мяне пратрымалі ўсяго 
два дні. Урач сказаў, што ён 
людзей лечыць, а не займаецца 
палітычнай псіхіятрыяй”.

Паводле слоў  кіраўніка 
зарэгістраванай у Кіеве 
арганізацыі “Прававая дапамога 
насельніцтву” Алега Волчака, 
пра гэтую крымінальную справу 
Аляксандр Лапіцкі даведаўся 
толькі тры тыдні таму, калі 
прыйшла позва з’явіцца ў суд.

“Да таго ж высветлілася, што 
судова-псіхіятрычная экспертыза 
прызнала пенсіянера чалавекам, у 
якога ёсць псіхічнае расстройства, 
– працягвае праваабаронца. 
– На судзе сведкі тым не менш 
ахарактарызавалі Аляксандра 
Нікіфіравіча станоўча, сказалі, 
што ніякіх неадэкватных 
паводзін за ім не назіралі. Да таго 
ж такія экспертызы праводзяцца 
як мінімум некалькі тыдняў, але 
ніяк не два дні, што інвалід правёў 
у Навінках. І на ўліку ў псіхіятраў 
ён раней не стаяў. Дарэчы, сем 
ці восем разоў міліцыя адмаўляла 
ва ўзбуджэнні крымінальнай 
справы, але пракуратура 
настойвала… Не даказала 
камп’ютарная экспертыза 
і той факт, што менавіта 
Аляксандр Лапіцкі дасылаў лісты 
суддзям і генпракурору са свайго 
камп’ютара. Адвакат пенсіянера 
папрасіў спыніць гэтую справу за 
адсутнасцю складу злачынства”.

Рашэнне суд плануе вынесці 
сёння, 12 красавіка.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.



12 крÀсÀвiкÀ 2016 ã.
http://www.nv-online.info88

ШАШКі

уСМіХніЦЕСЯ!

К А Л Е й Д А С К О П 

ЗАКуЛіССЕ

У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва ўступ лен ня ў 
пе рапiску пакiдае за са бой. за iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз
вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом 
друку». Лп №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. падпiса на ў друк 11.04.2016 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 26 050 экз. за каз № 1379

Адрас рэдакцыi:
220030, Мiнск, вул.Энгельса, 34а.

Прыёмная: тэл./факс (017) 3286871.
Тэл. рэкламнага аддзела:   

(017) 3286609
nvonlineinfo@gmail.com         
http://www.nv-online.info 

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

***
Тры вучоныя-біёлагі вядуць 

навуковую спрэчку. Адзін кажа:
– Жыццё пачынаецца ў 

момант нараджэння.
– Не, жыццё пачынаецца ў 

момант зачацця, – не пагаджа-
ецца другі.

– Не, калегі! – упэўнена 
заяўляе трэці. – Жыццё пачына-
ецца тады, калі жонка з дзецьмі 
з’язджае на лецішча!

***
Жонка пытаецца ў мужа:
– Сёма, ты нічога не 

заўважаеш?

– Не, а што?
– Я была ў салоне 

прыгажосці…
– І што – ён быў зачынены?

***
Выдзяляць грошы на бараць-

бу з карупцыяй – гэта тое ж 
самае, што выдзяляць гарэлку на 
барацьбу з п’янствам.

***
У бібліятэцы.
– У вас ёсць кнігі пра суіцыд?
– Так. Але мы іх 

наведвальнікам не выдаём.
– Чаму?
– Яны іх не вяртаюць.

Такой он, 

Корж!
Мать – о сыне, песни которого  

в наушниках у каждого третьего пацана.

Крем «СУСТАРАД» 
содержит комплекс натуральных ингредиентов, 

устраняет неприятные ощущения в суставах, 
помогает при радикулите, артритах.

«СУСТАРАД» – натуральный, органический крем, относящийся к 
целебной косметике, интенсивного, глубоко проникающего действия 
на основе нативных остеобластных и хондроцитных клеток пантов 
алтайского марала. Панты алтайского марала более двух тысяч лет 
применяются как средство, в котором на генном уровне заложена про-
грамма на восстановление. Также в состав крема входят млечные соки 
алтайских укрепляющих растений, оказывающих благотворное влияние 
на негативные симптомы в суставах при радикулите, артрозе. Состав 
подобран так, что его ингредиенты усиливают друг друга, а в результате 
получается хороший эффект. 

Большим достоинством крема «СУСТАРАД» является его быстро-
действие. Буквально через считанные минуты после нанесения крема 
неприятные ощущения начинают отступать вплоть до полного исчез-
новения. Регулярное применение крема «СУСТАРАД» в течение одного-
полутора месяцев обычно приводит к полному исчезновению симпто-
мов и негативных ощущений в суставах. Одной упаковки достаточно на 
полтора-два месяца. Попробуйте, оно того стоит.

Не является лекарственным средством.
Сертификат соответствия № РОСС 

RU. 0001.511656. до 31.10.2017. 
ТС. № RUД-RU. АЕ 96. В. 01459 

до22.06.2018.
Приобрести «СУСТАРАД» 

можно в аптечном магазине  
«Мир здоровья» по адресу 

г.Минск ул.Козлова, 8.  
Тел: 285-35-17. По Беларуси  

можно заказать наложенным пла-
тежом по тел.:  

(МТС) (8-029) 234-43-73,  
 (Vel) (8-029) 325-71-70.

ЧУП «СОДРОФАРМ» УНП190571481. ИП Зильбур Г.В. 
УНП 191018046 св-во от 22.04.2008.

Парень из глубинки, из горо-
да Лунинца, первый белорусский 
музыкант, который без админи-
стративной поддержки собрал 
на свой концерт зал «Минск-
Арены». А это 13.000 человек. 
Образование у этого полешука  
– неоконченное высшее, обая-
ние – стопроцентное, попада-
ние в нерв поколения – на все 
пятьсот. Свое первое музыкаль-
ное видео он выпустил в 2012 
году, летом следующего года стал 
участником премии «Муз-ТВ» в 
номинации «Прорыв года», а в 
2014 году Макс Корж победил в 
номинации «Альбом года» пре-
мии «Муз-ТВ». В общем, яркая 
персона молодежной музыкаль-
ной культуры, талантливый 
исполнитель в стиле хип-хоп и 
танцевального сэта. 

Макс Корж, говорят, неохот-
но дает интервью. Но мы пошли, 
вернее, поехали другим путем 
– встретились в Лунинце с его 
мамой. Что спрашивают у роди-
телей звезды? Правильно: как 
рос, как учился, о чем мечтал? 
Банально, но это если банален 
ты и твоя повседневность. А если 
собираешь стадионы-тысячники, 
и твои песни в наушниках у каж-
дой третьей девчонки и паца-
на, и ждут тебя на Байконуре, в 
Красноярске, Твери, Тель-Авиве 
и Риге, то, извините, здесь важно 
и интересно все. Поэтому маму 
Макса – Валентину Степановну 
КОРЖ – мы расспрашивали, 
может быть, и недолго, но с 
большим любопытством и при-
страстием.

– Когда вы с мужем пер-
вый раз побывали на концер-
те сына? И что чувствовали, 
Валентина Степановна, помни-
те?

– Это было три года назад, 
кажется, накануне 8 Марта, – да 
и так ли важны даты? Но помню, 
что в Минске во Дворце спорта 
был полный зал. Нашу семью 
посадили в VIP-ложу... Я смотре-
ла на чашу зала и не верила, что 
люди специально пришли послу-
шать песни моего сына. Боже! И 
так весь концерт: один глаз на 
сцену, другой в зал: как реаги-
руют?.. Волновалась я очень, вот 
главные воспоминания о первом 
концерте Максима. Признаюсь, 
мы с отцом не верили в его 
музыкальную карьеру. Но он нам 
доказал! Сам! Все сам.

– А как вы думаете, откуда 
это у него – «все сам»? Кто у вас 
в семье главный локомотив?

– Батька. Максим весь в 
него, в Анатолия Ивановича 

Коржа. Смелость, риск, 
напор… Мы, напри-
мер, с мужем пер-
вые в Лунинце 
стали торговать 
стройматериа-
лами. Помню, 
много лет 
назад пришли 
на наш городской рынок, муж 
посмотрел вокруг: под козырь-
ками тряпочки разноцветные 
на ветру колышутся – платья, 
сарафаны, халаты. И говорит: 
«Нет, Валентина. Надо браться 
за дело основательнее». Вот так 
появился наш семейный биз-
нес – магазин «СтройДомСам». 
Правда, сейчас продажи уже не 
те, у людей прежних денег нет. 
По сути, работаем сейчас на 
налоги – на государство. 

– А теплица возле дома 
есть? На ваших землях, кажет-
ся, основной доход людям при-
носят ранние овощи.

– Мы с теплиц начинали. 
Выращивали когда-то огур-
цы, солили их, возили про-
давать в Россию. Теперь – нет. 
Сосредоточились на главном 
бизнесе – стройматериалах. 
Товар как местный, так и зака-
зываем из Минска. Удобно.

– Но сына к своему делу не 
склонили. Он вообще музы-
кальное образование имеет? 
Сейчас, знаете, по-разному в 
звезды выбиваются.

– Он окончил музыкальную 
школу по классу фортепиано. 
Опять-таки – отец лично отвел 
его туда еще ребенком, потому 
что когда сын в детстве 
выбирал игрушку, то это 
непременно был горн 
или барабан, то есть что-
нибудь звучащее. Потом 
Максим учился в школе с мате-
матическим уклоном. Правда, 
после 9-го класса учитель мате-
матики сказал, что не возьмет 
его в свой спецкласс: мол, мыш-
ление у вашего сына лучше всех, 
но ведь лодырь! И вдруг Максим 
так разозлился: «А я докажу, 
докажу!» И поступил в лицей. 
Было ему, конечно, трудно. Я 
даже иногда говорила: «Бросай 
музыкалку. Две школы не вытя-
нешь!» – «Нет, буду добивать, раз 
начал». Максим лидер по приро-
де. Ему во всем нужно только 
первое место. Если второе – он 
аж заболевает от переживания. 

– И добивается первого. 
Логично!

– После лицея поступил в 
БГУ, самый лучший университет 
Беларуси, на факультет между-

народных отношений. Конечно, 
мы гордились. И вдруг гром сре-
ди ясного неба: «Ухожу из уни-
верситета делать музыкальную 
карьеру». У меня почти истери-
ка. Я решила: все, связался с пло-
хой компанией… Мы с отцом 
так расстроились… Даже рассер-
дились, и, знаете, перестали ему 
помогать, отдалили, так сказать, 
от семейного бюджета. Нет, не 
жестко, но так, чтобы парень 
прочувствовал: за поступки надо 
отвечать. На питание деньги 
давали – и все. Хлеб без масла. А 
он помощи и не попросил: взял 
и доказал нам. И прославился! 
В прошлом году сделал подарок: 
возил всю семью в Таиланд на 
отдых – и меня с отцом, и сватов 
наших, и жену свою Танечку с 
дочуркой. В общем, целым отря-
дом ездили. 

– Что сказать, хороший сын 
и зять! Я посмотрела на его 
официальный сайт – сейчас у 
Макса идет большой гастроль-
ный тур по России, потом 
будут страны Балтии, летом – 
Израиль.

– Я ж не верила, не пускала 
его… 

– А что даже в Лондоне, 
в столице Соединенного 
Королевства Великобритании, 
ваш Макс, мальчик из белорус-
ского Лунинца, будет высту-
пать, верили?!

– В Лондоне? Прошлой осе-
нью?!. Я даже не знала. Отец, тот 
в курсе всех гастрольных марш-
рутов и новостей. А я так занята 
в магазине, что мне главное, что-
бы сын и его семья были здоро-
вы. Собственно, кто знает, как 
там дальше сложится музыкаль-
ная судьба? Макса ведь не все 
признают. Даже так некоторые 
говорят: «Что за бред?» Зритель 
Макса – это студенты, молодежь 
– те толпами на его концерты 
ходят. Сам же Максим славы не 
любит, нет. С нашими соседями 
по-прежнему дружит. И одевает-
ся очень скромно. Я даже пере-
живаю: раз уж ты звезда… А все 
ходишь в одной футболке.

– А вот в Украину Макса 
недавно не пустили. Вы в курсе 
дела?

– Да. За то, что выступал в 
Крыму в 2014 году. 

– Но любопытно, что осе-
нью 2015-го его в Украину еще 
пустили – был сольник в Киеве 
7 ноября. И Дворец спорта, как 
всегда, полный. А в начале мар-
та 2016-го во въезде уже отка-
зали…

– Признаюсь, мы с отцом 
даже рады: а вдруг бы  на кон-
церце произошла провока-
ция?! Сейчас там все возможно. 
Правда, Макс говорит: «Хорошие 
хлопцы в Украине. Жалко их». 
Но, по-моему, знаете, лучше 

пусть все устоится, а потом кон-
церты. Пусть наведут порядок в 
своей стране.

– Кто для вашего сына всег-
да был авторитетом?

– Отец! К батьке Максим 
до сих пор прислушивает-
ся. Написал песню, снял клип 
– отец ему порой до сих пор 
советы дает. Наш сын вообще 
человек очень трудолюбивый. В 
Таиланде, например, мы бездель-
ничали, а он учил английский. 
А домой в Лунинец приезжа-
ет: максимум вечер отдохнет с 
товарищами, а потом за инстру-
мент – свои минусовки писать. 
Иногда боюсь, чтоб не надорвал-
ся в психологическом смысле. Я 
его всегда предупреждаю: «Если 
спад, сын, не переживай. Спад – 
это нормально, это не повод для 
депрессии». А то у артистов от 
перегрева случаются такие тра-
гедии... Сцена голову кружит. А 
если еще и выпивка? Но Макс не 
пьет, не курит, только в спорт-
зал вот не ходит: качаться ему 
просто некогда. На сноуборде, 
правда, физическую нагрузку 
себе дает: катается, и вечно у 
него колени разбитые.

– А как решен у вашего 
сына квартирный вопрос?

– Решен положительно! 
Максим построил на проспекте 
Дзержинского в Минске трех-
комнатную квартиру. Но еще не 
живет там, делает ремонт. Я с 
советами не лезу, а то еще невест-
ка обидится. А пока они с женой 
в однушке – мы ее сыну купили, 
когда он учился в университе-
те. Невестка наша Танечка тоже 
родом из Лунинца. Видели ее 
фотографию? Красивая девушка. 
Они любят друг друга. Растят 
теперь нам внучку Эмилию.

– Скоро Пасха. Ждете сына 
к празднику?

– И сына с невесткой, и доч-
ку с зятем. Люблю, когда мои 
дети собираются за празднич-
ным столом. Он будет красивый 
и изобильный – а как же, роди-
тельский стол. Что приготовлю? 
Мужчины у нас любят мясо. Так 
что отборные отбивные – это в 
меню без вариантов.  

Елена МОЛОЧКО.
г.Лунинец.

Макс КОРЖ: 28 лет, музыкант, делающий стремитель-
ную карьеру прямо на наших глазах. «Крутой!», «Красава!», 
«Жги, брат!», «Мурашки по коже!» – пишут ему взахлеб на 
сайте поклонники. Это высшая похвала фанатов.

СЕМЕйнАЯ прЕЗЕнТАЦИЯ

Надзвычайны і Паўнамоцны 
Пасол Беларусі ў Францыі 
Павел Латушка днямі даў 
інтэрв’ю французскаму часопісу 
“Саветнік”.

“Народная Воля” прапануе 
некаторыя цікавыя моманты 
гэтай размовы.

– Колькі беларусаў 
пражывае цяпер у Францыі?

– Паводле нашых падлікаў, 
у Францыі пражывае 5000–6000 
беларускіх грамадзян, хоць гэтая 
статыстыка вельмі адносная і 
патрабуе ўдакладнення. Беларускі 
народ не схільны да актыўнай 
міграцыі. А Францыя не 
знаходзіцца ў ліку прыярытэтных 
для беларусаў краін па жаданні 
пражываць за мяжой.

– Некалькі гадоў запар 
вы праводзіце маштабныя 
Дні беларускай культуры ў 
Францыі, а таксама іншыя 
мерапрыемствы ў розных 
галінах мастацтва. Яны цікавыя 
французскай грамадскасці?

– Ёсць адчуванне 
першаадкрыцця беларускай 
культуры ў Францыі. Культура – 
гэта імідж краіны, і правядзенне 
такіх мерапрыемстваў уплывае 
на ўспрыманне нашай краіны ў 
Францыі.

Мы паказалі французскай 
публіцы балет «Лебядзінае 
возера» Пятра Чайкоўскага 

ў выкананні Вялікага тэатра 
Беларусі, правялі Дні беларускага 
кіно ў Ліёне, выставу сучаснага 
выяўленчага мастацтва Беларусі 
«Забор». У мінулым годзе мы 
таксама ўпершыню ўдзельнічалі 
ў адной з самых прэстыжных 
выстаў у Францыі «ArtCapital» 
у Grand Palais. Гэтая выстава 
праходзіць ужо на працягу 
дзясяткаў гадоў пад патранажам 
прэзідэнта Францыі. Упершыню 
наш скульптар і мастак атрымалі 
прэмію асацыяцыі барона 
Тэйлара, якая была заснавана ў 
1844 годзе.

Пачынаючы з 2014 года, мы 
пачалі адзначаць традыцыйныя 
святы, напрыклад свята «Купалле». 
Свята праходзіла на мосце праз 
Сену насупраць Эйфелевай 
вежы. Дзяўчыны кідалі вянкі і 
прапаноўвалі французскім 
хлопцам скокнуць у Сену, 
гэта народная традыцыя 
– трэба злавіць вянок, 
які плыве па вадзе, 
тады дзяўчына будзе 
абавязана выйсці 
замуж за таго, хто гэты 
вянок дастаў. На жаль, 
ніхто з французскіх 
хлопцаў не адважыўся 
(смяецца). Святкаванне 
беларускіх калядак у 
Парыжы выклікала 
вялікую цікавасць.

– Як вы супрацоўнічаеце 
з французскім бізнесам пры 
арганізацыі культурных 
праектаў?

– Для мяне заўсёды было 
важна развіццё дзяржаўна-
прыватнага партнёрства ў 
рэалізацыі культурных праектаў. 
Пашырэнне палітры праектаў, іх 
колькасці магчыма шмат у чым 
дзякуючы прыцягненню сродкаў 
спонсараў і мецэнатаў. “Danone 

Беларусь” падтрымаў «Першыя 
беларускія тэатральныя 
сезоны ў Францыі». Хутка ў 
Парыжы пройдзе спектакль 
Нацыянальнага акадэмічнага 
тэатра імя Янкі Купалы 
пры фінансавай падтрымцы 
“Renault Беларусь”. Таксама мы 
дзякуем кампанію “Peugeot-
Citroen Belarus” за набыццё для 
пасольства раяля.

– Якія мерапрыемствы вы 
плануеце правесці для дзіцячай 
і маладзёжнай аўдыторыі?

– 2016 год аб’яўлены 
ЮНЕСКА Годам Леона Бакста, які 
нарадзіўся ў Гродне і з’яўляецца 
аўтарам сцэнаграфіі да балетаў 
знакамітага Дзягілева. Плануем 
малюнкі дзяцей з Гродзенскай 
вобласці паказаць у Парыжы 
ў штаб-кватэры ЮНЕСКА. У 
дзяцінстве я займаўся ў студыі 

выяўленчага мастацтва і заняў 
першае месца на конкурсе 
дзіцячага малюнка. У 
прысутнасці ўсёй школы 
мне ўручылі падарунак – 
шахматы. Гэтае ўражанне 
дзяцінства засталося 
са мной да гэтага часу. 
Перакананы, што ўдзельнікі 
конкурсу дзіцячага малюнка 

ў Парыжы запомняць гэту 
падзею на ўсё жыццё, а можа, 

кагосьці гэта прастымулюе стаць 
прафесійным мастаком.

26 мая мы адкрываем 
«Першыя беларускія музычныя 
сезоны» разам з асацыяцыяй 
«Жыццё ў музыцы» і 
яе прэзідэнтам Георгіем 
Сасноўскім. Для ўдзелу ў гэтым 
мерапрыемстве мы будзем 
запрашаць маладых беларускіх 
музыкантаў. А ў 2017 годзе 
Мінскі тэатр лялек пакажа ў 
Парыжы дзіцячы спектакль на 
рускай мове.

Мы ўпершыню возьмем 
удзел з беларускім павільёнам 
у «Восеньскім салоне» на 
Елісейскіх палях у кастрычніку, 
а фінансавую падтрымку нам 
аказвае “Белгазпрамбанк”.

– Праўда, што вы 
арганізоўваеце канцэрт 
калектыву «Песняры» ў 
Парыжы?

– Так, славуты беларускі 
калектыў «Песняры» дасць 
канцэрт у Парыжы ў кастрычніку 
гэтага года. Сімвалічна, што 
«Песняры» апошні раз выступалі 
ў Францыі сорак гадоў таму 
з Уладзімірам Мулявіным і 
гэта было ў Канах. Партнёрам 
гэтага мерапрыемства выступае 
французская кампанія, у якой 
працуе расіянін Жорж Іваноў. Ён 
аказвае фінансавую падтрымку 
гэтаму праекту. Спадзяюся, што 
на кастрычніцкім канцэрце будзе 
аншлаг.

Павел Латушка набыў раяль
І запрасіў “Песняроў” у Парыж.

ФуТБОЛ

Дэбютанты 
заінтрыгавалі…

Пасля двух тураў чэмпіянату краіны па футболе ў 
вышэйшай лізе сярод лідараў – два дэбютанты лігі – 

“Іслач” і “Крумкачы”.
Вось вынікі 2-га тура: “Граніт” (Мікашэвічы) – “Іслач” (Мінскі 

раён) – 0:1, “Крумкачы” (Мінск) – “Нёман” (Гродна) – 2:1, “Дынама” 
(Брэст) – “Мінск” – 0:3, “Дынама” (Мінск) – “Гарадзея” – 2:0, “Нафтан» 
(Наваполацк) –»Славія» (Мазыр) – 0:1, «Слуцк» – “Тарпеда” (Жодзіна) 
– 1:1.

Турнірнае становішча
Каманды Г В Н П М А
1. Дынама (Мн) 2 2 0 0 4–0 6
2. Мінск  2 2 0 0 4–0 6
3. Іслач  2 2 0 0 3–0 6
4. Крумкачы 2 1 1 0 3—2 4
5. Славія  2 1 1 0 2–1 4
6. БАТЭ  1 1 0 0 4–1 3
7. Шахцёр 1 1 0 0 1–0 3
8. Слуцк  2 0 2 0 2–2 2
9. Белшына 1 0 1 0 1–1 1
10. Граніт 2 0 1 1 1–2 1
11. Нёман 2 0 1 1 2–3 1
12. Тарпеда-БелАЗ 2 0 1 1 1–3 1
13. Віцебск 1 0 0 1 0–1 0
14. Гарадзея 2 0 0 2  0–3 0
15. Нафтан 2 0 0 2 0–3 0
16. Дынама (Бр) 2 0 0 2 1–7 0

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
P.S. У табліцы не ўлічаны вынікі матчаў “Белшына” (Бабруйск) – 

“Віцебск” і БАТЭ (Барысаў) – “Шахцёр” (Салігорск), якія адбыліся ўчора 
ўвечары.

Шашачныя 
кампазітары,  

на старт!
Аб’яўлены другі этап XVIII 

чэмпіянату Беларусі па шашачнай 
кампазіцыі 2016 года.

Чэмпіянат праводзіцца 
завочна з 1 мая да 20 снежня 
2016 года ў пяці раздзелах 
шашак-100 (міжнародныя шашкі): 
“Мініяцюры”, “Праблемы”, 
“Эцюды”, “Задачы”, “Дамачныя 
праблемы”. Кампазіцыі разам з 
анкетнымі дадзенымі дасылаюцца 
на электронны адрас каардына-
тара – Пятра Аляксандравіча 
Шклудава (shkludov@mail.ru) 
або звычайнай поштай на адрас: 
211446 г.Наваполацк-6, а/я-4.

Апошні дзень адсылкі кампа-
зіцый – 30 красавіка 2016 года.

Супаставім 
рашэнні

Праверце рашэнні заданняў 
аўтарскaга бліц-конкурсу, які 
прапанаваў магілёўскі майстар 
Дзмітрый Камчыцкі.

№1 – b6, b2, bc5, g3(f2A), h8, b8, 
g1 x A(f4), f8, b8 x

№2 – c7(b6), c7, d8, a5, e3 x 
№3 – b8(a1), e7(f6), de5, g5, h8 x 
№4 – d8(e3A), b4, a3 x A(d6), h6, 

a3 x №5 - b8, b6, a7, c1 x
Першымі свае адказы даслалі 

Віталь Варушыла, Іван Наўроцкі 
(Мінск), Аляксандр Шурпін 
(Івянец), Уладзімір Бандарык (в. 
Лугавая Слабада Мінскага раёна).

На гэты раз лепшыя адказы 
былі ва Уладзіміра Бандарыка. Ён 
і стаў пераможцам.

Прапануе 
пастаянны чытач

Новы бліц-конкурс прапануе 
наш пастаянны аўтар з Мінска 
Іван Наўроцкі. Прапануецца пяць 
праблем-100. Ва ўсіх заданнях 
белыя пачынаюць і выйграюць. 
Параможцу чакае прыз ад аўтара 
– шашачная кніга.

№1 Белыя: 18, 19, 22, 23, 24, 38, 
43, 44 (8).

Чорныя: 4, 11, 15, 21, 27, 31, 32, 
35, 40 (9).

№2 Белыя: 11, 12, 13, 16, 17, 18, 
19. 40 (8).

Чорныя: 2, 6, 27, 32, 33, 35, 37, 
41, 43 (9).

№3 Белыя: 20, 22, 24, 26, 27, 28, 
30, 31, 34 (9).

Чорныя: 9, 11, 12, 13, 19, 23, 36, 
41, 43 (9).

№4 Белыя: 13, 18, 20, 25, 28, 29, 
33, 41, 47 (9). 

Чорныя: 4, 7, 9, 14, 15, 17, 36, 
38, 42 (9).

№5 Белыя: 17, 21, 22, 27, 32, 34, 
37, 38, 40, 42, 43 (11).

Чорныя: 8, 9, 10, 13, 19, 23, 24, 
29, 39, 45 (10).

Нашы госці
Прапануе госць нашай 

рубрыкі Генадзь Андрэеў з Латвіі.
№6 Белыя: 48, 50, 39, 28, 21, 17, 

19, 20, 14 (9).
Чорныя: 37, 31, 26, 29, 22, 6, 8, 

1, 3 (9).
42, 39, 12, 9, 3, 2х.

Свае творы ў рускіх шашках 
прапануе Мікалай Зайцаў з 
Баранавічаў. Заданне: белыя 
пачынаюць і выйграюць.

№7 Белыя: дамкі e1, f2, g3, 
шашка f4 (4). Чорныя: дамкі c7, f6, 
простая h2 (3).

e5! (d6A), c5, g5 x A(g1), b8 (a7B), 
f2, a7, g1 x B(f2), g3х.

№8 Белыя: дамкі d6, f2, шашкі f4, 
g3 (4). Чорныя: дамка f6, шашкі 
g7, h2 (3).

g5! (h4A), e1 (f2B), g3 x B(f4), g3 
,h4 x A(h6), h4(d8CDE), e7 x.

D(a1), e5 x E(g5), e5(a1F), h8 x 
F(b2), a1 x.

№9 Белыя: дамка h6, шашкі 
b4, g1, h2 (4). Чорныя: дамка c1, 
шашкі d4, d6, h4 (4).

с5 (b4A), g3, a3 x A(b6), g3, e3 x.
№10 Белыя: дамкі d4, d8, g5 (3). 

Чорныя: дамка b4, шашкі g3, h8(3). 
h4 (h2A), g3, g7, a5 x A(e1), f2 

(g3B), g7 x B(h4), f6 x.
На заканчэнне новы эцюд-64 

ад вядучага рубрыкі, які таксама 
адпавядае жанру “Мініяцюры”.

№8 Белыя: шашкі a5, b4, c7, h4 
(4). Чорныя: шашкі d4, d8, e7, f4 
(4).

Знайдзіце выйгрыш белых 
самастойна.

Свае лісты дасылайце на 
адрас: 220030 Мінск, вул.Энгельса, 
34а, “Шашкі”.

Электронны адрас рэдакцыі: 
saf20016@yandex.ru або shulga.
checkers@gmail.com.

Віктар ШУЛЬГА,
міжнародны майстар 
спорту па шашачнай 

кампазіцыі.

Радуй, Макс, 
родителей, 
радуй...

mailto:shkludov@mail.ru
mailto:saf20016@yandex.ru
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